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Со��ы жылдары орман �рті сал дарынан 
жер жа�анны� экология сына келген за-
лалды есептеп шы�у м�мкін болмай !ал-
ды. Ал 2050 жыл�а !арай әлем ор ман-
дарында болатын !ызыл жалын !азіргіден 
30%-�а артуы м�мкін. Б&л деректі к�ні 
кеше Б'' жария еткен.

Жаңа ғасыр басталғаннан бергі 20 жылдан 
астам уақытта біздің елде де оннан астам ірі 
орман �рті тіркелген. Оның ең қауіп тісі әрі 
зардабы жағынан орасан зоры – Қостанайдағы 
алапат пен Абай облы сында болған тілсіз жау.  
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ТҮРКІ ХАЛЫҚТАРЫНЫҢ 
ЫҚПАЛДАСТЫҒЫН АРТТЫРУ – ОРТАҚ МІНДЕТ

ТҮРКИЯ – ЕНШІСІ БІР, 
ТАМЫРЛАС ТУЫСЫМЫЗ

МАЖАРСТАН – СЕНІМДІ 
СТРАТЕГИЯЛЫҚ СЕРІКТЕС

ӨРТЕНБЕСІН ОРМАНДАР, 
СЕНДЕР ОНЫ ҚОРҒАҢДАР!

САЛЫҚ САЛМАҒЫ 
КІМГЕ ТҮСПЕК?

(ырк�йекті� басында Президент 
(асым-Жомарт То!аев !аза!станды!тар�а 
Жолдауында жа�а Салы! кодексін әзір-
леуді &сынды.

БЕТ
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/лемге саяхат жасау – к�п адамны� ар-
маны. /рі б&л арман о�ай орындала бер-
мейтіні та�ы бар. 4йткені ол  к�п а!шаны 
талап ететіні белгілі.

БЕТ
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СУРЕТТЕ ТҮРЛІ 
СИПАТ БАР

А с т а н а д а  ( а с ы м - Ж о м а р т 
То!аевты� т� ра�алы�ымен Т�ркі 
мемлекеттері &йы мы ны� мерей-
тойлы! X саммиті �тті.

Қасым-Жомарт Тоқаев жоғары дең-
гейдегі жиынға қатысу үшін түркі халық-
тарының қасиетті қара шаңырағы – 
Қазақстанға арнайы келген мемлекеттер 
басшыларына айрықша ілтипат біл діре 
отырып, еліміздің бастамасымен құрыл-
ған Түркітілдес мемлекеттер ынтымақ-
тас тығы кеңесі қазір толыққанды, бедел-
ді халықаралық ұйымға айналғанына 
назар аударды.

– «Түркі әлемінің келешегі – 2040» 
ат  ты құжат бекітілді. Ең бастысы, бауыр-
лас елдердің бірлігін бекемдей түстік. 
Ортақ құндылықтарымызды т�рткүл 
дүниеге таныттық. Біз бабалар �сиетін 
орын дап, түркі елдерінің ынтымағын 
ны ғай тып келеміз. Ендігі мақсат – �зара 
сенімге және бауырластыққа негіздел-
ген бірлігімізді сақтап, �скелең ұрпаққа 
табыстау. Түркі әлемі жаһандық ықпалы 
бар елдермен тең дәрежеде қарым-қаты-
нас жасап отыр. Басқа мемлекеттер біздің 
ұйым  ның ұстанымдарына баса мән бе-

ретін болды. Сондықтан түркі халық та-
ры ның ықпалдастығын арттыра түсу – 
бәрімізге ортақ міндет, – деді Президент.

Мемлекет басшысы еліміздің Түркі 
мемле кеттері ұйымын одан әрі дамытуға 
мүд делі екенін айта келіп, Қазақстанның 

Ұйымға т�рағалығы «Түркі дәуірі!», яғни 
TURKTIME!  ұранымен �тетінін 
мәлімдеді.

Бұл ретте Мемлекет басшысы елі-
міздің салт-дәстүр (Traditions), біріз-
дендіру (Unifi cation), реформалар (Re-

forms), ғылым (Knowledge), сенім (Trust), 
инвестиция (Investments), медиация 
(Mediation) және энергия (Energy) атты 
сегіз мәселеге басымдық беретінін атап 
�тіп, олардың әрқай сысына жеке-жеке 
тоқталды.

Президенттің айтуынша, түркі бір-
лігін дә ріптеу дің маңызы зор. =йткені 
біздің тарихымыз, мәдениетіміз, тіліміз 
және діліміз – ортақ. Осыған байланысты 
Түркі мемлекеттері ұйымының, оның 
құрылымдарының туларын және эмбле-
маларын бір үлгіге келтірген ж�н.

– Бүгін �здеріңізге ұсынылған эс киз-
 дерді бірге қарап, ортақ шешім қа был -
дай мыз. Бұл – тарихи сәт болмақ. Та рих-
тан сыр шертетін ортақ мұрағатты зерт-
теп, ұрпаққа ақиқатты жеткізу – біз  дің 
пары зымыз. Құзырлы органдары мыз ға 
беймәлім деректерді бірлесіп зер делеуді 
тапсыруды ұсынамыз. Бұл, шын мәнінде, 
маңызды жұмыс болмақ, себебі ортақ 
тарихымызда әлі де толық зерттелмеген 
ақтаңдақтар бар. Сондай-ақ елдеріміздің 
телехикаяларын �зара насихаттау ма-
ңыз ды. >сіресе, балаларға арналған 
ани ма циялық фильмдерді к�бірек тарат-
қан ж�н. Бұған әлеуметтік желіні пайда-
лану, танымал медиа тұл ғаларды жұмыл-
дыру керек деп есептей міз. Сол арқылы 
жастарымызды рухани тұрғыдан жақын-
дастыруға мүмкіндік туары с�зсіз, – деді 
Президент.

(Жалғасы 2-бетте)

 (асым-Жомарт То!аев 
Т�ркі мемлекеттері &йымы-
ны� Х саммитіне !атысу 
�шін Астана�а келген Т�р кия 
Президенті Режеп Тайип 
Ердо�анмен кездесу �ткізді.

Мемлекет басшысы Түркия 
Президентінің Қазақстанға 
сапарының мәні зор екенін атап 
�тіп, бүгінгі кездесу екі елдің 
к�п  жақты қарым-қатынасын 
ны ғайтуға және Түркі әлемін да-
мытуға тың серпін беретініне 
на зар аударды. Қасым-Жомарт 

Тоқаев саммит барысында к� тер-
ген маңызды бастамалары мен 
салмақты ой-пікірлері үшін Режеп 
Тайип Ердоғанға алғыс айтты.

– Қадірлі бауырым, Ата-
жұртқа қош келдіңіз! Түркия – 
біздің ежелден еншісі бір, та-
мыр лас туысымыз. Сондай-ақ 
Қазақстанның ең жақын әрі 
сенімді стратегиялық серіктесі. 
Сіз �зара қарым-қатынасты да-
мытуға орасан зор үлес қосып 
келесіз. Мен оны жоғары баға-
лай  мын. Арадағы тұрақты келіс-
с�з дердің арқасында бүгінде 

к�птеген келісімдеріміз табысты 
жүзеге асырылуда. Былтыр екі-
жақты тауар айналымы 54 па-
йызға �сіп, 6,3 миллиард доллар 
болды. Осы к�рсеткішті 10 мил-
лиард долларға дейін жеткізуді 
к�здеп отырмыз. Түркия – елі-
міздің негізгі т�рт сауда серік те-
сінің бірі. Инвестициялық ын-
ты мақтастық қарқынды дамып 
ке леді. Елімізде түрік капиталы-
ның үлесі бар 4 300-ден астам 
ком пания жұмыс істеп жатыр, 
– деді Қасым-Жомарт Тоқаев.

Кездесуде Қасым-Жомарт 
Тоқаев Режеп Тайип Ердоғанды 
және түрік халқын Түркияның 
100 жылдығымен құттықтады. 
Мемлекет басшысы бауырлас 
елдің мерейтойына орай Астана-
дағы к�шелердің біріне Анадолы 
атауы берілгенін, сондай-ақ 
Шым кентте Түркия даңғылы 
мен саябағын, ал Алматыда 
Мұстафа Кемал Ататүріктің 
ескерткішін ашу жоспарланып 
отырғанын айтты.

Режеп Тайип Ер доған Түркі 
мем лекеттері ұйы мының мерей-
той лық сам ми тін жоғары дең-
гей де �ткізгені үшін Қасым-
Жомарт Тоқаевқа алғыс айтып, 
екі ел арасындағы �зара тиімді 
ынтымақтастықты нығайту 
маңыз ды екенін жет кізді.

 Т�ркі мемлекеттері &йы-
мыны� X cа ммиті !арса�ын-
да елімізге Мажарстан 
Премьер-министрі Виктор 
Орбан ресми сапармен 
келген болатын. (аза!стан 
Пре зи денті мен Мажарстан 
Премьер-ми нистріні� кез-
десуі ша�ын !&рамда ке-
лісс�з �ткізуден басталды.

Келісс�з алдында «Ақорда» 
резиденциясында шетелдік қо-
нақты салтанатты түрде қарсы 
алу рәсімі �тті. Құрмет қарауы-
лының бастығы Қазақстан Пре-
зи денті мен Мажарстан Пре- 
м ьер-министріне рапорт берді. 
Екі елдің мемлекеттік әнұранда-
р ы  о р ы н д а л ғ а н н а н  к е й і н 
Қасым-Жомарт Тоқаев пен 
Виктор Орбан шағын құрамда 
кездесу �тетін залға барды. Та-
раптар саяси диалогті нығайтуға, 
сауда-экономикалық ынтымақ-
тастық пен мәдени-гуманитар-
лық байланыстарды тереңдетуге 
баса мән бере отырып, қазақ-
мажар қарым-қатынасының 
қа зіргі жай-күйі мен даму перс-
пек тивасын жан-жақты талқы-
лады. Мемлекет басшысы Қа-
зақстан мен Мажарстан арасын-
дағы қарым-қатынастарды ны-
ғайтуға елеулі үлес қосқаны үшін 

Виктор Орбанға ризашылығын 
білдірді.

– Құрметті Премьер-ми нистр 
мырза, ең алдымен, қазақ же ріне 
қош келдіңіз! Себебі Сіз – қып-
шақ сыз. Бұл деректі қа  зақ тар 
жақ сы біледі әрі Сізді сыйлайды. 
Сондықтан атаме кеніңізге кел-
діңіз деп айтсақ, артық болмайтын 
шығар. Менің шақыруымды 
қабыл алып, Қа зақстанға ресми 
сапармен кел геніңіз және Түркі 
мем лекет тері ұйымының мерей-
тойлық сам ми тіне қатысуға ниет 
танытқа ныңыз үшін шынайы 
риза шы лығымды білдіремін. Бұл 

сапа рыңыз екі ел арасындағы 
ынты мақтастыққа тың серпін 
беретіні с�зсіз. Сондықтан бүгінгі 
келіс с�з дер нәтижелі болатынына 
се німдімін, – деді Қасым-Жомарт 
Тоқаев.

=з кезегінде Виктор Орбан 
Қазақстанға шақырғаны және 
�зіне, Мажарстан делегациясына 
к�рсеткен қонақжайлығы үшін 
Қасым-Жомарт Тоқаевқа алғыс 
айтты. Ол екі ел арасындағы 
саяси диалог пен �зара тиімді 
серіктестіктің деңгейін жоғары 
бағалады.

(Жалғасы 2-бетте)
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САЯСАТ

ТҮРКІ ХАЛЫҚТАРЫНЫҢ 
ЫҚПАЛДАСТЫҒЫН АРТТЫРУ – 
ОРТАҚ МІНДЕТ
(Басы 1-бетте)

Қасым-Жомарт Тоқаев түркі мемле-
кеттерінің қатар дамуы �те маңызды деп 
санайды. Бұл ретте Президент Ұйымға 
мүше елдердің стандарттары мен тер-
мин ологиясын жүйелеуді ұсынды.

– Осыған байланысты модельдік заң 
жобасын қыс қа мерзім ішінде қарап, оны 
мақұлдауға шақыра мын. Бұл бастама 
тауарларымызды ортақ нарыққа еркін 
шығаруға жол ашады. Ал бірыңғай 
стандарттар ішкі жалпы �німді жыл сайын 
шамамен 1 пайызға арттыруға мүмкіндік 
береді. Қазір елдеріміздің ішкі жалпы 
�німі 1,4 триллион долларға жуықтады. 
Биыл ұйым мүшелері ара сын дағы тауар 
айналымы 22 миллиард доллардан асты. 
Ортақ талаптар бекі тілсе, бұл к�рсеткішті 
1,5 есе ұлғайтуға болады. Бұдан б�лек, 
Түркі мемлекеттері ұйымының Референт-
тік ор та лығын құрған ж�н деп санаймын. 
Бұл орталық �німді сынау нәтижелерін 
�зара тануға, сондай-ақ химия және тамақ 
�неркәсібі салаларында жаңа зерт теулерді 
жүргізуге мүмкіндік береді, – деді Қасым-
Жомарт Тоқаев.

Президент атаған үшінші басымдық 
– рефор малар. Мемлекет басшысы 
Ұйым қызметін оңтай лан дыру және 
халықаралық ықпалдастық ж�ніндегі 
бірқатар ұсынысын ортаға салды.

– Түркі мемлекеттері ұйымы жанын-
дағы Тұрақ ты �кілдерімізді тағайындау 
мәселесін тезірек ше шуге шақырамын. 
Сондай-ақ хатшылық қызметкер лерінің 
санын к�бейту туралы ұсынысты қол-
дай мыз. Түркі мемлекеттерінің сайлау 
саласындағы ынты мақ тастығын нығайту 
қажет. Орталық сайлау орган дарының 
консультативтік кеңесін құруға болады. 
Соңғы кезде біздің ұйымға халықаралық 
және аймақтық құрылымдардың қызы-
ғу шылығы арта түсті. Біз Экономикалық 
ынтымақтастық ұйымына байқаушы 
мәртебесін беру туралы бастаманы 
қолдаймыз. Сонымен қатар Азық-түлік 
қауіпсіздігі ж�ніндегі Ислам ұйымымен 
ынтымақтастық орнатуды ұсына-
мыз, – деді Мемлекет басшысы.

Қасым-Жомарт Тоқаев ғылыми 
әріптестік ар қылы білім және ғылым 
саласындағы ынтымақ тас тықты нығайту 
аса маңызды екеніне назар аударды. Бұл 
орайда Президент Ұйымға мүше елдер-
дің бас шы ларына әлемдегі үздік универ-
ситеттердің фи лиал дары мен тіл үйре-
тетін б�лімдер ашуды, бірлес кен ғылыми 
шаралар �ткізіп, тәжірибе алмасуды, 
сон дай-ақ жасанды интеллектіні, цифр-
лық және аэроғарыш �неркәсібін дамы-
туға ерекше назар аударуды ұсынды.

Мемлекет басшысының пікірінше, 
қазіргідей халықаралық ахуал тұрақсыз, 
алмағайып кезеңде түркі жұртының 
бірлігін бекемдей түсу маңызды.

– Бұл – ортақ қауіпсіздігіміздің 
сенімді кепілі. Қару-жарақ және есірткі 
саудасына, терроризм мен экстремизмге, 
к�ші-қонға қатысты сын-қатерлер 
к�бей ді. Мұндай қауіптердің алдын алу 
үшін қауіп сіз дік саласындағы ынтымақ-
тастықты нығайтуымыз керек. Осы 
орай да мен келесі жылы Астанада мем-
лекеттеріміздің Қауіпсіздік кеңесі 
хатшыларының 3-ші отырысын �ткізуді 
ұсы намын. Түркі мемле кет терінің қар-
жы лық тергеу органдары арасында қыл-
мыс пен бірге күресу және ақпарат 
алмасу туралы ке лісім жасау маңызды, 
– деді Қасым-Жомарт Тоқаев.

Мемлекет басшысы инвестицияны 
алтыншы басымдық ретінде атады. 
<ріптестерін аймақтар арасында сауда-
саттықты кеңейтіп, экономикаға қаржы 
құюға баса мән беруге шақырды.

– Бұл істе Түркі инвестициялық 
қоры ерекше р�л атқарады. Тұрақты 
экономикалық байланыстар ды нығайту 
үшін жасыл қаржы нарығын дамыту 
қажет. Қазақстан «Түркі жасыл қаржы 
кеңесін» құру ды ұсынғанын білесіздер. 
Астана қаласына Түр кі әлемінің Қаржы 

орталығы мәртебесін беру туралы 
бастама қолдауға ие болды. Сіздерге 
шынайы алғысымды айтамын, – деді 
Мемлекет басшысы.

Қасым-Жомарт Тоқаевтың айтуын-
ша, айна ламыз да күрделі ахуал қалып-
тасқан қазіргі кезеңде медиацияның да 
р�лін арттыру қажет. Мемлекет басшысы 
Ресей мен Украина, Израиль мен Палес-
тина арасындағы қанды қақтығыстарды, 
Батыста белең алған заңсыз к�ші-қон 
мәселесін мысалға келтіріп, қауіпсіздікті 
қамтамасыз ету басты міндет екенін 
айтты.

– Осы орайда, Қазақстаннан Палес-
тина халқына 1 миллион доллар к�ле-
мін де гуманитарлық к�мек беру туралы 
шешім қабылдадым. Ондаған жыл бойы 
шешімін таппаған �зекті мәселелерді 
зорлық-зомбылық к�рсету және лаңкес-
тік әдістер арқылы шешу мүлдем дұрыс 
емес. Қазақстан мұндай тәсілдерді қатаң 
айыптайды. Ахуал ушығып кетсе, оның 
салдары тіпті ауыр болуы мүмкін. Бұл 
ретте кез келген жанжалды бейбіт келіс-
с�з және дипло матиялық диалог арқылы 
ғана шешуге шақырамыз. Біз үшін әр 
елдің аумақтық тұтастығын сақтау және 
оның ішкі ісіне қол сұқпау – басты ба-
сымдық. Халықаралық құқық норма-
ларын сақтай отырып, Біріккен Ұлттар 
Ұйымы Қауіпсіздік Кеңесінің қарар-
ларын мүлтіксіз орындау маңызды. 
Қазір Бірік кен Ұлттар Ұйымы Қауіпсіз-
дік Кеңесінің қызметі тоқырауға түскені 
жасырын емес. Осындай кезде Бас 
Ассамблеяның р�лін күшейту керек. Бұл 
ретте Қауіпсіздік Кеңесін реформалау 

іс інде  мейлінше сындарлы болу 
қажет, – деді Президент.

Қасым-Жомарт Тоқаев сегізінші 
басымдық – энергия мәселесіне айрық-
ша тоқталып, еліміздің осы саладағы 
бастамалары ж�нінде баяндады.

– Қазақстан жаңа қуат к�здерін да-
мы  туға, жаңғыртуға және оны тасы мал-
дау жолын әртарап тандыруға баса мән 
беріп отыр. Біз геологиялық барлау, қуат 
�ндіру істеріне озық тәжірибені және 
технологияны енгізуге айрықша к�ңіл 
б�леміз. Мұнай-химия �нер кәсі бін да-
мы туға ерекше назар аударамыз. Соны-
мен қатар «жасыл энергетика» саласында 
бірлесіп жұмыс істегіміз келеді. Мен 
биыл Қазақстанда Халық аралық 
энергетика форумын �ткізуді ұсындым. 
К�терілген мәселелерді форум кезінде 
кеңінен талқылауға болар еді. Қазақстан 
климаттың �згеруіне және тұрақты даму 
қағи дат тарына баса мән береді. 2026 
жылы Қазақстанның бастамасымен 
климат мәселесіне арналған аймақтық 
саммит �ткізу жоспарланып отыр. Түркі 
бауырлары мыз бұл бастамаларды қол-
дайды деп сенемін, – деді Президент.

Қасым-Жомарт Тоқаев с�зін қоры-
тындылай келе, түркі мемлекеттерінің 
басшыларын бірлікке шақырды. Қауіп-
қатерлерге қарсы бірігу, �зара к�мек 
к�р сетіп, тиімді іс-әрекет жасау маңыз-
ды екеніне назар аударып, оның бәрі 
түркі әлемін �ркендетуге, елде ріміздің 

ынтымағын арттыруға ықпал ететінін 
айтты.

Сонымен қатар саммитте ұйымның 
қазіргі т�рағасы – Cзбекстан Президенті 
Шавкат Мирзиёев, <зербайжан Прези-
денті Ильхам <лиев, Қырғызстан Пре-
зиденті Садыр Жапаров, Түркия Пре-
зиденті Режеп Тайип Ердоған, Түрікмен-
стан Халк Масла хаты ның Т�рағасы 
Гурбангулы Бердімұхамедов, Мажарстан 
Премьер-министрі Виктор Орбан, Түркі 
мемлекеттері ұйымының Бас хатшысы 
Кубанычбек Cмірәлиев с�з с�йледі.

Саммит қорытындысы бойынша, 
мемлекеттер басшылары Ұйымға бір-
қатар мақсат-міндет жүктеді. Бұдан 
б� лек, маңызды құжаттарға қол қойыл-
ды. Сондай-ақ Түркі елдерінің бірлігін 
күшейтуге қосқан елеулі үлесі үшін 
Cзбекстан Республикасының Прези-
денті Шавкат Мирзиёев «Түркі әлемінің 
ең жоғарғы орденімен» марапатталды. 
Осы Түркі мем ле кеттері ұйымының Х 
саммиті аясында 12 құжатқа қол қойыл-
ды. Олар – Астана Актісі; Түркі мемле-
кеттері ұйымы  Х саммитінің декла-
рация  сы; Cзбекстан Президенті Шавкат 
Мирзиёевті «Түркі әлемінің ең жоғарғы 
орденімен» марапаттау туралы мемле-
кеттер басшыларының шешімі; Түркі 
әлемінің қаржы орталықтары мәртебе-
сін беру туралы мемле кет тер басшы-
лары ның шешімі; Түркі ынты мақ -
тастығы ұйымдарының жаңа тула рын 
қабылдау туралы шешім; Тағайын даулар 
туралы мемлекеттер басшы ларының 
ше шімі; Экономикалық ын ты мақ тас-
тық ұйымына Түркі мемле кеттері 

ұйымының байқаушы мәртебесін беру 
туралы шешім; 6 ақпан – Табиғи апаттар 
құрбандарын еске алу және Түркі мем-
лекеттері ұйымының ынты мақ тастығы 
күні деп бекіту туралы шешім; Түркі 
мемлекеттері ұйымы Хат шы лығының 
бюджетін басқару ережесі туралы ше-
шім; «Түркі мемле кеттері ұйымы Тұрақ-
ты �кіл дері ж�ніндегі ережені» әзірлеу 
туралы шешім; Түркі мемле кеттері 
ұйымына мүше мемлекет тердің тиісті 
мекемелері арасындағы метро логия 
саласындағы ынтымақтас тық ту ралы 
хаттама; Түркі мемлекеттері ұйы мы ның 
2023–2027 жылдарға ар налған к�лік 
байланысы бағдарламасын іске асыру 
ж� ніндегі бірлескен іс-шаралар жос-
пары (жол картасы).

Сондай-ақ Режеп Тайип Ердоған �зара 
құрметтің белгісі ретінде Қасым-Жомарт 
Тоқаевқа Түркияда шығарылған TOGG 
электромобилін сыйға тартты. Сондай-ақ 
Мемлекет басшысына жаңа электрокарды 
�зі таныстырды.

 Қасым-Жомарт Тоқаев Режеп Тайип 
Ердоғанға алғыс айтып, әріптесін TOGG 
электромобилінің �ндірісін табысты іске 
қосуымен құттықтады.

Қасым-Жомарт Тоқаев Түркі мем-
лекет тері ұйымының Х саммитіне қатыс-
қан Ре жеп Тайип Ердоғанға ілтипат біл-
діріп, елорда әуежайынан шығарып салды.

МАЖАРСТАН – СЕНІМДІ 
СТРАТЕГИЯЛЫҚ СЕРІКТЕС
(Басы 1-бетте)

– Атажұртқа оралу – әрдайым керемет. 
Мажарлар Қазақстанға келгенде ерекше 
сезімді бастан кешеді. Cйткені екі халықты 
ғасырлар қойнауынан бастау алатын тарихи 
тамыры байланыстырады. Соңғы он жылда 
біз ынтымақтастығымызды дамытуға 
барынша күш-жігерімізді жұмсадық әрі 
жақсы нәтижеге қол жеткіздік. Cзіңізбен 
ынтымақтаса жұмыс істеу – мен үшін зор 
мәртебе. Мажарстан әрдайым Қазақстан-
ның сенімді стратегиялық серіктесі болған. 
Алдағы уақытта да солай бола береді. Ма-
жарстан мен Қазақстанның байланыстары 
бұрын-соңды жетпеген деңгейге к�терілді. 
Сондай-ақ ықпалдастығымыздың, әсіресе 
экономикалық қатынастарымыздың 
әлеуеті зор, – деді Виктор Орбан.

Осыдан соң Қазақстан Президенті мен 
Мажарстан Премьер-министрі екі мем ле-
кеттің ресми делегацияларының қатысуы-
мен кеңейтілген құрамда келісс�з жүргізді. 
– Қазақ пен мажар – ежелден сыйлас тығы 
жарасқан туыстас, достас халықтар. Екі 
елдің тілі, салт-дәстүрі мен мәдениеті ұқсас. 
Орта ғасырларда Торғай даласынан 
Еуропаға қоныс аударған қыпшақ тайпа-
ларының ұрпақтары бүгінде Мажарстан 
аумағында �мір сүріп жатыр. Біз мұны мақ-
тан тұтамыз. Бірлескен күш-жігеріміздің 
арқасында қазақ-мажар ықпалдастығы 
барлық салада қарқынды дамуда. Бұған, 
құрметті Премьер-министр мырза, Сіз �л-
шеусіз үлес қосып келесіз. Біз бауырлас-
тығымызды, �зара тиімді қарым-қатынасты 
одан әрі тереңдетуге мүдделіміз. Бүгінгі 
ке лісс�здер екіжақты стратегиялық серік-
тес тікті одан әрі дамытуға тың серпін береді 
деп сенемін, – деді Президент.

Қасым-Жомарт Тоқаев Қазақстан мен 
Мажарстан арасында екіжақты ынты-
мақтас тықты одан әрі дамыту үшін жақсы 
институционалды негіз бар деп санайды. 
Мемлекет басшысының пікірінше, Эко-
номикалық ынтымақтастық ж�ніндегі 
үкі метаралық комиссия мен Іскерлік кеңес 
екі елдің сауда қатынастарын дамытуда 
белсенді р�л атқаруы керек.

– Геосаяси шиеленістерге қарамастан, 
былтыр тауар айналымы 20 пайыздан астам 
�сті. Таяу болашақта бұл к�рсеткішті 1 
миллиард долларға дейін жеткізуге толық 
мүмкіндігіміз бар екеніне сенімдімін, – деді 
Қазақстан Президенті.

Тараптар энергетика, к�лік, логистика, 
металлургия, �ңдеу �неркәсібі, ауыл шаруа-
шылығы, фармацевтика, тамақ �неркәсібі 
және туризм сияқты салалардағы байланыс-
тарды дамытуға �зара мүдделі екенін біл-
дірді. Сонымен қатар келісс�з барысында 
екі елдің заң шығарушы органдарында 
жұмыс істейтін достық топтары арқылы 
парламентаралық байланысты нығайтудың 
маңыздылығы айтылды. Сондай-ақ БҰҰ, 
ЕҚЫҰ, ТМҰ және түрлі халықаралық 
платформалар ая сындағы �зара ықпалдас-
тық перспектив алары қарастырылды. 

Бұдан б�лек, Мемлекет басшысы екі елдің 
гуманитарлық байланыстарын нығайту 
мәселесіне де тоқталды. Бүгін Астана к�ше-
лерінің біріне мажар ұлтының к�рнекті 
ақыны Шандор Петефидің есімі беріледі. 
Бұл – Қазақстан мен Мажарстан арасын-
дағы тығыз достық қатынастардың тағы бір 
айқын дәлелі. Cз кезегінде Виктор Орбан 
құрметпен қарсы алғаны үшін Қасым-
Жомарт Тоқаевқа және бауырлас Қазақстан 
халқына алғыс айтты.

– Құрметті Президент мырза! Біз 
Қазақ станға әрқашан ерекше қуанышпен 
келеміз. Біз мұнда соңғы рет пандемияға 
дейін болған едік. Сол кездің �зінде екі жақ-
ты қарым-қатынасымыз �те табысты 
дамыды. Бірақ коронавирус барлық 
байланыстарымыздың қарқынын тежеді. 
Біз бүгін �зара ықпалдастығымызға тың 
серпін беру үшін келдік. Орта Азия 
аймағында бізді Қазақстанмен ғасырлар 
бойғы тарихымыз байланыстырады. 
Сондықтан сіздердің әрбір жетістіктеріңізге 
қуанамыз. Қазақстан – табысты дамып 
келе жатқан ғажап ел. Мен әрқашан Қазақ-
станнан үлкен әсермен қайтамын, – деді 
Мажарстан Премьер-министрі.

Келісс�з қорытындысы бойынша, білім 
саласындағы �зара түсіністік туралы мемо-
рандумға қол қойылды. Президент Қасым-
Жомарт Тоқаев осы сапары барысында 
Мажарстан Премьер-министрі Виктор 
Орбанға I дәрежелі «Достық» орденін табыс 
етті. Мемлекет басшысы салтанатты рәсім 
барысында Виктор Орбанның екіжақты 
қарым-қатынастарды дамытуға және 
нығайтуға елеулі үлес қосқанын атап �тті.

– Бүгінгі жоғары деңгейдегі сындарлы 
келісс�здер біздің берік қарым-қатынасы-
мызды тереңдетуге және стратегиялық 
серіктестікті жаңа деңгейге к�теруге тың 
серпін берді. Халықтарымыз арасындағы 
достық арқауын және �зара тиімді 
байланыстарды нығайту ісіндегі айрықша 
р�ліңізді ескере отырып, Сізді I дәрежелі 
«Достық» орденімен марапаттау туралы 
шешім қабылдадым. Бұл – зор құрмет пен 
ризашылықтың белгісі. Сондай-ақ Қазақ-
стан мен Мажарстанның – достас екі халық 
бірлігінің әрі �зара сенім мен сыйластыққа 
негізделген қатынастарды нығайтуға деген 
ниетіміздің айқын к�рінісі. Осы марапат 
ынтымағымызды одан әрі дамытуға және 
ортақ игілік жолындағы бірлескен жұмысы-
мызға септігін тигізетініне сенімдімін, – 
деді Президент.

Қазақстанның жоғары наградасымен 
марапаттағаны үшін Виктор Орбан Қасым-
Жомарт Тоқаевқа алғыс айтып, екі ел 
арасындағы стратегиялық серіктестікті 
одан әрі нығайтуға бар күшін жұмсауға 
дайын екенін мәлімдеді. Сапар қорытын-
дысында Қазақстан Президенті мен Ма-
жарстан Премьер-министрі бұқаралық 
ақ  парат құралдарының �кілдері үшін 
брифинг �ткізді.

ПРЕЗИДЕНТ ГУРБАНГУЛЫ 
БЕРДІМҰХАМЕДОВПЕН КЕЗДЕСТІ

�асым-Жомарт То�аев Т�ркі 
мемлекеттері �йымыны� Х сам ми-
тіне �зі арнайы �атыс�аны �шін Гур-
бангулы Бердім�хамедовке риза-
шылы$ын білдірді.

Қазақстан Президенті Түрікменстан 
Халк Маслахатының т�рағасымен бүгінгі 
кездесуі бауырлас екі ел мен оның халық-
тары арасындағы �зара серіктестіктің 
одан әрі нығаюына ықпал ететінін атап 
�тті. Мемлекет басшысының айтуынша, 
қазақ-түрікмен қарым-қатынасы табысты 
дамуда және стратегиялық әріптестіктің 
деңгейіне толық сай келеді.

– Екі елдің ынтымақтастығын одан 
әрі нығайту тұрғысынан пысықтайтын 
ортақ істеріміз бар. Біз – бауырлас әрі 
к�ршілес елдерміз. Қазақстан мен 
Түрікменстан арасында ешқандай түйткіл 
жоқ. Екі ел бір-біріне қа шанда тілеулес, 
– деді Мемлекет бас шысы.

Cз кезегінде Гурбангулы Бердімұха-
медов Түркі мемлекеттері ұйымының 
мерейтойлық саммитіне қатысуға шақыр-

ғаны үшін Қасым-Жомарт Тоқаевқа 
алғыс айтып, екі елдің ынтымақтастығын 
жоғары бағалады.

– Біз осы жылдар ішінде сыртқы 
саясат, сауда-экономикалық және мәде-
ни-гуманитарлық байланыстарымыз 
бойынша құқықтық база қалыптастырдық. 
Сыртқы саяси мәселеде Сізге алғысымыз 
шексіз. Сіз біздің бейтарап ұстаны-
мымызды әрдайым қолдап келесіз. Бұдан 
б�лек Біріккен Ұлттар Ұйымы құрылы-
мында басшылық қызмет істей жүріп, 
біздің сыртқы саяси бағдарымыз үшін к�п 
жұмыс атқардыңыз. Сол үшін Сізге алғы-
сымыз шексіз, – деді Түрікменстан Халк 
Маслахатының т�рағасы.

Тараптар �зара сауда-саттықта оң 
динамика бар екенін атап �тіп, энер-
гетика, �неркәсіп, к�лік, логистика және 
басқа да салалардағы жобалардың жүзеге 
асырылу барысын талқылады.

Сонымен қатар кездесу барысында 
Қасым-Жомарт Тоқаев пен Гурбангулы 
Бердімұхамедов мәдени-гуманитарлық 
байланыстарды одан әрі нығайтуға дайын 
екенін растады. 
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ҚОҒАМДЫҚ БІРЛЕСТІКТЕРГЕ 
ҚАТЫСТЫ ЗАҢ ҚАРАЛАДЫ

ЖЕМҚОРЛАР ТІЗІМІ АРНАЙЫ 
САЙТТА ЖАРИЯЛАНАДЫ 

ПАРТИЯ  БАСТАМАЛАРЫН 
ҚОЛДАЙДЫ

Депутаттардың талқылауына 
бизнес жүргізу мәселелері бойын-
ша �згерістер мен толықтырулар 
енгізу туралы заң жобасын бірін-
ші оқылымда қарау ұсынылды.

Бұл заң жобасы мемлекеттік 
бақылау мен қадағалау жүйесін 
ретке келтіру, оларды жүргізудің 
ашықтығын арттыру, кәсіпкерлік 
субъектілері мен мемлекет мүд-
делерінің тепе-теңдігін қамтама-
сыз ету арқылы кәсіпкерлік қыз-
метті жүргізу жағдайларын жақ-
сартуға бағытталған.

Сонымен қатар депутаттар 
қоғамдық бірлестіктер мәселе-
леріне қатысты түзетулер  бойын-
ша заң жобасын бірінші оқы-
лымда қарайтын болады. Заң 
жобасы азаматтық қоғамды одан 

әрі да мыту және жаңа қоғамдық 
бір лестіктер құру тәртібін оңай-
лату мақсатымен әзірленді.  

Алдағы жалпы отырыста Ре-
сей Үкіметімен мұнай және мұнай 
�німдерін жеткізу сала сындағы 
сауда-экономикалық ынтымақ-
тастық туралы келісімге �згеріс 
енгізу туралы хаттаманы ратифи-
ка  ция лау туралы заң жо басын 
қа рау к�зделген. Сондай-ақ экс-
порттық-кредиттік агенттік және 
шикізаттық емес тауар лар дың 
(жұ мыстардың, к�рсетілетін қыз-
меттердің) экспор тын іл ге рі лету 
мәселелері бойынша �з герістер 
мен толық тырулар енгізу туралы 
заң жобасы екінші оқы лым  да 
қаралмақ. Құжат Мем лекет 
басшысының Жолдауын іс  ке 

асыру аясында «KazakhExport» 
экспорт тық сақтандыру ком   па-
ниясы» АҚ экспортты қар жы лық 
қолдаудың бірыңғай опе ра торы 
үшін реттеуші режимді қа лып-
тастыру мақсатымен әзір ленді.

Палата комитеттері байла ныс, 
цифрландыру және ақпарат-
тандыру саласының инвестиция-
лық ахуалын арттыру мәселелері 
туралы заң жобасын және бір-
қатар ратификацияланатын ке-
лісімді жұмысқа алуды жос пар лап 
отыр. Олар –  Сингапур үкі-
метімен Ин вестицияларды к� тер-
мелеу мен �зара қорғау туралы 
және Француз үкіметімен жаһан-
дық жылынуға қарсы күрес сала-
сындағы ынты мақ тастықты іске 
асыру туралы арнайы келісімдер.

«AMANAT» партиясы Па в-
лодар облысты� филиа-
лыны� ат�арушы хатшысы 
Айг�л Маликова, облысты� 
мәслихат депутаттары Бай-
"абыл Майкотов, Раушан 
Даумова және «Эльпида» 
грек этномәдени бірлестігі-
ні� т*райымы Людмила 
Ифан допуло Павлодар м0-
най-химия зауытында бо-
лып, м0най-газ *нер кә-
сібіні� ж0мысшыларымен 
кездесті. Кәсіпорынны� 
бастауыш партия 0йымыны� 
м�шелері ПНХЗ-ны� �ыз-
меті мен жетістіктерімен 
та нысу, партиялы� жоба-
лар ды� ж�зеге асырылу 
барысын тал�ылады. 

Партияның облыстық фи-
лиа лының жауапты хатшысы 
Айгүл Маликова жергілікті БПҰ-
ның қызметін жоғары бағалап, 
ПНХЗ бастауыш филиалының 
құрамына 900-ден астам адаммен 
толыққанын баса айтып, облыс-
тағы ең ірі партия ұйымдарының 
бірі екенін атап �тті. Ол БПҰ 

мүшелері кәсіпорында табысты 
жұмыс істеп қана қоймай, түрлі 
әлеуметтік бастамаға қатысаты-
нын жеткізді. Зауыт ұжымы 
«Мек  тепке жол» акциясына 
ерек   ше қолдау к�рсетіп, семей-
лік терге �рт кезінде қол ұшын 
бер  генін, екібастұздықтарға �т-
кен қыста болған жағдайда да 
қолдау білдіріп, жергілікті жылу 
электр орталығындағы апат ке-
зін де к�мекке жеткенін баса 
айтты. 

Сондай-ақ Айгүл Маликова 
жергілікті жерде �ткен қоғамдық 
қабылдау аясында мұнай-химия 
зауытының бастауыш партия 
ұйымының мүшелерінен бұған 
дейін түскен �тініштің барлығы 
қаралып, орындалғанын хабар-
лады. Бұл �тініштердің қатарын-
да �ңірді абаттандыру, аулаларды 
жаңғырту, жиналған қоқыстарды 
жоюға қатысты мәселелер бар  
болатын. 

Облыстық мәслихат депутаты 
Байғабыл Майкотов �з с�зінде 
БПҰ құрамындағы жастардың 
к�птігіне назар аударды. Оларды 
белсенді азамат болуға, еліміздің 

қоғамдық �міріне араласуға ша-
қырды.

Партия мүшелері бастауыш 
партия ұйымының қатарын-
дағыларға халықты қолдауға, 
елді дамытуға бағытталған «Ке-
дергісіз келешек», «Бақытты 
от ба сы», «Халыққа к�мек», 
«Арда герлерді ардақтаймыз» жо-
балары туралы жан-жақты ай-
тып, атсалысуға шақырды. 

Павлодардағы мұнай-химия 
зауытының БПҰ т�рағасы, 
облыс тық мәслихат депутаты 
Мирас Хамитов партиялық 
жарнаның 20 пайызын қайтару 
тәжірибесін енгізудің арқасында 
«AMANAT» партиясының бас-
шылығына және әріптестеріне 
к�ңіл б�лгені үшін алғысын біл-
дірді. БПҰ �кілдері қолдан кел-
генше партиялық бастамаларды 
жүзеге асыруға атсалыса беруді 
тоқтатпайтынын айтты. Сондай-
ақ бастауыш партия ұйымы 
алдағы уақытта да халық пен 
партия мүддесі жолында жұмыс 
істеуге дайын екенін жеткізді.

Берік БЕК

МАЖАРСТАНМЕН 
ПАРЛАМЕНТАРАЛЫҚ 
БАЙЛАНЫС НЫҒАЯДЫ

ҰЙЫММЕН 
ЫНТЫМАҚТАСТЫҚ 
МЕДИЦИНАНЫ ДАМЫТАДЫ

Мажарстан Премьер-
Министрі  Виктор Орбан 
9аза�стан"а ресми сапары 
аясында Мәжіліс Т*ра"асы 
Ерлан 9ошановпен кездесті. 

Мәртебелі мейманды қарсы 
ал ған Мәжіліс Спикері қазақ пен 
мажар халықтарының тарихы ты-
ғыз байланысты екенін атап �тті.

Мәжіліс Т�рағасы екі ел ара-
сындағы қарым-қатынас Қазақ-
стан Президенті мен Мажарстан 
Премьер-Министрінің тұрақты 
кездесулері арқасында стратегия-
лық әріптестік деңгейіне к�теріл-
генін айтты.  

Ол Мажарстан Үкіметінің 
басшысын елдегі ауқымды рефор-

малар мен саяси жүйені қайта 
жаңғырту туралы ақпарат берді. 
Пре  зидент  Қасым-Жомарт 
Тоқаев тың жаңа экономикалық 
сая саты аясында 2029 жылға 
қарай ұлттық экономиканың к�-
ле мін екі есеге ұлғайту жоспар-
ланғанына тоқталды.

Сондай-ақ Ерлан Қошанов 
«Күшті Президент – ықпалды 
Парламент – есеп беретін Үкімет» 
қағидаты аясында Парламенттің 
р�лі мен мәртебесі күшейгеніне 
назар аударды. Қазіргі шақы-
рылым Қазақстан тарихында ең 
к�ппартиялы болып отыр. Мә-
жіліс түрлі саяси к�зқарас пен 
күштердің алаңына айналды, 
әйелдердің, ерекше қажеттіліктері 

бар адамдардың және жастардың 
саны к�бейді.

Hңгіме барысында тараптар 
достық топтары арқылы және 
бас қа да алаңдарда парламенттік 
дипломатияның даму перспек-
тиваларын талқылады.

– Біз Мажарстандағы әріптес-
термен түрлі халықаралық форум-
да, соның ішінде түркі мемлекет-
тері парламенттік Ассамблеясы-
ның іс-шараларында жиі кездесіп 
тұрамыз. Бір жыл бұрын Ма-
жарстан Мемлекеттік Ассам блея-
сы т�рағасының орынбасары 
Шандор Лежак Қазақстанға кел-
ген болатын. Мәжілісте нәтижелі 
диалог болған еді, – деді Ерлан 
Қошанов.

Сенат Спикері Мәулен 
=шімбаевты� т*ра"алы-
"ымен палата отырысы *тті. 
Іс-шара 9ара"анды облы-
сында бол"ан т*тенше о�и"а 
салдарынан �аза тап�ан кен-
шілерді бір минут �нсіздікпен 
еске алумен басталды. Оты-
рыс барысында сенаторлар 
9аза�стан мен Д�ниеж�зілік 
денсаулы� са�тау 0йымы 
ара сында"ы келісімді рати-
фи кациялады және депутат-
ты� сауалдарын жолдады.

Палата отырысының күн тәр-
тібіне сәйкес депутаттар «Ас-
танада Дүниежүзілік денсаулық 
сақтау ұйымының Еуропалық 
�ңірлік комитетінің 73-сес сиясын 
ұйымдастыру туралы Қазақстан 
Республикасының Үкі меті мен 
Дүниежүзілік ден саулық сақтау 
ұйымы арасындағы келісімді 
ратификациялау ту ралы» заңды 
қарап, мақұлдады.

«Дүниежүзілік денсаулық 
сақтау ұйымы – жаһандық маңы-
зы зор, беделді халықаралық 
институттардың бірі. Бүгін мақұл-
данған заң Қазақстан Республи-
касы мен осы Ұйым арасындағы 

ынтымақтастықты одан әрі 
нығайта түседі. Сондай-ақ Еуро-
палық �ңірлік комитетінің сес-
сиясында қабылданған шешімдер 
отандық медицина саласының 
дамуына да оң әсерін тигізеді 
деп сенеміз», – деді Мәулен 
Hшімбаев.

Сон ымен қатар отырыс 
кезін де сенаторлар депутаттық 
сауал дарын жолдады.

Сергей Ершов қауіпті �нді-
рістік нысандардағы апаттардың 
алдын алуға қатысты бірқатар 
жүйелі проблемаға назар аударды. 
Осыған орай депутат жеке �н-
дірістік бақылау қызметін құруды 
ұсынды. Сондай-ақ ол Қарағанды 
облысындағы шахтада болған 
қайғылы оқиғаға кінәлі адам-
дарды қатаң қылмыстық жауап-
кер шілікке тарту қажеттігін атап 
�тті.

Сүйіндік Алдашев еліміздегі 
�ңдеу �неркәсібі саласындағы 
түйткілдерге тоқталды. Палата 
Т�рағасы бұл депутаттық сауал 
Мемлекет басшысының Жолдауда 
берген тапсырмаларын орын-
даудан туындайтынын айтты. 
Осыған байланысты, Сенат рег-
ла ментіне сәйкес алдағы отырыс-

тардың біріне басшылық пен 
мүд делі министрліктердің �кіл-
дері шақырылады. Олар мәселені 
талқылауға қатысып, сауалға то-
лық жауап береді.

Жанна Асанова ауруханаларда 
реанимациялық және операция-
лық б�лмелер электр резервімен 
жабдықталмағанына алаңдаушы-
лық білдірді. Сенатор ауылдық 
ау руханаларға ерекше назар ау-
дара отырып, аталған нысандарды 
үздіксіз қуат к�зімен қамтамасыз 
етуге шақырды.

Дархан Қыдырәлі елімізде 
мем лекеттік архивтердегі қой-
ма  лардың толып қалғанын ай-
тып, проблеманы шұғыл шешу 
қажет екенін тілге тиек етті. 
Сон  дай-ақ ол мемлекеттік ар-
хив тердің к�п шілігі қолданыс-
тағы ережелерге сәйкес келмей-
тін ғимараттарда орналасқанына 
назар аударды.

Талғат Жүнісов агро�нер-
кәсіптік ғылымды дамыту ісін 
жан дандыруды ұсынды. Сенатор-
дың айтуынша, бірінші кезекте, 
еліміздің қайта �ңдеу және тамақ 
�неркәсібін ғылыми-технология-
лық дамытудың кешенді бағдарла-
масын қабылдау қажет.

Мәжіліс Спикері Ерлан 9ошановты� т*ра"алы"ы мен бюро отырысы *тіп, ал да"ы жалпы 
отырысты� к�н тәртібі на�тыланды.

«Қоғамдық бақылауды кү-
шейту үшін жемқорлар тізімін 
жариялау сияқты заңнамалық 
нормалар пысықталып жатыр. 
Егер лауазымды тұлға немесе ше-
неунікке қатысты сот үкімі шы ға-
тын болса, онда оны уәкі лет ті ор-
ган реестрге енгізеді. Бұл сайтта 
жария болады. Кез келген азамат 
онлайн түрде сол сайтқа кіріп, 
қан дай лауазымды тұлға қаншаға, 

қандай бап бойынша сотталды 
де ген сияқты деректер ді к�ре ала-
ды», – деп түсіндірді Ж.Байділдин.

Ол атап �ткендей, парақорлар 
тізімін жариялау бойынша әуелі 
заңнамалық актілерді қабылдау 
қажет. Агенттік дерегінше, бекі-
тілуі мүмкін ереже ешкімнің 
заңды құқығын шектемеуі және 
Конституцияның талаптарына 
қайшы болмауы тиіс.

Ведомствоның ресми �кілі 
Ар ман Тілеукеновтің айтуынша, 
бұл жүйе жұмыс берушілер үшін 
тиім ді болмақ. Нақты тоқталсақ, 
қан дай да бір кандидатты қыз мет-
ке алмас бұрын басшы сол сайтқа 
кіріп, ол үміткердің жем қорлық 
жасаған-жасамағанын біле алады.

Сот үкіміне сай жазасын �теп, 
мемлекеттік қызметте жұмыс 
істеуіне салынған тыйым уақытын 
�ткергеннен кейін реестрде тұр-
ған азаматтардың деректері тізім-
нен алынып тасталуы мүмкін. 
Сы байлас жемқорлыққа қарсы 
қызмет агенттігі әзірге бұл талап-
тарды пысықтап жатыр.

Елімізде жем�орлы� �ыл мысы бойынша соттал"ан 
азаматтарды� тізімі арнайы сайтта жарияланады. М0ны Б@@ 
аясында Ташкентте *тіп жат�ан айма�ты� конферен цияда  
Сыбайлас жем�ор лы��а �арсы іс-�имыл агент тігі бірінші 
�ызмет басшы сыны� орынбасары Жігер Байділдин айтты. 
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Айхан ШӘРІП

ÁÈÇÍÅÑÒІҢÁÈÇÍÅÑÒІҢ
БИЛІКПЕН БИЛІКПЕН 

ӘРІПТЕСТІГІ ӘРІПТЕСТІГІ 

ТҮЛЕЙДІТҮЛЕЙДІ
ÆÀҢÀØÀÆÀҢÀØÀ

Мемлекеттік-
жекешелік 
әріптестік 

немесе PPP (Private 
Public Partnership) 
институты әлемде 
�ркен жайып келе 
жат�ан, б��ара�а да, 
бизнеске де игілік 
әкелетін тетіктерді� 
бірі саналады. Ол 
халы�ты� �мір 
сапасын арттыру�а, 
экономиканы к�теруге 
және инвестициялы� 
әлеуетті арттыру�а 
м%мкіндік береді. 
&аза�стан оны �зінде 
дамыту�а к�п жылдан 
бері к%ш салуда. 
'кімет б�л салада 
т%бегейлі реформаны 
�ол�а алды. 
Нәтижесінде, МЖ1 
тетігі әлеуметтік 
сала�а ба�дарланады.

МЖ� ТЕТІГІ НЕГЕ ТОҚЫРАДЫ?
Қазақстанда инвестиция саласындағы 

мемлекет пен бизнестің серіктестік жоба-
лары сонау 2006 жылы бастаған еді. Сонда 
«Концессиялар туралы» заңы қабылда-
нып сонымен бір мезгілде 3 ірі инфрақұ-
рылымдық жоба қолға алынды. Алда бұл 
заң жойылады деп жоспарланған. Кон-
цессия МЖ& заңымен реттелетін болады.

Үкіметтің 2008 жылғы 17 шілдедегі 
«Концессия мәселелері ж*ніндегі маман-
дандырылған ұйым құру туралы» қау-
лысымен тиісті орталық құрылды. 2015 
жылғы 25 желтоқсанда бұл ұйым мем-
лекеттік-жекешелік әріптестікті дамыту 
органы ретінде қайта құрылды. Тиісінше, 
атауы да МЖ& орталығы болып *згерді. 

Сол 2015 жылы «Мемлекеттік-жеке-
шелік әріптестік туралы» заңы да қа-
былданды. 

Дегенмен мемлекеттік-жекешелік 
әріптестік кейінгі жылдары қатаң сынға 
іліге бастады. Мысалы, былтырғы 14 
шіл деде *ткен Үкіметтің кеңейтілген 
оты рысында ел Президенті к*птеген 
жоспар қағаз жүзінде қалғанына назар 
аудартты. Қ.Тоқаев ірі кәсіпкерлермен 
бірге МЖ& схемасы бойынша к*терме-
тарату орта лық тарын (КТО) салу жоба-
лары сол бойы жүзеге аспай қалғанына 
екпін түсірді. 

Салада дағдарыс барын МЖ& орталы-
ғы да жасырмады. Мұны бекітілген МЖ& 
шарттарының санынан байқауға болады. 
Атап айтқанда, ресми мәлімет бойынша 
2005-2016 жылдары бизнес әріптестермен 
арада небәрі 17 шарт жасалыпты. Салалық 
заңның қабылдануы бұған серпін берген. 
Содан к*рсеткіштер 2017 жылы – 149, 
2018 жылы 279 шартқа дейін *сті. Яғни, 
ал  дыңғы он жылдың қоса алғандағы же-
тіс  тігінен 16 еседен астамға артып шыға 
келді.

Алайда содан кейінгі жылдары қалпы-
мен құлдырап келеді. 2019 жылы – 261, 
2020 жылы – 136, 2021 жылы – 189, 2022 
жылы – 24, ал биылғы 2023 жылы 22 
шартқа ғана қол қойылған. 

Тұтастай алғанда, осы жылдары 
жалпы құны 1 млрд 804 млн теңгенің 1 055 
шарты бекітілген. Оның ішінде республи-
калық деңгейдегі ірі жобалары – 13 қана. 
Бұлардың жалпы құны – 920 миллиард 
теңге. Қалғанының бәрі, яғни 884 млрд 
теңге тұратын 1 042 шарт  жергілікті ұсақ 
жобаларды жүзеге асыруды қарастырады.

Сарапшылардың түсіндіруінше, МЖ& 
шарттары санының кемуіне бірнеше 
себеп бар. Соңғы жылдары бұл тетік жеке 
инвестор, бизнес үшін күрделі әрі қы-
зықсыз болып кетті. Біріншіден, оның 
аясында жемқорлық схемалары қанат 
жайғандықтан, оған құзырлы органдар 
қырағы назар аудара бастады. Сала 

бүгінде бұрынғыдан қатаңырақ реттеледі. 
Аудиторлар әр есепке шұқшия үңіледі.

Екіншіден, әріптестің шығыны артты. 
Бұған дейін жобаның 20% құнын қаржы-
ландырып, қалғанын республикалық не 
жергілікті бюджетке артып, ары қарай 
дайын жобадан табыс табуға кірісуге 
болатын еді. Енді мемлекеттің әріптесі 
жоба шығыстарының кем дегенде жар-
тысын, тіпті одан к*бін *з мойнына алуға 
мәжбүр.  

Үшіншіден, мемлекеттің міндет-
темелері аясындағы т*лемдердің сомасы 
шектеліпті. МЖ& жобасын әріптесімен 
қоса қаржыландырғанымен қоймай, мем-

лекет оның инвестициялық шығындарын 
*теп беретіні, операциялық шығындары-
ның *темақысын жасайтыны, он және 
одан к*п жыл қатарынан басқарғаны үшін 
сыйақыны да т*лейтіні мәлім. Қазір сол 
соманың бәрі оңтайландырылуда екен. 

САЛА РЕФОРМАЛАНЫП ЖАТЫР
МЖ& тетігін қайта форматтауды Үкі-

метке Президент тапсырды. 2023 жылғы 
19 сәуірде *ткен еліміздің әлеуметтік-
экономикалық даму мәселелері ж*ніндегі 
кеңейтілген кеңесте Мемлекет басшысы 
Қасым-Жомарт Тоқаев министрлер мен 
әкімдерге мемлекеттік-жекешелік әріп-
тес тік институтының әлеуетін, әсіресе 
әлеуметтік инфрақұрылымды дамытуда 
толыққанды пайдалануды жүктеді. 

Президент былтырғы желтоқсанда 
МЖ&-нің жаңа моделін ендіруге ба-
ғытталған заңнамалық түзетулерге қол 
қойғанын еске салды. Оның айтуынша, 
жеке әріптестерді іріктеу рәсімдерінің 
айқындылығын қамтамасыз ететін ша-
ралар қабылданды. Бұл жобаларға ұлттық 
компаниялардың, квазимемлекеттік 
сектордың қатысуы шектелді. Осы ар-
қылы мемлекеттік емес, нағыз жеке 
бизнесті мемлекеттік жобаларды жүзеге 
асыруға тарту үшін жағдайлар жасалды.

МЖ& және инвестициялар саласын-
дағы тәуелсіз сарапшылар қауымдасты-
ғының басшысы Арман Тілеубаевтың 
пікірінше, масылдықты жою үшін де 
мемлекеттік-жекешелік әріптестікті да-
мыту қажет. Онсыз, мәселен энергетика, 
сумен жабдықтау, коммуналдық салалар 
қалпымен бюджетке қарап отыратын 
болады. Айталық, жылу-электр орталы-
ғын салуға, су, жылу құбырларын т*сеуге 
бюджеттен қаржы б*лінбесе, олардың 
бәрі тек тоза бермек. Бизнес мемлекеттік 
сатып алулар мен бюджеттік инвестиция-
ларды игеруге жаман үйренді. 

«Бұл психологияны түбірімен *згерту 
керек. Таяуда Сенат депутаттарының бірі 
МЖ& тетігіне қарсы шықты. Соған 
қарағанда, МЖ& мемлекеттік сатып 
алулар саласындағы әлдекімнің мүддесіне 
қайшы келіп отырса керек. Бірақ ел Пре-
зиденті бұл тетіктің ары қарай дамыты-
латынын қадап айтты және Үкіметке оны 
әлеуметтік салада ілгерілетуге бағытталған 
жеке, кешенді бағдарлама әзірлеуге тап-
сырма берді. Осының арқасында әлеу-
меттік саланың бюджетке ауыртпалығын 

«&леуметтік саладағы мемлекеттік-
жекешелік әріптестікті дамытудың 2024-
2028 жылдарға арналған кешенді жос-
парының» жобасын әзірлеп жатыр. Оған 
сәйкес, МЖ& 5 бағытқа бағдарланатын 
болады, бұлар – жоғары білім, оқу-ағарту, 
денсаулық сақтау, халықты әлеуметтік 
қорғау, спорт.

Бағдарлама келесі жылы іске қосыл-
ғанымен, қаржыландыру 2026 жылы 
басталады деп жоспарланған. Осылайша, 
кешенді жоспар бойынша МЖ& жоба-
ларына 2026 жылы – 133,6 млрд теңге, 
2027 жылы – 92,3 млрд теңге, 2028 жылы 
– 64,4 млрд теңге, 2029 жылдан 2034 жыл-
ға дейінгі аралықта, яғни жыл сайын – 
57,6 млрд теңгеден, содан кейін 2037 
жылы – 20,2 млрд теңге, қорытынды 2038 
жылы  3 млрд 613 млн теңге бағыттау 
ұсынылады. 

Бағдарламаға республикалық бюд-
жеттен қаржы б*лінбейді. Бүкіл шығынды 
жергілікті бюджеттер және жеке ин-
весторлар к*тереді. 

Құжатқа сәйкес, мәселен жоғары 
білім бағытында Үкімет мемлекеттік-
жеке шелік әріптестік институтын жатақ-
ханалар салуға жұмылдырады. Нәти-
жесінде, 9 жатақхана салынып, пайда-
ланылады. Бұл ретте небәрі 3 МЖ& 
шарты ғана бекітілмек. Соның ішінде 
1 МЖ& шарты аясында инвестор Алматы 
қаласында 5 жатақхана салады. Тағы бір 
бизнес әріптес 1 МЖ& шарты шеңберінде 
Абай және Павлодар облыстарында 
2 жатақхана тұрғызады. Үшінші әріптес 
1 МЖ& шарты негізінде Қызылорда және 
Маңғыстау облыстарында 2 жатақхана 
құрылысын бастауы тиіс. 

Ғылым және жоғарғы білім министр-
лігінің мәліметінше, 2022-2023 оқу 
жылында Қазақстандағы студенттердің, 
магистранттардың және докторанттардың 
жалпы саны 626 208 адамға жеткен. 
Соның ішінде 2022-2023 оқу жылында 182 
167 шәкірт оқуға қабылданыпты. Осыдан 
білім қуған жастардың саны қандай қар-
қынмен *сіп келе жатқанын байқауға 
болады.

Жоғары оқу орындарында қазір 309 
жатақхана және оларда 101 522 бірлік 
т*сек-орын ғана бар. 

Министрлік білім алушылар санының 
жыл сайын ұлғаюымен бірге студенттік 
жатақханалардағы орын тапшылығы да 
пропорционалды түрде *сіп бара жат-
қанын ескертті. Бүгінде 48 жоғары оқу 
орнында 61 435 т*сек-орын тапшы. 25 
мемлекеттік ЖОО-да 46 402, ал 23 жеке 
ЖОО-да 15 033 шәкірт баспанаға мұқтаж. 

Бұл тапшылықты жою үшін ғылым 
ордалары, министрлік жеке жатақхана 
және қонақүй иелерімен жалдау шартын 
жасасты. Жалға берілетін хостелдерде 
барлығы 6 865 студент тұрады, оның 
ішінде 5 727-сі – ЖОО студенттері және 
1 138-і – колледж студенттері.

«Атап *тер жайт, 2023 жылғы 1 қыр-
күйектен бастап студенттерді 100% жатақ-
хана орнымен міндетті түрде қамтамасыз 
ету ж*ніндегі норма күшіне енді. Оны 
орындау үшін студенттерді, магистрант-
тарды және докторанттарды жеке жатақ-
ханалардағы орындармен қамтамасыз 
етуге мемлекеттік тапсырысты орналас-
тыру тетігі жүзеге асырылуда. Бұл тетікті 
қолдану 2018 жылдан бері 40 662 т*сек-
орынға арналған 168 жатақхананы іске 
қосуға мүмкіндік берді. 30 мың т*сек-
орынды қарастырған жоспар асыра 
орындалды. Соның ішінде 2022 жылы 10 
032 т*сек-орынға арналған 44 жекеменшік 
жатақхана пайдалануға берілді. Алайда 
білім мен мамандық игеруші жастарды тез 
арада жүз пайыз қамтуға бұл тетіктің күші 
жетпейді. Сондықтан бұл салада МЖ& 
тетігі қолданылуы керек», – деп түсіндірді 
Ұлттық экономика министрлігі.

Нәтижесінде, МЖ& объектісінің 
сметалық құнының 30%-ын – мемлекет, 
қалған 70% шығынын жеке әріптес 
к*тереді. Құрылыс-монтаждау жұмыстары 
да соның мойнында. Жатақхана қол-
данысқа берілгеннен кейін жеке әріптес 
оны кем дегенде 6 жыл пайдаланып, табыс 
тауып, инвестициясын қайтара алады. 
Осы кезеңде оған әр студент, магистрант 
пен докторант үшін бюджеттен жан 
басына шаққандағы қаржыландыру 
т*ленеді. 

Кешенді жоспардың Денсаулық сақтау 
бағытында 2 облыста ғана жобалар 
жоспарланған. МЖ& шеңберінде Батыс 
Қазақстан облысының Дерк*л және 
Зачаганск кенттерінде бір ауысымда 250 
келушіге арналған емханалар салынбақ. 
Ұлытау облысының орталығы Жезқазған 
қаласында күніне 100 келушіге арналған 
емхана тұрғызылады. 90 мыңнан астам 
тұрғын тұратын бұл қалада тек 1 мемле-
кеттік емхана бар, онда тіркелген халық 
саны – 14 938 адам. Халықтың қалған б*лігі 
8 жеке медициналық ұйымға бе кітілген. Ол 
жеке ұйымдарда негізінен тар салалы 
мамандары да, қажетті диагности калық 
жабдықтары да жоқ, бұл меди циналық 
к*мек к*рсету сапасын т* мендетеді. 

Спорт бағытында әзірге нақты жоба-
лар жоқ. Оқу-ағарту бағытында қосымша 
білім берудің 20 нысанын, соның ішінде 
әрқайсысы 600 орындық 5 оқушылар 
сарайын, әрқайсысы 150 орындық 10 *нер 
мектебін, 260 орындық 5 оқу-сауықтыру 
орталығын пайдалануға беру жоспар-
ланып отыр. Осы арқылы МЖ& инсти-
туты Президенттің балаларды тегін сек-
циялармен және үйірмелермен 100% 
қамту және басқа да тапсырмаларын іске 
асыруға игі ықпал етуге тиіс.

жеңілдетуге болады. МЖ& арқасында 
еліміз екі рет ұтады: бір жағынан, ин-
фрақұрылым сапасы жақсарады, екінші 
жағынан бюджет қаржысын үнемдей-
міз», – деді сарапшы.

Ұлттық экономика министрінің 
орынбасары Бауыржан Құдайбергенов 
мемлекеттік-жекешелік әріптестікті мек-
тептер құрылысында кең қолдану к*з-
делгенін жеткізді. Нақтылағанда, осы 
тетік арқылы «Жайлы мектеп» ұлттық 
жобасы аясында жобалық қуаты кемінде 
600 оқушыға арналған орта білім беру 
ұйымдарын салу мәселесі пысықталуда. 
Ол білім ордалары ұлттық жобада бекі-
тілген жобалау міндеттеріне, жайлылық 
стандарттарына сай болуы тиіс.

Вице-министрдің түсіндіруінше, 
МЖ& аясында жобаға білім беру ұйы-
мының *зі жауапты болады. Немесе 
жобаны Оқу-ағарту министрлігі құрған 
тізімге сәйкес инвестор мен білім беру 
ұйымынан тұратын консорциум жүзеге 
асырады. Ортақ мүліктегі меншік үлесін 
де консорциум анықтайды.

Бұдан б*лек, «Ауылдық денсаулық 
сақтауды жаңғырту» ұлттық жобасы 
аясында бизнес-қауымдастық МЖ& тетігі 
арқылы денсаулық сақтау нысандарын 
сенімгерлік басқаруға алуға қызығушылық 
танытып отырған к*рінеді. Осы арқылы 
Үкімет болашақта мемлекеттік емхана-
ларды жеке қолға тапсыруы мүмкін. Бірақ 
бұл үшін кәсіпкерлердің айтуынша, Ден-
саулық сақтау министрлігі ол емханаларға 
қаржы б*лу мәселелерін пысықтауы қажет. 

ЕЛДІҢ �РКЕНДЕУІНЕ 
СЕРПІН БЕРЕДІ

Мемлекет басшысының тапсыр-
масымен Ұлттық экономика министрлігі 



Мемлекеттің белгілі бір салық саясаты шеңберінде салықтық жеңілдіктер беруі 
орынды. Себебі мұн  дай жеңілдіктер экономикалық дамуды ынталандырады және 

инвестиция тарту құралы ретінде қызмет етеді. Бірқатар жеңілдіктер әлеуметтік 
сипатта немесе тұтынушы шығындарын азайтуға бағыт талады. Бірақ бұл 

жиналған салық к%  лемін азайтып қана қоймай, салық т%леушілер арасында үнемі 
жеңілдіктерге арқа сүйейтіндей әдет қалыптастыруы мүм кін. Қазақстанда 

салықтық жеңіл діктер түсінігі нақты реттелмеген.
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5-10 �араша аралы�ында Шанхай 
�аласында �ытайды� алтыншы ха-
лы�аралы� импортты� ЭКСПО к�р-
месі (China International Import Expo) 
�теді.

Бұл к�рмеге Қазақстан 5 жылдан бері 
қатысып келеді. Биыл Қытайға елімізден 
құрамына 40-тан астам мемлекеттік, 
квази мемлекеттік және жеке компания-
лар кіретін �кілетті делегация барады. 

Қазақстандық кәсіпорындардың импорт 
к�рмесіне қатысуы – Сауда және инте-
грация министрлігі арқылы экспортты 
ынталандыру және ілгерілету ж�ніндегі 
мемлекеттік шаралардың бірі.

«Биыл Қазақстан екі стенд таныс-
тырады. Біріншісі – елдік стенд. Онда 
Kazakh Invest, Kazakh Tourism, ҚТЖ, 
Эйр Астана, Қазпошта, ҰАТ сияқты ірі 
ұлттық компаниялар еліміздің экс-
порттық, инвестициялық, логистикалық, 

инновациялық және туристік әлеуетін 
таныстырады. Агро�неркәсіп саласын 
Ет одағы, Қазақстанның майлы дақыл-
дарды қайта �ңдеушілер ұлттық қауым-
дастығы, Астық одағы және Азық-түлік 
корпорациясы к�рсетеді. Екінші стенд – 
коммерциялық стенд, онда отандық 
�ндірушілер Қытай нарығында жоғары 
сұранысқа ие ауыл шаруашылығы �нім-
дерін ұсынады. Халықаралық к�рмеге 
қатысу үшін компанияларды іріктеу 
кезінде ҚХР Мемлекеттік кеден басқар-
масы импорттаушыларының тізілімінде 
тұрған, қытай нарығына экспорттауға 
рұқсат құжаттары мен тәжірибесі бар 
ком панияларға, сондай-ақ �німдері мар-
кетинг тұрғысынан тартымды кәсіп-
орын дарға басымдық берілді», – деді 
«QazTrade сауда саясатын дамыту ор-
талығы» АҚ бас директорының орын-
басары 7сел Егембердиева.

Сарапшылардың бағалауынша, 
қазақстандық кәсіпорындардың Қы-
тайға 1 миллиард доллардан астам сомаға 
тауар жеткізуге экспорттық әлеуеті бар. 
Қытайлық тұтынушылардың сұраны-
сына ие тауарлар қатарында дәнді дақыл-
дар, май �німдері, сондай-ақ �неркә-
сіптік тауарлар бар. Мал шаруашылығы 
�німдері мен ауыл шаруашылығы жан-
уарларына арналған құрама жемге сұра-
ныс жоғары. Биыл Қытай импорты к�р-
месіне 137 елдің кәсіпорындары �з 
тауар ларын ұсынады. Олардың арасында 
ірі ұлттық компаниялар мен трансұлттық 
корпорациялар да бар.

«Шанхай ЭКСПО к�рмесі – бұл 
қытайлық серіктестер қазақстандық 
�нім нің сапасын �з к�здерімен к�ріп, 
бағалай алатын ауқымды алаң, сондық -
тан мемлекет жыл сайын оған қатысуға 
үлкен к�ңіл б�леді. К�рме біздің �нім 

�ндірушілерге үлкен мүмкіндіктер бере-
ді, сенімді серіктестер табуға және 
тәжірибе алмасуға к�мектеседі. Бес жыл-
да Қытайдың импорттық к�рмесіне ауыл 
шаруашылығы �німдерін �ндіретін 
160 ком пания қатысып, 260 млн доллар-
дың келісімшартына қол қойыл ды», – 
деп түйіндеді 7сел Егембердиева.

QazTrade мәліметінше, 2022 жылы 
Қытаймен �зара тауар айналымы 24 млрд 
долларды құрады. Оның ішінде экспорт 
13 млрд доллардан асты. 7сіресе, Қытай-
ға мұнай және май �німдерін жеткізу 
13,5 есе �сті. Қазақстанның майлы да-
қыл  дарды �ңдеушілер ұлттық қауымдас-
тығының болжамы бойынша, алдағы 
бірнеше жылда қазақстандық кәсіп-
орын дар экспорттық әлеуетін 300 мил-
лион долларға дейін арттыра алады.

Н.ҚОСАЙ

�ырк�йекті� басында Президент �асым-Жомарт То�аев �аза�стан-
ды�тар�а Жолдауында жа�а Салы� кодексін әзірлеуді +сынды. Атап 
айт�анда, Мемлекет басшысы экономиканы� әрт�рлі секторларында 
дифференциялан�ан салы� ставкаларына к�шуді, корпоративті табыс 
салы�ын т�мендетуді немесе оны кейбір салалар �шін толы�ымен жою-
ды, арнаулы салы� режимдерін о�айлатуды тапсырды. Осыдан кейін 
9кімет Салы� кодексіне т�зетулер жобасын жария тал�ылау�а шы�арды. 
Бизнес �кілдері мен сарапшылар �ауымдасты�ы және депутаттар ара-
сынан 700-ге жуы� +сыныстар келіп т�скен. Б+л кодексті 2024 жылды� 
�азан айында �абылдау жоспарлануда.

ЭКСПО-да 
ӨЗ ӘЛЕУЕТІН КӨРСЕТЕДІ

САЛЫҚ САЛМАҒЫ 
КІМГЕ ТҮСПЕК?

Үкімет ел тұрғындарына Салық ко-
дексіне енгізілген түзетулерді талқы лау-
ды ұсынды. 2025 жылдан бастап қосым-
ша құн салығы, корпоративті және жеке 
табыс салығының прогрессивті став ка-
ларын қайта қарау, арнаулы салық ре-
жим дерін реформалау, алкогольдің ак -
циз дік ставкаларын үйлестіру, к�лік 
құралдары мен жылжымайтын мүлікке 
салық салуды қайта қарау, сән-салта-
натқа салық енгізу және т.б. жоспар ла-
нып отыр.  Жаңа нұсқаға сәйкес, 
2006 жыл ға дейінгі ставкалармен теңесті-
ріл мек. Мы салы, КТС-тағы да 25-30 па-
йызға дейін ұлғайту, ҚҚС-ты 16 пайыз ға 
дейін арттыру, сондай-ақ к�п сатылы 
жеке табыс шкаласына к�шу ұсынылады.

Тарихи мәліметтерге сүйенсек, тә уел-
сіз діктің алғашқы жылдарында Қазақ-
станда ҚҚС м�лшерлемесі 28 па йызды 
құ раған. Бірақ уақыт �те келе бұл к�р сет-
кіш біртіндеп т�мендеп отыр ды. Мұн  дағы 
мақсат к�леңкелі нарық тағы қыз  мет   тер 
мен тауарлардың айна лымын қыс   қарту 
және салық деңгейін арттыру еді. 

Бұған дейінгі ең соңғы ауқымды са-
лық реформасы 2006 жылдан 2009 жылға 
дейін жүргізілген. Нәтижесінде, кор по-
ративтік табыс салығы (КТС) 30 па йыз-
дан 20 пайызға дейін, қосымша құн са-
лығы (ҚҚС) 16 пайыздан 12 пайызға 
де йін т�мендеді. Жеке табыс салығы 
(ЖТС) және әлеуметтік салықтар тиі сін-
ше 15-20 пайыздан 10 пайызға және 
13-5 па йыздан 11 пайызға дейін азайды. 
Салық кодексіне енгізілген �згерістер 
эко но миканы әртараптандыру, елдегі 
бизнесті жүргізу жағдайын жақсарту, к�-
леңкелі бизнестің жолын кесу және ел-
дегі инвестициялық тартымдылықты 
арт тыруға бағытталғаны с�з болған. 

2008 жылы отандық нарықтағы бә-
секелестікке теріс ықпал етуде деген се-
беп пен жекелеген субъектілер үшін са-
лық тық жеңілдіктер мен преференция-
 лар саны қысқартылды. 

КОРПОРАТИВТІ ТАБЫС САЛЫҒЫ 
15 ЖЫЛ БҰРЫНҒЫ М�НГЕ 

ОРАЛМАҚ
Үкімет қазіргі 20 пайыздық корпо ра-

тив тік табыс салығын 25-30 пайызға к�-
теруді жоспарлап отыр. Естеріңізге сала 
кетейік, 2008 жылға дейін аталмыш са-
лық м�лшері 30 пайыз деңгейінде бол-
ған. 

2007 жылы ел прогрессивті шкаладан 
10 пайыздық біркелкі м�лшерлемеге 
к�ш  ті. Жаңа кодекс жеке табыс салығы 
ставкаларының прогрессивті к�п дең-
гей   лі шкаласын қайтаруды жоспарлап 
отыр. Жобаның түсіндірме жазбасында 
прогрессивті шкаланың негізгі мәні – 
са лықтық әділеттілік пен табысты қайта 
б�лу деп к�рсетілген.

Салық кодексінің жобасының түсін-
дірмесінде: «20 пайыздық м�лшерлеме 
басқа елдермен салыстырғанда т�мен. 
Соңғы жылдары Қазақстанда КТС-тің 

тиімді м�лшер ле месі 2,9 пайыздан 3,8 
пайызға дейін �зге реді, мұның �зі т�мен 
к�рсеткіш. Мұның басты себебі – 
аумаққа байланысты жә не жекелеген 
қызмет түрлері үшін белгі ленген (лизинг, 
инвестициялық келісім шарттар/келі -
сімдер бойынша эко       но  ми    ка ның басым 
секторлары білім беру, меди цина және 
т.б.) бірқатар са   лық тық жеңілдік де-
лінген.

ҰЭМ КТС бойынша сараланған м�л-
шерлемелер «қызметтің кірістілігін және 
жалпы салық жүктемесін ескере оты рып, 
ауыртпалық деңгейін әділ б�лу ді» қам-
тамасыз ететінін атап �тті.

«Қаржы секторы, ойын бизнесі, жер 
пайда лану сияқты экономиканың кейбір 
салалары айтарлықтай табысты. Жаңа 
Са лық кодексінің жобасын әзірлеу ке-
зін де экономиканың әртүрлі сала ла рын-
да сараланған салық ставкаларына к�шу, 
оның ішінде банктік және шикізат сек-

торлары үшін, ойын бизнесі үшін салық 
ставкасын 25-30 пайызға дейін арттыру 
мәселесі қарастырылуда.

Halyk Finance сарапшылары Үкі мет-
тің КТС ставкалары бойынша ұсы ныс-
тарына «үлкен сұрақтар» қойды. Олар 
билік мұндай тәсілдің әділдігін не  -
гіздемейді, жекелеген салалар үшін КТС 
ставкаларын неге к�теру ке рек  тігін және 
осы салалар неге таңдал  ғанын тү сін  -
дірмейді деп санайды. Halyk Finance тау-
кен және мұнай секторлары үшін КТС 
ұлғайтудың қажеті жоқ деп са най ды. 
Оның орнына барлық жер қойнауын 
пайдаланушылар мен табиғи шикізатты 
бастапқы �ңдеушілер үшін үстеме пайда 
салығын қайтару ұсы нылады.

ЖЕКЕ ТАБЫС САЛЫҒЫ ҚАЙТА 
ПРОГРЕССИВТІ ШКАЛАМЕН 

ЕСЕПТЕЛЕДІ
2006 жылға дейін Қазақстанда жеке 

та быс салығының ставкалары 5 пайыздан 
20 пайызға дейін (5%, 10%, 15% және 
шек ті мәндерден асып кетсе 20%) жете -
тін т�рт сатылы прогрессивті шкаласы 
қол данылды. 2007 жылы ел прогрессивті 
шкаладан 10 пайыз біркелкі м�лшер -
лемеге к�шті. Жаңа кодекс жеке табыс 
салы ғы ставкаларының прогрессивті к�п 
дең гейлі шкаласын қайтаруды жоспар-
лап отыр. Жобаның түсіндірме жазба-
сында прогрессивті шкаланың негізгі 
мә ні салықтық әділеттілік пен табысты 
қай та б�лу болып саналады деп к�р-
сетілген.

Ұлттық экономика министрлігінің 
мә ліметінше, қазір пассивті кіріс пен 
жа  ла қыны арттырудың 3-4 сатылы шка-

ла сын белгілеу мәселесі қарастырылуда. 
2006 жылға дейін қолданыста болған 
масш табты қалпына келтіру жоспарда 
жоқ. Жоғары кірістер үшін м�лшер  леме-
лерді де жоғары етіп белгілеу арқылы 
тәуе келдер азаяды. Мұндай жалақыны 
ірі квазимемлекеттік, тау-кен �ндіруші 
компаниялардың, банктердің және бас-
қалардың қызметкерлері алады, мұнда 
бар лық операция ашық және жала қы  ны 
жасыру тәуекелдері аз. Сондай-ақ кірісті 
жасыру арқылы салықтан жал   тару дың 
алдын алу құралдарының бірі – 2025 

жылға жоспарланған жалпыға бір дей 
декларациялауға толық к�шу болмақ.

Сонымен бірге салық т�леушілердің 
жекелеген санаттары үшін жеке табыс 
салығын ұлғайту кірістерді жасыруға 
немесе кем к�рсетуге (еңбекақыны са-
лық тар мен шегерімдерсіз «конвертте» 
т�леуге) әкелуі мүмкін екенін жоққа шы-
ғаруға болмайды. Бұл тұрғыда ве домство 
салық шкаласының нақты моделі және 
оны қабылдау мерзімі әлі де пысықтауды 
қажет етпек.

Мысалы, Halyk Finance сарапшылары 
біркелкі м�лшерлемеге к�шу қате болды 
деп санайды. Сондықтан прогрессивті 
жеке салық салу шкаласы қоғамдағы кі-
ріс терді әділ б�лу үшін неғұрлым қо-
лайлы әлеуметтік-экономикалық жүйені 
қалыптастырады деген пікірде. Сарап-
шы лардың пікірінше, прогрессивті шка-
лаға оралу мұнайдан б�лек, бюджетке 
түсетін кірісті арттырады. ЭЫДҰ-ның 
2020 жылғы есебінде Қазақстан ЖТС 
прогрессивті жүйесіне белгілі бір тәуе-
келдер мен проблемалар жойылғаннан 
кейін ғана ауысатыны жайлы с�з болған. 
Баяндамада 2010 жылдан бері ұзақ уақыт 
бойы жалпыға бірдей табыс декла ра-
циясын енгізе алмағаны айтылған.

 
ҚОСЫМША ҚҰН САЛЫҒЫ 

�ЗГЕРЕДІ
Қазақстандағы ҚҚС м�лшерлемесі 

әлемдегі ең т�мен ставкалардың бірі – 
12 па йыз. Ал Ресейде, Беларусь мемлеке-
тінде, Арменияда – 20 пайыз, ЭЫДҰ 
елдерінде 27 пайызға дейін жетеді. Қа-
зақ  станда ҚҚС т�лейтіндердің қатарына 
қосу шегі посткеңестік елдермен және 

ЭЫДҰ елдерімен салыстырғанда ең жо-
ғары к�рсеткіштердің бірі болып табы-
лады. Яғни, 2022 жылғы 1 қаңтардан 
бас тап 20 мың АЕК немесе 153,1 мың 
АҚШ доллары. 

Қазақстанда салық салудың оңай ла-
тыл ған нысаны бойынша жұмыс істей  тін 
жеке кәсіпкерлер үшін шегі бойынша 
жалпы ережеден ерекшелік бар. 

Бұл ретте әлемдік тәжірибеде әлеу-
меттік маңызы бар тауарлар үшін сара-
лан ған м�лшерлемелер қолданылады. 
Алайда халықаралық тәжірибе к�рсет-
кендей, салықтық м�лшерлемесі жоғары 
елдерде жекелеген тауарлар үшін т�мен 
ставкалар қолданылады. Бірақ бірнеше 
салық м�лшерлемелерінің болуы са  лық-
ты басқаруды едәуір қиындатады.

Экономиканың әртүрлі салалары 
үшін ҚҚС м�лшерлемесі әртүрлі болады 
деп жоспарлануда. Бұл ретте жаңа Салық 
кодексін қарау ж�ніндегі отырыстарда 
Uchet.kz негізін қалаушы Максим Ба-
рышев ҚҚС м�лшерлемесінің ұлға юына 
қарсы к�зқараста екенін ашып айтқан.

Ол 2022 жылдың 1 қаңтарынан бастап 
20 мың ҚҚС бойынша ең т�менгі шекті 
мән белгіленгенін атап �тті. Бұл – жы-
лына 69 миллион теңге немесе күніне 
189 041 теңге.

«Яғни, дүкендерден сатып алатын 
азық-түлік, киім, аяқкиім, бензин секілді 
барлық тауардың құрамында ҚҚС бар. 
Бұдан түпкілікті тұтынушы зардап шеге-
ді. Сонымен қатар адамның табысы т�-
мен болған сайын соғұрлым қаржылық 
ауырт палықты сезінеді. Мен ҚҚС м�л-
шерлемесін к�теруге үзілді-кесілді қар-
сы мын», – дейді Барышев.

Сарапшы екі қазақстандықтың мы-
салында түсіндіреді: біреуі 100 мың тең-
ге, екіншісі – 10 миллион теңге табады. 
Бірінші тұтынушы қоржынында тамақ-
тану шығындары мен қызметтерге база-
лық қажеттіліктер толығымен осы 
100 мың теңгені құрайды, оның ішінде 
бар  лық жалақының 12 пайызы ҚҚС-на 
кетеді. Бұған дейін оның жалақысынан 
мем лекетке басқа да салықтар т�лене  -
тінін ескеріңіз.

Біздің екінші кейіпкеріміз табысы-
ның шамамен 1/5 б�лігін негізгі қажет ті-
лік   терге жұмсайды, яғни 2 миллион 
тең  ге. Қалған 8 пайызын бұл азамат де-
по     зитке салады немесе инвести   ция  лай-
ды. Оған тиесілі ҚҚС шығындары тек 
2,4 пайызды құрайды. Мысалдардан 
к�ріп отырғанымыздай, Қазақстандағы 
ҚҚС, әсіресе кедей қазақстандықтардың 
қалтасына қатты батады. Сарапшы «б�л-
шек салықты әкімшілендірудің қара-
пайым дылығы мен жеңілдігі қазақ стан -
дықтарға тауарлар мен қызметтерді 

са  тып алу кезінде алты есе аз т�леу арқы-
лы салық шығындарын үнемдеуге мүм-
кіндік береді» деген пікірде. Нәти   жесін-
де, мемлекет салықтарды жеңілдетіп, 
қыс қарта отырып, бизнес-ортаны едәуір 
жақ сарта алады, кәсіпкерлер салықтарды 
т�леудің түсінікті және қарапайым ере-
желерін алады, ал азаматтар �з шы  ғын-
дарын едәуір қысқарта алады.

АРНАУЛЫ САЛЫҚ РЕЖИМДЕРІН 
РЕФОРМАЛАУ

Жаңа салық кодексінде бұл бағытта 
келесідей тәсілдер ұсынылуда:

– ұқсас шарттармен режимдерді 
біріктіру;

– талап етілмеген режимдерді жою;
– нақты қолдану деректерін ескере 

отырып режимдерді қолдану шарттарын 
қайта қарау;

– б�лшек салық режимін жетілдіру.
Сондай-ақ ҰЭМ Арнайы салық ре -

жимдерінің санын қысқартуды к�здейді. 
Ведомство �кілдері режимдердің, олар -
дың шарттарының, критерийлерінің 
ша мадан тыс к�птігі оларды қолдануды 
және салықтық әкімшілендіруді ай-
тарлықтай қиындататынын айтты. Үкі-
мет ұсыныстарында қалыптасқан халық-
аралық салық салу практикасы шағын 
бизнес субъектілеріне қатысты екі негізгі 
тәсілді к�здейтіні атап �тілген. Жеңілде-
тілген салық салу – шағын кәсіпорындар 
үшін салықтардың барлық түрлерін сол 
күйінде қалғанымен, оларды есептеу мен 
�ндіріп алу тәртібін жеңілдетуді к�здейді.

«БАЙ-БАҒЛАНҒА» 
БАҒЫТТАЛҒАН САЛЫҚ

Ведомство жылжымайтын мүлікті, 
к�лік құралдарын, алкоголь және темекі 
�німдерін сәнді заттарға жатқызуды 
жос  парлап отыр. Үкімет осындай зат  -
тарға салық салу тәсілдерін пысықтауда.

ҚР ҰЭМ мүлік, к�лік және жанама 
салықтар бойынша жоғары ставкалар 
к�птеген елдерде қолданылатынын атап 
к�рсетеді. Мысалы, Қытай, Швеция, 
АҚШ және Франция секілді елдер мүлік, 
к�лік және жанама салықтар арқылы 
сәнді тауарларға салықты күшейтеді. 
Кейбір елдер люкс санатындағы тауар-
ларға жалпылама салықтан б�лек салық 
салады. 

САЛЫҚТЫҚ ЖЕҢІЛДІКТЕР 
ТИІМДІЛІГІ АРТПАҚ

Жалпы алғанда, мемлекеттің белгілі 
бір салық саясаты шеңберінде салықтық 
жеңілдіктер беруі орынды. Себебі мұн -
дай жеңілдіктер экономикалық дамуды 
ынталандырады және инвестиция тарту 
құралы ретінде қызмет етеді. Бірқатар 
жеңілдіктер әлеуметтік сипатта немесе 
тұтынушы шығындарын азайтуға бағыт-
талады. Бірақ бұл жиналған салық к� -
лемін азайтып қана қоймай, салық 
т�леушілер арасында үнемі жеңілдіктерге 
арқа сүйейтіндей әдет қалыптастыруы 
мүм кін. Қазақстанда салықтық жеңіл-
діктер түсінігі нақты реттелмеген. 

Мысалы, 2021 жылы қолданылған 
салықтық жеңілдіктер м�лшері 8,1 трлн 
теңгені құрады. Оның ішінде тек тауар-
лар экспортына ҚҚС н�лдік ставкасын 
қолдану есебінен 3 трлн теңге немесе 
37 пайызды құрады. 

Halyk Finance сарапшылары салық-
тық субсидиялардың к�п б�лігі тиімді 
пайдаға аспағанын және бәсекеге қабі-
лет тіліктің �суіне және экономиканың 
әртараптандырылуына алғышарт бола 
алмағанын атап �тті. Олар Қазақстандағы 
салықтық жеңілдіктер жүйесін түбегейлі 
қайта қарау қажет деген пікірде. Сонда 
ғана салықтық әкімшілендірудің реп-
рессиялық және сыбайлас жемқорлық 
сипаты жойылып, кейбір салық став-
каларын ұлғайтудың да қажеті болмай 
қалуы мүмкін. 
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ӨЗЕКТІ

елде рін дегі орман қорлары 760 млн гектар 
жерді қамтиды. Бұрынғы Кеңестер 
Одағындағы орманның к�лемі 816 млн 
гектар, яғни жер к�лемінің 37%-ын алып 
жатты. Оның 50%-дан астамы бүгінде 
Ресейдің үлесінде. Бұл әлемдегі орманның 
25%-н құрап отыр. Ор талық Азия, Кавказ, 
Қазақстан аймақта рын дағы орман к�лемі 
Ресейдегі орман ал қап тарының небәрі 
3-4%-н құрайды. Соңғы 5 жылда әлемнің 
ондаған мемле кетінде алапат орман �рті 
тіркелді. Ал 2050 жылға қарай адамзат 
орман жынысына деген к�зқарасын 
�згертіп, біріккен жағдайда біржақты 
шешім қабылдамаса, әлемдегі орман �рті 
30 пайызға артып, жер беде ріндегі жасыл 
жапырақты алқаптар дың тағы да 30%-ын 
қара күйеге айналды ра ды екенбіз. Бұл 
мәліметті де сол БҰҰ жария еткен. Соңғы 
100 жылда болған жойқын апаттардың 
қатарына биылғы Канададағы ахуалды 
қосуға болады. Қаңтар айынан елде 2 
мыңнан аса алқап �ртке оранып, 
4,5 миллионға жуық гектар жер жанып 
кетті. Табиғат апатынан 100 мыңнан аса 
адам эвакуацияланған. Тілсіз жаумен 
мыңдаған �рт с�ндіруші күрескен. Тіпті, 
АҚШ, Аустралия, Жаңа Зеландия, 
Оңтүстік Африка, Испания, Франция 
жүздеген маманы шақырылып, �ртті 
с�ндіру үшін арнайы алгоритм жасалған. 
Ал 2019 жылы Аустралия да алапат орман 
�ртінен зардап шеккен. 

ҚАЗАҚСТАН ОРМАНЫ
Экология және табиғи ресурстар 

министрлігінің мәліметінше, мемлекеттік 
орман қорының жалпы ауданы 2022 
жылғы 1 қаңтардағы жағдай бойынша 30 
552,5 мың гектарды құрайды және бұл 
республика аумағының 11,2 пайызын 
алып жатыр. Орманды аймақтардың 13 

635,3 мың гектары немесе жалпы ауда-
нының 44,6%-ы арнайы министрліктің 
қарама ғындағы орман мекемелерінің 
иелігінде, оның ішінде 7 335,9 мың 
гектары заңды тұлға мәртебесі бар 
ерекше қорғалатын табиғи аумақтар 
мекемелеріне б�лінген. Олардың 
қатарында 10 мемлекеттік табиғи 
қорық, 14 мемлекеттік ұлттық 
табиғи парк, 7 мемлекеттік табиғи 
резерват бар.

Одан басқа, комитеттің қара-
мағында «Республикалық орман 
селекциялық-тұқым орталығы», 
Сандықтау оқу-�ндірістік орман 
шаруашылығы мекеме сі және 
шаруашылық жүргізу құқы-
ғындағы республика лық 
мем  лекеттік кәсіпорын бо-
лып саналатын «Жасыл 
Аймақ» мекемесі бар.

Елімізде орман қоры-
ның санатына енгізілген 
�сімдіктердің 6 мыңнан ас-
там түрі бар екен. Осының 
ішінде Қазақстанда ғана 
кездесетін ағаш түрлерінің 
қатарында шрнек шыршасы-
ның орны ерекше. Dкініштісі 
сол, орман �рті кезінде шренк 
шыршаларының да бірша масы 
отқа оранған. Жалпы, Қазақ-
стандағы орман қорының 
50%-ынан астамы ауыл шаруа-
шылығы кәсіпорындарының 
пайдалануына беріліп отыр. 
Орман �ртінің аяқ асты тұтануы-
на кей жағдайда адам не техни-
каның әсері де болатыны шын-
дық. Одан б�лек, шаруа шы-
лыққа қажетті к�п ағаштың 
оталып кететіні тағы бар. Рес-

пуб ликада жыл сайын 506 
мың м2 ағаш кесіліп, 94 мың 
м2 кеспе ағаш ма те риал да-
ры шикізат ретін де дайын-
далады. Дегенмен соңғы 
кезде ормандардағы ағаш-

тарды жаппай кесу, �рт, ауа 
райының қолайсыз жағ-
дайларының (қатты жел соғу, 

ұзақ уақыт жауған н�сер 
жаңбыр, т.б.) кесірінен  

ағаш тар дың құ-
лап �з тірші-
лігін жоюы 

жиі кез де су де. Нәтижесі белгілі, орман 
ал қаптары азайған үстіне азаюда. Орман 
алқабы қанша аз болса да, қазақ даласында 
орта есеппен әр жылда 600-ден астам 
орман �рті дерегі тіркеледі екен. 2022-2023 
жылдары бұл к�р сеткіш 3 мыңға жеткен. 
«Еліміздегі орман �ртінің жиілеуі соңғы 
кездері болып жатқан аптап ыс тықтың 
салдарынан деп айтсақ болады. Біз 
климатты алдын ала болжау арқылы 
жасыл желектерімізді қорғап қала аламыз. 
Ол үшін орман ша руа шылығы саласына 
ғалымдарды да к�птеп тарту қажет. Мә-
селемен кешенді түрде айналыспасақ, 
біржақты жүру экологияға да, экономикаға 
да тиімсіз болары шындық. Dрттің алдын 
алу шара ларын жүргізумен қатар жалын 
шарпыған аумақтарды қайта қалпына 
келтіру кезінде ғылым мен технология 
міндетті түрде бірлесіп жұмыс істеуі 
керек», – дейді С.Сейфуллин атындағы 
Қазақ агротехни калық зерттеу университе-
тінің Орман шаруашылығы, жабайы 
табиғат және қоршаған орта факультетінің 
деканы, ауыл шаруашылығы ғылымдары-
ның кандидаты Жұмағұл Таңатқанұлы.

�РТЕНГЕН ОРМАН, 
КҮЙГЕН ЖЕР

Екі жыл қатарынан елімізде болған ірі 
орман �ртінде белгілісі – біздің елде орман 
�ртін с�ндіру мен �рт кезінде болатын 
әрекет, іс-қимылдың �те салғырт екені. 
Расын айту керек, бұл келеңсіздік 
жағдайды біршама қиындатып отыр. 
Салдарынан мамандардың �рт кезінде 
тіпті �здерін қорғау алгоритмінің болмауы 
орны толмас �кінішке әкелді. Мұндай 
олқылықтардың барын Абай және 
Қостанай облыстарында болған ірі 
�рттерді тексеру және тергеу барысында 
прокурорлар анықтаған. Атап айтқанда, 
�ртті с�ндірудің нақты алгоритмдерінің 
жоқ болуы; Экология және Т�тенше 
жағдайлар министрліктерінің б�лімшелері 
арасындағы тиісті �зара іс-қимылдың 
болмауы; �ртті ерте анықтау жүйелерінің 
болмауы; техниканың тозығы жетіп 
ескіруі; орманшылардың �ртті жедел 
с�ндіруге дайындығының болмауы к�п 
қиындық келтірген. Mсіресе, тех-
никаның ескіріп, тіпті 
жүрмейтіндей деңгейде 
болуы к�птің ашуын 
келтіргені шындық. 
Тіпті, кейбір орманшылық 
б�лімдерде тұрған техника 
1970 жылдары әкелінгені 
туралы ақпаратты к�рген 
к�пшілік еріксіз таңданған 
еді. Осыған байланысты ел 
Үкіметі біршама 
жағдайды реттеу-
ге кірісті. Ал т�-
тенше жағдай-
ларға әкеп соққан 
себептер мен жағ-
дайларды жою мақса-
тында Бас прокуратура Үкіметке ұсыныс 

енгізді. Бұл құжатта орманды заңсыз 
кесуге қарсы күрес, сондай-ақ орман 
мекемелерінің ал қаптарды молайту, оның 
ішінде Аста наның «жасыл белдеуін» 
кеңейту ж�ніндегі іс-шараларды сапасыз 
жүргізуі мәселе леріне ерекше назар 
аударылды. Бас про курор сондай-ақ осы 
сала дағы әкімшілік және қыл мыс тық 
құқықбұзу шылық тар дың анық талуы ның 
т�мендегенін атап �тіп, орман ағаштарын 
ұр лау дың заңсыз схемалары ның жолын 
кесу ж�нін дегі жобаларын тапсыр ған. Бұл 
ұсыныс пен заң жобалары әзірге қаралып 
жатыр. Бірде Орман ша руа шылығы 
комитеті, бірде басқа болып аталған елі-
міздің орман шылық саласы қазір Экология 
министр лігіне қарайды. Ел тарихының 30 
жылдық кезеңінде бұл сала Ауыл ша руа-
шылығы министрлігі мен Экология ми-
нистрлігінің екі ортасында бақандай 13 рет 
ауысып, қайта таратылып, бірнеше рет 
жаңадан жасақталған екен. Сарапшы 

арнайы хабарластық. Маманның ай-
туынша, 2022 жылдың 2-10 қыркүйек 
аралығында Қостанай облысы Mулиек�л 
ауданының Басаман және Семиозер 
орман шаруашылығы мекемелерінің 
орман қоры учаскелерінде ірі орман �рті 
салдарынан жалпы ауданы 39 772,4 гектар, 
оның ішінде орманмен қамтылған 32 393,7 
гектар аумағы �ртке оранған. 

 Қазір мемлекеттік орман қорында ірі 
�рттің салдарын жою бойынша жұмыстар 
жүргізіліп жатыр екен.  Орманды қалпына 
келтіру жұмыстары барысында к�шет 
отырғызуға дайын дау жұмыстары жүр гі зі-
ліп жатқан к�рінеді. Кесілетін  ағаштарды 
б�лу, ағаштарды кесу және орнына орман 
отыр ғызу үшін алаңдарды дайындау 
сияқты жұмыстар атқарылуда. «Жалпы, 
орманмен жабылған алаңда бүгінде 7,5% 
жұмыс орындалды. Жанған орман алқап-
тарында облыстың 11 орман мекемесі 
жұмыс істеді. Ал �р тен ген аумақтың бір 
б�лігіне к�шет отыр ғызылды. Нақтырақ 
айтсам, 2022 жылдың қыр күйегінде Се-
миозерное мекемесінің Новонежинское 
орманшы лығының 4,3 гектар жеріне 4 050 
дана к�шет отыр ғы зылды. 2023 жылы 
шілде айында к�шет тер дің кебу, қурау 
себептерін анықтау мақсатында орман-
патологиялық зерттеу жұмыстары жүр-
гізілді. К�шет тердің кебуінің негізгі себебі 
жауын-шашынның аз болуы. Осы жылдың 
күзінде орман дақылдарына түгендеу 
жүргізілді, оның барысында к�шет тердің 
37%-ның �мір сүруге мүмкін дігі бар екені 
анықалды. Қазір орманды толықтыру үшін 
ұсыныс тар жасалып жатыр», – дейді Азат 
Майлыбайұлы. 

ОРМАНШЫНЫҢ 
АХУАЛЫ ҚАНДАЙ?

 Экология және табиғи ресурстар 
министрлігінің Орман шаруашылығын 
дамыту басқармасының басшысы Мәди 
Нұрпейісовтің айтуынша, қазір орманшы-
лардың әлеуметтік тұрмысынан бастап 
қызметтегі бар жағдайлары жіті тексеріліп, 
барынша қолдау к�рсетіліп жатыр. 

Осы жылы орман шаруашылығы сала-
сын қайта жаңартып жасақтауға бюджеттен 
арнайы қаражат қарастырылып, қазына-
дан 13,5 млрд теңге б�лінген. Жыл соңына 
дейін барлығы 29 �рт с�ндіру автомаши-
насы, 59 шағын �рт с�ндіруші кешен, 151 
трактор, 58 патрульдік автомашина сатып 
алынбақ екен. Ал Семей орманы орман 
шаруашылығына биыл 10 �рт с�ндіру 
машинасы, 14 шағын �рт с�ндіру кешені, 
8 �рт тіркемесі және басқа да қажетті құ-
рал дар жеткізілуде. Бір ғана «Ақ Ертіс» 
қоғамдық қоры Семей орманына 5 шағын 
�рт с�ндіру кешені, �рт с�ндіруші техни-
каға арналған 15 қозғалтқыш б�лшек, 20 
мотопомпа, 4 �рт с�ндіру автомашинасын 
беруді ұйғарып отыр. Одан б�лек, 330 
радиостанса және 150 автомобильге ар-
налған радио антеннасы сатып алынбақ. 
Сонымен қатар Үкімет резервінен 918 млн 
теңгеге 4 400 жиынды орманшылар киімі 
үшін деп қаражат б�лінген екен. «Сондай-
ақ орман �ртімен күресу жолдарын 
жетілдіретін нормативтік құжаттар қайта 
қаралып, шетелдік тәжірибелер де 
қолданылатын болады. Алдымен барлық 
�ңірдегі орманшылардың білімін жетілдіру 
шараларын ұйымдастырып жатырмыз. 
Бұл жұмыстар еліміздің қорғаныс саласы-
ның мамандарымен бірлесе атқа ры луда. 
Алғашқы оқу курстары осы қараша айын-
да басталады. Себебі қа рашадан наурыз 
айы аралығы еліміз үшін орман �ртінен 
қауіп болмайтын уақыт. Біз осы уақытты 
тиімді пайдаланып, ор маншы ларымыздың 
біліктілігін арт тырып, да йын дығын пы-
сықтаймыз. Оқытудың жа ңа ша методика-
сын құрдық. Енді ма ман дарымыз кеңестік 
үлгідегі ережемен емес, заманауи үлгіде 
білімін жетілдіретін болады. Сонымен 
қатар елі міздің барлық орманшылық ме-
кемесінің ең биік нүк телеріне �здігінен 
бас қары латын құрыл ғылар орнатыла бас-
тады. Бұл құрылғылар ақылды техноло-
гиялар са натына жатқы зылып отыр. 
Құрылғы лардың к�мегімен орман �ртін 
ерте анықтау мүмкіндігі бар», – дейді 
Орман шаруашылығын дамыту басқар ма-
сының басшысы Мәди Нұрпейісов. 

Орман шаруашылығын дамыту басқар-
масының мәлімдеуінше, Президенттің 
тапсырмасынан кейін еліміздегі барлық 
орманшының жалақысы шілде айынан 
бастап 100%-ға к�терілген. Сондай-ақ 
келісімшарт негізінде жұмыс істейтін қыз-
меткерлердің жалақысы 70%-ға �скен. 

Еліміздегі тіркелген орман �рттері  
алдағы уақытта қателікті болдырмау керек 
екенін хабар беріп тұрғандай. Mйтпегенде, 
уақыт �ткен сайын �рши түскен ғаламдық 
жы лыну дың салдары �зінің зардабын да 
мол етпек. 

Бердібек ҚАБАЙ

œРТЕНБЕСІНœРТЕНБЕСІН

СЕНДЕР  ОНЫСЕНДЕР  ОНЫ

мамандар мұндай жүйесіздіктің елдің 
орман шаруа шы лығы саласын әбден 
қожыратып жі бергенін айтуда. Салдары-
нан ірі апатқа т�теп бере алмай қалып 
отыр. Мысалы, 2022 жылы болған Mулие-
к�л дегі �рт салдарынан 43 мың гектар 
ор ман түгелімен күйіп кетсе, Абай облысы-
ның аумағында биыл болған �рт салдары-
нан 3 500 гектар алқап жанып, күлге ай-
налған. Мұндай орман алқаптарын қайта 
қалпына келтіру үшін кем дегенде 20-30 
жыл аралығында уақыт қажет болмақ, – 
дейді ауыл шаруа шылығы ғылымдарының 
кандидаты Жұмағұл Таңатқанұлы.

Қазір Mулиек�лдегі �рт болған ау-
мақтарға ағаш отырғызу жұмыстары жүр-
гізіліп жатыр. Бірақ отырғызған к�шеттің 
біршамасы биылғы аптап ыстыққа т�теп 
бере алмай, қурап қалған. Ғалым дардан 
мұның себебін сұрағанымызда олар жас 
к�шетті отырғызбас бұрын �рт болған 
алқаптың топырағына талдау жасап, 
қажетінше �ңдеу керек екенін айтады. 
Олай істемеген жағдайда еңбек бекер 
шығын болып қалуы әбден мүмкін. 

«Dрт шарпығын аумақтың топырағын 
да, ауа райын да жіті бақылап зерттеу 
керек. Бұрын орман болған аумаққа қазір 
жел де басқаша бағыттан соғуы ықтимал. 
Егер ондай �згеріс болса, міндетті түрде 
к�шетке жанама ағаш қоса егілуі керек. 
Жалпы, ғылымда мұндай үрдіс бар. Mсі-
ресе, қылқан жапырақты орманды қайта 
қалпына келтіру кезінде �скіннің жетілуіне 
сеп болар, желден-бораннан қорған бола-
тындай етіп жапырақты ағаштар да 
отырғызылады. Mулиек�лдегі алғашқы 
отырғызылған тәжірибелік жағдай. Алдағы 
уақытта ол жерге ғалымдар тобы аттанады. 
Сол кезде барлығы белгілі болады», – 
дейді эколог Гүлмира Қалмашқызы.

Қостанай облыстық орман шаруа шы-
лығы және жануарлар дүниесі аумақтық 
инспекциясының орман және ЕҚТА 
б�лімінің басшысы Азат Майлыбайұлына 
Mулиек�лдегі �ртенген орманды қайта 
қалпына келтіру жұмыстарының жүргізілу 
барысы мен биыл отырғызылған к�шет-
тердің қурап кету себебін білмек оймен 

Со��ы жылдары орман �рті сал-
дарынан жер жа�анны� экология-
сына келген залалды есептеп шы�у 
м�мкін болмай !алды. Ал 2050 
жыл�а !арай әлем ормандарында 
болатын !ызыл жалын !азіргіден 
30%-�а артуы м�мкін. Б&л деректі 
к�ні кеше Б'' жария еткен. 

Жаңа ғасыр басталғаннан бергі 20 
жылдан астам уақытта біздің елде де оннан 
астам ірі орман �рті тіркелген. Оның ең 
қауіп тісі әрі зардабы жағынан орасан зоры 
– Қостанайдағы алапат пен Абай облы-
сында болған тілсіз жау. Аң мен құсты 
былай қойғанда, талай адамның �мірін 
жалмаған орман �ртінен келген нақты 
залал қазір есептеліп жатыр. Мұны Эколо-
гия және табиғи ресурстар министрлігі-
нен білдік. 

Биылғы қыркүйек айының 28-і күні 
Бас прокуратурада орман шаруаш ы лығы 
мен оны қорғау тәсілдері бойынша алқа 
отырысы болды. Отырысқа бейінді 
министрліктердің басшылары да қатысып, 
еліміздегі ормандарды қорғау саласындағы 
заңдылықтың жай-күйін талқылаған. Осы 
жиында Бас прокурор Берік Асылов 
«Табиғи �сімнің т�мендігі аясында �рттер 
мен бақылаусыз ағаш кесу орманның одан 
әрі қысқаруына әкеледі. Соңғы 5 жыл 
ішін де жалпы ауданы 610 мың гектар ор-
манда 3 мың �рт болып, 30 млрд тең геге 
жуық шығын келтірілді. Жыл сайын еліміз 
бойынша 600-ден астам �рт  тіркеледі», 
– деп атап �ткен болатын. 

Еліміздегі орман алқаптарының кесі-
ліп, не �ртеніп кете беруі осылайша жиі-
лей беретін болса, алдағы 90-100 жылда 
орман жамылғысы жойылып кету қаупі 
бар. Немесе орман орындарында тек балаң 
жас �скіндер қалуы әбден мүмкін. 

!ЛЕМДЕ ҚАНША ОРМАН БАР?
Қазір жер бетінің 3 млрд гектардан 

а с т а м  ау м а ғ ы н ,  я ғ н и  қ ұ р л ы қ т ы ң 
27-28% – орман алқаптары. Ғалым дардың 
болжауы бойынша, адамзат баласы �зінің 
жаратылысынан бергі �мірінде әлемді 
жапқан орманның к�п б�лігін жойып 
жіберген. Mсіресе, бұл соңғы 200 жылдықта 
�те үлкен қарқынмен жалғасуда. Жер 
бедерінің 75%-ын алып жатқан орманнан 
қалғаны осы 3 млрд гектар екен. Жер ша-
рындағы мемлекет тердің табиғи-климат-

тық жағдайы на сәйкес әр елдегі орман-
дар дың к�лемі мен түрлері әрқалай. 
Мысалы, Бра зи лияда – 320 млн, 

Канадада – 264 млн, АҚШ-та –   195 
млн, Анголада  – 60 млн, Перу де  

– 57 млн, Колум бияда – 50 млн, 
Үндістанда 46 млн гектар 

орман бар. Ал бүкіл Африка 



Баян ЖАНҰЗАҚОВА

Соңғы деректерге сүйенсек, Қазақ    стан        ның сыртқы сауда 
айналымы 34,6 па йызға жеткен. Сыртқы сауда 

айналы мы нан қазынамызға 114 369,4 млн доллар ке ліп 
түскен. Экспорттың даму қарқыны 23,8 пайыз ға �сіп, 

негізгі табыс 2 605,2 мил       лион  ды құрады.
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САУДА ТЕНДЕНЦИЯСЫ ТАЛҚЫЛАНДЫСАУДА ТЕНДЕНЦИЯСЫ ТАЛҚЫЛАНДЫ

Атырауда интернет ар�ылы 
жасалатын есірткі бизнесі ушы�ып 
т�р. �сіресе, жабы� телеграм 
каналдар о�-солын таныма�ан 
жастарды жіпсіз байла�ан оша��а 
айналып барады. 

TRADEX:TRADEX:

Сауда – кез келген мемле-
кет �шін экономиканы� 
негізгі ��рамдас б" лігі. 

Ел ішіндегі әлеуметтік, эконо-
микалы�, саяси мәселелерді� 
шешімін табуда сауда-сатты� 
ы�пал етпей �оймайды. 
&аза�стан экономикасында е� 
к"п ж�мыс к�шімен �амтыл�ан 
салаларды� к"ш басында 
сауда-сатты� бой к"рсетеді. 
Б�л дегеніміз сауда ісі – ха-
лы�ты� "мір с�руін белгілі бір 
де�гейде �амтамасыз етіп 
отыр деген с"з. Экономика-
да�ы е� ма�ызды әрі ішкі кірісті 
�л�айту�а м�мкіндік беретін 
ба�ыт – сырт�ы сауда. Осыдан 
бірнеше �асыр б�рын халы�а-
ралы� сауда жолдары �алалар 
мен мемлекеттерді байланыс-
тырып, елдерді� "зара дипло-
матиялы� �арым-�атынас 
орнатуына м�мкіндік берді. 
Сонды�тан халы�аралы� сауда 
мәселесін ішкі экономикалы� 
нары�ты ��раушы ретінде 
�арастыру орынды.

ОТАНДЫҚ 	НІМНІҢ 56 ПАЙЫЗЫ 
ЭКСПОРТТАЛҒАН

Таяуда Орталық Азияның ең ірі іскер-
лік және қаржы орталығы болып санала -
тын Алматыда TRADEX халықаралық 
форумы �тті. Шараның негізгі тақы  рып-
тары сауда тенденциялары, логистика, 
элек     тронды коммерция, франчайзинг 
са     ла     ларын қамтыды. Форумның ұйым-
дас       тырушысы, Алматы қаласы Іскер 
әйелдер кеңесінің т�райымы Ақеркін 
Ералиева      ның с�зінше, форумның негізгі 
идеясы – халықаралық сауданы қолдау, 
сауда ынты  мақтастығын нығайту. TRA-
DEX – алғашқы мамандандырылған іс-
шара, сондай-ақ серіктес іздеуге арналған 
бірегей алаң. 300-ден аса кәсіпкердің 
басын қосқан фо рум тақырыбының 
халықаралық сауда мәсе лесіне арналуы 
тегін емес. Мәселен, еліміздің сыртқы 
сау  да айналымы былтыр рекордтық к� р-
сет кішке қол жеткізіп, жал пы құны 
134,4 млрд АҚШ долларды құра  ды. Сауда 
про   фициті – 34,3 млрд доллар. Бұл к�р -
сеткіш 2021 жылғы сыртқы сауда айна-
лымымен салыстырғанда 82 пайызға �с-
кен. Алайда сыртқы сауда айналымы оң 
нә тижеге қол жеткізгенімен, экспортта 
аса қуанарлық �згеріс бола қоймады. 
Экс порт бағытында 84,4 млрд долларды 
енші  ледік. Қазақстанда ең к�п экспорт -
талатын тауар түрлеріне мұнай мен металл 
�німдері кіреді. Елімізде �ндірілген 

ЕСІРТКІ МӘСЕЛЕСІ ЕСІРТКІ МӘСЕЛЕСІ 
ЕС ЖИҒЫЗБАЙ ТҰРЕС ЖИҒЫЗБАЙ ТҰР

Полицейлер интернет арқылы жаса-
латын есірткі саудасының етек жаюына 
байланысты құзырлы органдарда ақпа   рат-
тық технологиялар саласындағы ма  ман     -
дар жетіспей жатқанын айтып отыр. 

Жыл басынан бері Атырау облысында 
есірткі саудасына қатысты 45 қылмыстық 
іс тіркелген.

«Нәтижесінде, соңғы бес айда «қара 
нарықтан» жалпы салмағы 5 келі есірткі 
заты тәркіленді. Есірткі зат  тарын жарна-
малайтын 15 сайт анықта   лып, бұғаттауға 
жолданды. «Трамодол» есірткі қатарына 
енгізілгенімен, дәріхана лық нашақор-
лыққа жататын препарат  тардың �зге түр-
лері пайда болды. Сондық тан ма мандар 
күдікке ілінген адамның ағзасынан дәрілік 
есірткіні анықтау мүм кін болмай отыр-
ғанына шағымдануда. Сол үшін син-
тетикалық есірткінің жаңа тү  рін анық-
тайтын заманауи құрылғы қа жет», – дейді 
Атырау облыстық Полиция депар та-
ментінің есірткі қылмысына қар сы іс-
қимыл басқармасы бастығының орын-
басары Роман Ермұханов.

Айтуынша, синтетикалық есірткілерді 
«жасырып кету» жолымен тарату соңғы 
екі-үш жылда айтарлықтай күш алған. 
Мамандардың айтуынша, есірткі заттарын 
тарату контактісіз әдіспен, яғни «таңба -
лар» арқылы жүзеге асырылады. 

«Cдетте, жұмыс істеу схемасына «әкім-
ші», зертхана, ауқымды тауармен жұмыс 
істейтін «кладмендер», тауарды орай-
тындар мен «закладчиктер» кіреді. Олар-
дың барлығы бір-бірімен таныс болмауы 

да мүмкін. «Еңбекақыларын» к�п жағдай-
да Kiwi-әмиян арқылы аударады. Арала -
рында банк карталарын қолданатындары 
сирек. Сондықтан қылмыстың бұл түрі -
мен күресу қиындық тудыруда», – дейді 
мамандар.

Былтыр Атырауда синтетикалық есірт-
кі таратушы 17 адам ұсталды. Олардың 
ішінде біреуі ғана Атырау қаласының тұр-
ғыны, қалғандары басқа аймақтардан осы 
«жұмысқа» арнайы келгендер болып шық-
ты. С�йтсек, наркодиллерлер «курьерлер-
ді» жылдам және оңай жолмен ақша табу-
 ға болатынына сендіріп, психология лық 
тұрғыда кәдімгідей жұмыс істейтін болып 
шықты. «Үй-жай, тамақпен қамтамасыз 
етеміз. Cрі басқа қаладан болғандықтан, 
поли  цияның назарына түспейсіңдер» деп 
алдайтын қылмыскерлер «курьерлерді» 
кез келген уақытта тастап кете алады.

Мысалы, былтыр атыраулық полицей-
лер есірткіні жасырып кетумен айналыс-
қан 39 жастағы әйелді қолға түсірді. Орал 
қаласынан келген әйелге «үй иелері» ең 
ар  зан пәтерді жалға алып беріп, тез да  -
йын   да    латын Қытай кеспесімен тамақтан-
дырған. Cйел күн сайын есірткіні жасы  -
рып кету үшін ғана к�шеге шығып 
отыр   ған.

Жоғарыда наркодиллерлер пайдалана-
 тын телеграм каналдар туралы тектен-тек 
қозғағанымыз жоқ. «Жоғары жалақы т� -
лейтін жұмысқа шақырамыз, тәжірибе 
ке рек емес, ештеңені білудің қажеті жоқ» 
деген бағыттағы жымысқы жарнамаларға 
елітіп жатқандар аз болмай тұр. 

Күні кеше ғана еліміздің Ішкі істер 
министр   лігі есірткі жеткізуші «курьерлер-
 ді» «жұмысқа» шақырған 3 мыңға жуық 
жарнамаларды бұғаттағандарын мәлімде -
ді. Мұндай жарнамалар танымал жарнама 
платформаларының бірі – OLX.kz сайты-
на орналастырылады да, әрі қарай теле -
грам-каналдарда, мессенджерлерде жар  -
на       маланады. Белгілі болғандай, есірткі 
сатушыларды «жұмысқа» шақырған ха -
бар    ландыру курьерлік жұмыс, қол�нер -

шілер, қызмет к�рсету саласындағы ұсы-
ныстар атымен жасырылады.

«Ішкі істер министрлігі, Мемлекеттік 
органдардың, OLX Group және еріктілер  -
дің арасында ортақ жұмыс чатын құрды. 
Онда күдікті хабарландыруларға сілте  -
мелер орналастырылады, жедел тексеру  -
ден кейін мұндай жарнамалар дереу 
жойылады», – дейді Ішкі істер министрлігі 
Есірткі қылмысына қарсы іс-қимыл де-
пар таменті бастығының орынбасары 
Сарқытбай Құсайынов.

 Хабарландыру агрегаторларын бақы -
лаудан басқа, полиция есірткінің таралуы 
туралы ақпаратты қамтитын сайттарды, 
жаз баларды, блогтарды және жарнама    -
ларды анықтау үшін интернет кеңістігін 
бақылауда ұстауда.

Атыраулық Сандуғаш Кукенова – 
жеке басына қауіп т�нгеніне қарамастан, 
біраз уақыттан бері синтетикалық есірт   -
кінің жастар арасында таралуына қарсы 
күресіп жүрген қоғам белсендісі. Ол әр 
бұрышқа жасырып кететін есірткі туралы 
алғаш рет �зі к�мектесіп жүрген аналардан 
естігенін айтады. 

«Оңай болмаса да, осы іске кірісуіме 
ана  лардың мұң-зары себеп болды. Себебі 
күйеуінің, иә баласының мінезі �згеріп, 
аты жаман есірткіге әуес болып жүрген       де-
рін аналар жылап-еңіреп айтып берді», – 
дейді қоғам белсендісі Сандуғаш Куке-
нова.

Сандуғаштың айтуынша, қазір жас-
тардың к�пшілігі синтетикалық есірткіге 
отырып кеткен.

«Қазір ішінен тынып жүрген әйел �те 
к�п. Біз к�п жағдайды біле бермейміз. 
Ащы да болса ақиқат сол – синтетикалық 
есірткіден адам шыға алмайды. Себебі ол 
адамның миын толық басқарып алады. 
Адам санасынан біржола айрылады, со-
ңында шіріп �леді. Парақшама хат жазып, 
�здерінің шаршағандарын, балаларының 
�мірі үшін қорқатындарын айтып, жылап 
жататын әйел �те к�п. К�п жағдайда 
есірт   кі сатушылардың н�мірін осындай 
әйелдер жазып жатады. Мен осындай 
хаттарды Атырау қаласының прокуроры, 
Полиция басқармасы басшылары отырған 
жұмыс чатымызға жіберіп отырамын», – 
дейді Сандуғаш.

Белсенді тіпті, жастардың есірткіге 
әуес болуының себебін де зерттеп к�рген. 
Оның айтуынша, есірткіге тәуелділіктен 
емделіп жүрген жастың к�пшілігі үйден 
жылулық к�рмегенін жеткізген.

«Жастардың арасында отбасы жы лу -
лы  ғын сырттан іздеп кететіндер к�п. Син-
те тикалық есірткіге тәуелді болған    дардың 
арасында 16 жастағы �рімдей қыздар да 
бар. Мен олардың болашағына алаңдап, 
әлеуметтік желіге шығара алмадым. Сон-
дық    тан таңнан кешке дейін жұмыстың 
соңында жүрген ата-аналарды балалары -
мен күніне бір сағат болса да с�йлесуге 
ша  қырамын. Балаларының достарын, 
айналасын, кіммен с�йлесіп жүргенін де 
біліп, зерттеу керек. Осындай қиын 
жағдайда қалғандармен жұмыс істейтін 
мықты психологтар да қажет», – дейді 
Сандуғаш.

Бұған дейін Атырау облысы Полиция 
департаменті соңғы екі жылда 18 мың 
дана психотроптық таблеткалардың тәркі-
 ленгенін хабарлаған еді. Қаржылық барлау 
агенттігінің таратқан ақпаратына қара-
ғанда, тек былтырдың �зінде Қазақ   стан-
дағы есірткі айналымындағы қаржы 
4,6 мил     лиард теңгеге жеткен.

Бас прокуратураның мәліметінше, елі-
мізде есірткіге тәуелділікпен 18 300 адам 
есепте тұр. Дүниежүзілік денсаулық сақтау 
ұйымы Қазақстандағы бұл к�рсеткіш 120 
мыңға дейін жетуі мүмкін екенін айтады. 

Бұл деректің барлығы, есірткі биз-
несімен күресте құзырлы органдар ғана 
емес, ата-ана, отбасы деп аталатын қуатты 
күштің бірлескен қадамдары керек екенін 
к�рсетеді.
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�німдердің 56 пайызы сыртқа экс-
портталған. Ресми ста    тистикаға жүгінсек, 
былтыр Қазақстан ең к�п тауарлар мен 
қызметтерді Ресейден (17,3 млрд доллар), 
Қытайдан (10,9 млрд доллар), Герма  -
ниядан (2,2 млрд доллар) және АҚШ-тан 
(1,9 млрд доллар), Корея дан (1,6 млрд 
доллар) сатып алған. Форум  ға қатысушы 
АҚШ-тың Алматы қаласын дағы Бас 
консулы Мишел Еркін  АҚШ-тың 
Орталық Азиядағы сауда мен интеграция-
 лық күш-жігерді қолдайтынын ашық айт-
ты. Былтырмен салыстырғанда Қазақ-
станның АҚШ-қа экспорты шамамен 
60 пайызға, ал АҚШ-тың елімізге жасаған 
эскпорт к�лемі 20 пайызға артқан. Соңғы 
бір жыл к�лемінде Қазақстанға сырттан 
импортталған �німдердің жалпы құны 
50 млрд долларды құраған. 

 Елімізде шикізат экспорты басым 
түскен оң сауда балансы қалыптасқан. Ал 
импортқа қайта �ңделген және дайын 
тауар лар кіреді. Елдің ішкі ресурстарын 
дамытпай, Қазақстан арзан шикізатты 
экс порттап, қымбат дайын �німдерді им-
порттауды жалғастыра береді. Бұл им-
порт  тық инфляция проблемасын ушық-
тыруы мүмкін. Кәсіпкерлердің құ қық        та-
рын қор ғау ж�ніндегі уәкілі Рус там 
Жүрсінов ша ра да осындай пікірін жет-
кізіп, импорт, экс порт мәселесін к�терді. 
Оның айтуын ша, бүкіл ұлттық эконо-
миканың ресурста рын жұмылдыру, мүд-

делі тараптардың күш-жігерін бі ріктіру, 
елішілік құнды  лық ты дамыту мәселесінің 
оң шешілуіне сеп болмақ. Нәтижесінде, 
импортқа тәуелді  лік т�мендеп, керісінше, 
экспорттық мүм  кін діктерді кеңейтуге 
және бағалар   дың ұзақмерзімді тұрақ -
тылығын қамтама сыз етуге жол ашылады.

	НДІРІСТЕН Г	РІ КРЕАТИВТІ 
ИНДУСТРИЯ МАҢЫЗДЫРАҚ

Соңғы деректерге сүйенсек, Қазақ   -
стан        ның сыртқы сауда айналымы 34,6 па-
йызға жеткен. Сыртқы сауда айналы мы-
нан қазынамызға 114 369,4 млн доллар 
ке ліп түскен. Экспорттың даму қарқыны 
2 3 , 8  п а й ы з  ғ а  � с і п ,  н е г і з г і  т а б ы с 
2 605,2 мил       лион  ды құрады. Осы тұста 
Консалтинг және сауда компаниялары 
қауымдастығының президенті Алуа Нұр-
байға сауда-саттық, соның ішінде экс-
порт, импорт мәселе     ле  ріне қатысты бір-
қатар сауалымызды қойдық. Ол ха    лық   ара-
лық сауда жүйесінде маңызды р�лге ие 
болу үшін креативті индустрияға баса мән 
берілуі керек екенін алға тартты. Сондай-
ақ сапалы �ндіріс орындарын құруда 
кәсіби кадрлар жетіспейтінін атап �тті.

– Экспорт – оңай мәселе емес. Cр 
мемлекеттің �зіне тиесілі ішкі заң-
дылық    тары мен стандарттары, бюро-
кратиялық жағдайы бар. Осыдан 30 жыл 
бұрын �ндірісте Қытай арзан мемлекет 
болып са        нал ды. Үлкен компаниялар 
елдерін тас тап, америкалық, италиялық 
�німдерді Қытайға ауыстырды. Ал қазір 
Қытайдың экономикалық жағдайы �сті. 
Тиісінше, жалақы да �сті. Қытай енді ең 
арзан мем   ле  кет ретінде саналмайды. 
Мә селен, Ан    глия – қаржының, бәріміз 
жақсы к�ре   тін бриллиантты серти фи-
каттайтын орта  лық. Сондай-ақ Ан-
глия – креативті ин дуст рия орталығы. 
Қа зіргі экономикада �ндірістен г�рі 
креативті индустрия маңыз           дырақ. Ан -
глия  да креа тивті ин дустрияның үлкен 
саласы бар. Ол ішкі �німді ұлғайтады. 
Егер бізде креа тивті индустрия бар, 
бірақ �ндірісіміз басқа мемлекетте 
болса, одан т�нер қауіп жоқ. Бірақ 
креатив, негізгі қаражат елімізге келу 

керек. Оны ойлап табу үшін, әрине 
мамандар керек.  Ең маңыз дысы – 
адами ресурс», – дейді ол.

НАУБАЙХАНАЛАР САНЫН 
К	БЕЙТУ КЕРЕК

Естеріңізге салсақ, биыл Сауда және 
интеграция министрлігі еліміздің 13 �ңі  -
рінде ұн қымбаттағанын мәлімдеген еді. 
Тіп ті, ұн мен нан �німдерінің құнына қа-
тысты мәселе к�терілді. Оған себеп – Қа-
зақ         стан Yзбекстанға бидай �німін экс-
порттайды. Алайда к�рші мемлекет 
біз ден бидай сатып алса да, салыстырмалы 
түрде Yзбекстандағы нан бағасы Қазақ  -
станнан т� мен екені айтылды. Осы ақпа-
ратқа қа   тыс   ты Алматы қаласы Наурызбай 
ауда   ны  ның «Атамекен» ҰКП филиалы 
дирек    торы Мақсат Серәлінің пікірін 
сұрап к�рдік.

– Нан бағасын Үкімет бекітеді. Ме-
нің  ше, бұл мәселеге еліміздегі наубай ха-
на   лар к�лемінің аздығы себеп. Осы 
салада кәсіпорындарды, нан пісіретін 
нау байха налардың санын к�бейту керек. 

Сол кезде бәсекелестік туындайды. Ал 
бәсеке  лестік болған жерде баға факторы 
р�л ой найды. Бұл бағаның т�мендеуіне 
әкеле ді. Салыс тырмалы түрде алып 
қарасақ, Yзбекстанда жұмыс күші арзан. 
Бізде  керіс інше.  Одан кейін  ішкі 
технология  лардың қолданылуы қымбат. 
Одан �зге коммуналдық электр энер-
гиясы, салықтар бар. Тарифтердің жыл 
сайын �суі нарыққа әсер етпей қой-
майды», – дейді М. Серәлі.

Бүгінде Алматы – сауда-саттығы да-
мы  ған, халықаралық сауда дипломатия -
сын да ықпалы зор �ңір. Мұндай ауқымды 
шараның оңтүстік астанада �туі заң-
дылық. Алматы �нім к�лемі бойынша ел 
экономи     касының бестен бір б�лігін 
құрай ды. 2023 жылғы 1 қазандағы к� -
сеткіш бойын      ша мегаполисте тіркел ген 

заңды тұлға лардың саны 149 623 бір лікті 
құраған. Бұл былтырмен салыс  ты р ғанда 
7,1 пайыз ға �скен. Демек, бизнес �кілде-
рінің шоғы    ры қалыптасқан �ңірде жас 
кәсіпкерлерге к�рсетілер қолдаудың бо-
луы да маңызды. М. Серәлі ел игілігі үшін 
пайдалы �нім шығарып, экспорт, импорт 
бағытымен айна     лысқысы келетіндер 
үшін «екі қолға бір күрек табылатынын», 
мемлекет тара  пы    нан қолдау қарасты -
рылғанын айтады:

– Сауда-саттық саласындағы бюджет-
тің т�рттен бір салықтық құрамын ал ма-
ты  лық кәсіпкерлер құрайды. Қазір же ке 
кәсіп керлерді қолдау үшін оңтайлы 
шара лар жүзеге асырылуда. Солардың 
бірі – Пре зидент тапсырысы бойынша 

жаңадан кәсіп бастағысы келетін аза -
маттарды 2,5 па йызбен 5 миллион теңгеге 
дейін несиелендіру. Бұл қолдау қазір 
ауылдық аймақтар мен қалаларда жақсы 
тенденция алып жатыр. Кәсіп бастаймын 
деген азаматқа бірнеше жеңілдік, оның 
ішінде мемлекет тарапынан берілетін 
гранттық жобалар бар. Мысалы, к�п-
балалы аналар ға б�лінетін «Бастау Биз-
нес» жобасы арқылы 400 айлық есептік 
к�рсеткіште (АЕК) грант ұтып алуға 
болады. Жалпы құны – 1380 000 теңге. 
Грант қайтарымсыз. Yз кәсібін жүргізіп 
жатқан азаматтарға 1 миллионнан 5 мил-
лионға дейін грант ұтып алу мүмкін дігі 
қарастырылған. Ұлт тық жоба аясында 
грантты кез келген кә сіп   кер ұтып ала ала-
ды, – дейді ол. 

Ал грант алған азаматтардың жұмы-
сын, нақтырақ айтқанда қаржының 
дұрыс жұмсалуын әрі қарай кім қадаға -
лайды? Мақ    сат мырза бұл сауалымызға 
жауап ре  тінде �з тәжірибесін мысалға 
алды. Ма   ман      ның айтуынша, қазір «Бас-
тау Бизнес» жобасы арқылы к�п аза мат 

ді «Атамекен» ҰКП филиалы дирек торы 
М. Серәлі.

Айналып келгенде экономиканы қар -
қынды түрде дамыту – сапалы кадр лар 
даярлау, �ндірісті ұлғайту, жас кә сіпкер лерді 
оқытуда тиімді ресурс тарды пайда    лану 
мәселесіне келіп тіре леді. Жоғарыда ма ман-
дар атап �ткендей, экономикаға әсер бе руші 
кез келген са лада креативті ин       дустрияны 
алға қойған ж�н. Айта ке тейік, халықаралық 
сауда форумында талқыланған мәсе лелер 
не гізінде «Атаме   кен» ҰКП мен Қазақ-
станның сырты сауда палатасы бірле сіп 
құзыретті органдарға ұсы нымдарын жі берді.

Алтынай БАУЫРЖАНҚЫЗЫ,
Алматы қаласы

грант иегері ата нып жатыр. Оларды қа-
даға лайтын негізгі ұйым – халықты жұ-
мыспен қамту орта лығы. Мұнда арна йы 
комиссия құ рылады. Арнайы комис сия 
�кілдері қара жаттың қайда жұмсал ғанын, 
не сатып ал ға  нын, қандай шаруа   мен 
айналысып жүр   генін бақы лайтын к�-
рінеді. 

– Біз к�п кәсіпорынға бардық. Бір 
ғана филиал ретінде ашылған тігін цехын 
алып қарайық. Осы тұста грант қаражаты-
   ның да аса к�п емес екенін ескеру керек. 
Бірақ бұл қаражат кәсіпкердің �зін-�зі 
жұ мыспен қамтамасыз етуі үшін жеткі   -
лікті. Қазір грант ұтып алған жобалар 
жұ мыс істеп жатыр. Оларды қадағалайтын 
арнайы органдар бар. Егер б�лінген қара-
жатты дұрыс жұмсамаса, оның да белгілі 
бір деңгейде �з жауапкершілігі бар, – дей-
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АҚИҚАТ ПЕН АҢЫЗ

Ахмет Байт
рсын
лы дегенде  к�п айтыла 
бермейтіні – оны� композиторлы� �ыры. 
А�артушы, саясаткер, �алым, а�ын, жазушы 
адам ән шы�армады деуге к#мән да болмауы 
керек еді. Алайда «А��
м», «$араг�з», «$ар-
�аш» және та�ы бас�а  әндеріне �атысты 
дау-дамай к�п айтылады. Оны Аха�а телігісі 
келмегендер «халы� әні» деп ж
батып ж#р. 
Тіпті, «А��
мды» А�ан серіні� әні деп айта-
тындар да бар. Алаш арысы а�тал�ан�а дейін 
Аха�а тиесілі д#ниені� к�бі халы�тікі  болып 
кеткені жасырын емес. К�пшілік ол кісіні� 
атын да, затын да атау�а �оры�ты. Ол заман 
келмеске кеткен. $азір Ахмет Байт
рсын
лы 
есімін �айта 
лы�тап жатырмыз. Осы  т
ста 
ол кісіні� әндерін де �айта жа��ырту ма�ызды 
екені даусыз. «А��
мды» да, «$ар�аш» пен 
«Екі жиренні�» де Аха� әні екенін дәлелдеп, 
шырылдап ж#рген бір азамат бар. Ол – 
Ерахан $абылов. Біз б#гін ол кісіні� «А���л 
о�и�асы» туралы жазбасын жариялап отыр-
мыз. 

АҚҚ�Л ОҚИҒАСЫ
Ахмет Байтұрсынұлы 1872 жылы қыркүйектің  

5-ші жұлдызында Торғай уезі Тосын болысы н�мірі 
бесінші ауылында Сартүбек қыстағында �мірге 
келді. Заманында Шақшақ Жәнібек Қошқарұлы-
ның немере бауыры Үмбетей Байсейітұлының 
ұрпақ тарына еншіге берген жері – қазіргі киелі 
Ақк�л елді мекені. 1936 жылы Мәскеудегі  10 күндік 
айтыста, атақты Жауыр торы атанған дүлдүл ақыны-
мыз Нұрхан Ахметбеков атамыз:  «Торғайдан сәлем»   
деген �леңінде елді, жерді мадақтай келе: 

– Ақ балығы биедей,
Шортаны атан түйедей
Ақк�л деген к�лім бар,  – деп жырға қосады.
Байтұрсын мен Күңше шаңырағында дүниеге 

келген Ахмет терең ойлы, ақылды, ерекше бала 
болып �седі. К�п уақытын Ақк�л к�лінің жағасында 
�ткізіп, �зінше бір тылсым күш иесімен сырласып, 
сурет салып, жазу жазып жүреді. Ахметке Алла 
Тағала берген қасиеттерді, бірінші Байтұрсынның 
анасы Жексен әжеміз байқайды. Байтұрсын мен 
Күңшеге «Анау Ахмет аспандағы Тәңірмен 
с�йлеседі», – деп әжеміз бірнеше рет айтып жүреді 
екен. Байтұрсын Ахметті ауыл молдасы Тұрғынбек 
Жалбырұлы атамызға ескіше оқуға береді. Оқумен 
қатар Ахметті 8 жасында домбыра үйрену үшін 
�зімен сыйлас Торғай елінің белгілі ақыны Аққұм 
ауылының тумасы, Қыпшақтың Қитаба руынан Еділ 
Қапал атасынан тарайтын Есенжол Жанұзақұлына 
аманат етіп тапсырады. Жастығына қарамастан 
терең білімді де, білікті, еркін мінезді, ойшыл жас 
Ахметтің ел ішінде беделі �сіп, салмағы арта бас-
тайды. Байтұрсынның шаңырағына қонақ болып 
келген Торғай елінің біртуар ұлы, к�ріпкел, дарынды 
да, арқалы ақыны Сейдахмет Бейсенұлы оннан жаңа 
ғана асқан Ахметтің зеректігін, терең ойшыл, 
болашағына үлкен үмітпен қарайтынын байқап, 
арнайы �лең шығарған екен.

Торғай елінде ақындардың атасы Уақ Жұмабай 
ақын �мір сүреді. Бір отырыста Жұмабай ақын 
жиналғандардың арасында кішкентай Ахметтен к�п 
үміт күтетінін, түбі қазақ елінің маңдайына біткен 
оқымысты ғалымы, қазақ елінің, қазақ ұлтының 
нағыз жанашыры болатынын айта келе «Алтын інім»  
деп жоғары баға береді. 

Осылай уақыт жылжып �тіп жатады. 1885 жылы 
12 қазанда Жың ғылды �ткелінде «Ақтас – Бай-
тұрсын» оқиғасы болып, ағайын ды үш жігіт Ақтас, 
Байтұрсын, Данияр (Сабалақ) және оларға еріп, 
Ақтас атамыздың үйіндегі Үбіжан әжемізді 
Сібірге жер аударып жібереді. Байтұрсын баласы 
Ахметке болашақта оқу керегін айтуға ғана 
шамасы келеді. Артта аңырап туған-туыс, бала-
шаға және балалармен үйге ие болып жан жары 
Күңше, туған елі Ақк�л қалады. Бұл оқиға бүкіл 
Үмбетей ұрпақтарын есеңгіретіп тастайды, бірақ 
тіршілік жалғаса береді. Ахмет Нұқа 
құрдасы екеуі үйдегі мал-жай 
мен үй шаруасына к� мектеседі. 
Нұқа құрдасы Ахметке Ақ-
құм ауылында Іңкәр деген 
сұлу қыз бар екенін бірнеше 
рет қай талап айтып жүре-
ді. Бірақ Ахмет Нұқа құр-
дасының с�зіне онша 
мән бер мейді. 1886 жы-
лы жаз шыға «Айғожа 
Қара тұз» жеріне жа-
қын «Жыланшық» 

�зенінің бойына к�шіп келген Айғожа атамыздың 
ұрпақтары «Құдайы ас» беруге бүкіл Үмбетей 
ұрпақтарының басын қосып, қонаққа шақырады. 
Құдайы асқа Үмбетей ұрпақтарымен қатар, Ақк�л 
к�лінің бойында мекен ететін басқа рудың адамдары, 
нағашы жұрт, құда-құдағилар, сонымен қатар Аққұм 
ауылынан Есенжол Жанұзақұлы, Б�генбай Сал 
жанұяларымен ша қырылады. Ақк�л к�лін ме-
кендеген ағайындар барлығы ұйымдасып, бірге 
баратын болып шешеді. Тура асқа баратын уақытта 
Күңше әжеміз сыр қаттанып қалады. Ахмет Нұқа 
құрдасымен, ағайын дарымен қосылып, Айғожа 
Қаратұзындағы Құдайы асқа келеді. Аққұмнан 
Б�гембей Сал, бәйбішесі Бағила, қызы Іңкәрді 
ертіп, олар да асқа келеді. Бірнеше қатар тігілген 
киіз үйлерге келген қонақтар қазақтың салт-
дәстүрлерімен �здерінің жолдарына қарай ор-
наласады.  

АҚҚҰМНЫҢ БІР ҚЫЗЫ 
БАР ІҢК�Р АТТЫ...

Жастардың киіз үйлері арнайы алтыбақанға 
жақын құрылған. Алтыбақанның маңында бір топ 
жас ән шырқап к�ңіл к�теруде. Ахмет Нұқа құр-
дасымен мініп келген аттарын жайғастырып, жас-
тарға бет бұрады. К�птен кездеспеген бауырларымен 
амандық сұрасып тұрған бойында Нұқа құрдасы 
Ахметке Аққұмнан келген құдашалардың арасынан 

бірбір
қимаймыз ба?қимаймыз ба?АхаңаАхаңа

Áׂש  ºí³Áׂש  ºí³
талай айтып жүрген Іңкәрді к�рсетеді. Ахметтің тілі 
жүйрік, ойшыл болғанымен, махаббат мәселесіне 
ұяңдау болған секілді.  Бұрын Нұқа құрдасынан естіп 
жүрген Іңкәрді �з к�зімен к�рген Ахмет осындай 
се зімге түсерін ойлады ма екен?! Аққұмның сұлу 
қызы Іңкәрға арнап шығарған �леңі осы жерден 
бастау алғандай:

– Адамның �зін к�рген абзал екен,
Айтайын �лең қылып перизатты.
Іңкәрдің сұлулығына тілі байланған Ахмет жа-

нына бір қадам жақындаса да танысуға батылы 
жет пей қалады. Оны түсінген Нұқа Ахметті қыздар-
дың ортасында қалдырып, �з ж�німен басқа ортаға 
қосыла кетті. Қыстан шыққалы к�птен бір-бірін 
к�рмеген ағайын-туыстар амандық сұрасып, бата-
тілегін білдіреді. Астың аяқталатын уақыты да келді. 
Қонақтар тарасып, Іңкәр әке-шешесімен �з ауылы 
Аққұмға, Ахмет пен Нұқа ағайындарымен Ақк�лге 
жол тартады. Сартүбекке үйіне оралған Ахмет �згере 
бастайды. Ахметтің бойындағы �згерісті анасы 
Күңше де, бауырлары да байқайды. Күндіз тамақ 
ішу ден, ән айтып, домбыра тартудан, ойын-күл-
кіден, түнде ұйқыдан қалады. Бойын бір тылсым 
күш жайлағандай. Махаббатқа к�зі байланған Ахмет 
тұрса да, жатса да ойлайтыны бір Іңкәр. Іңкәрдің 
сұлу бейнесі бір сәт к�з алдынан кетпей қояды. 

– Ойымнан жатсам-тұрсам еш кетпейсің,
Басымды не сиқырмен әуреледің?!
Жалғыз болғанды ұнатады,  түнімен ұйқы к�рме-

ген Ахмет орнынан ерте тұрып, баяғы әдетімен 
Ақк�л к�лінің жағасына келеді. Айғожа Қаратұзынан 
бастау алған Аққұмның сұлу қызы Іңкәрға арналған 
жақсы бір �лең туарын сезгендей. Махаббатқа басы 
айналған Ахмет к�п ойланбастан �зінің бойындағы 
�згерістермен Іңкәрдің сұлулығын бейнелейтін бір 
жақсы �леңнің �мірге келгенін байқамай қалады. 
Бір неше рет қайталап, �леңнің с�зі мен әнін 
ұйқастырып, кеш батқанға дейін аяқтап шығады. 
Біресе «Іңкәр», біресе «Аққұм қызы». Мың ойланған 
Ахмет  «Аққұм қызы» атауына тоқтайды. Мұны он 

үштен он т�рт жасқа қараған  Ахметтің �міріндегі 
әні мен с�зі қатар жазылған тұңғыш туындысы деуге 
болады.

– Аққұмның бір қызы бар Іңкәр атты,
 С�зі бар алуан шекер балдан тәтті. 
Адамның  �зі к�рген абзал екен, 
Айтайын �лең қылып перизатты. 

К�зімнің жанарындай сәулем едің, 
К�ңілімнің қуанышты дәурені едің. 
Ойымнан жатсам, тұрсам еш кетпейсің, 
Басымды не сиқырмен әуреледің.
Осылай «Аққұм қызы» әні бүкіл Торғай еліне 

та райды. Науқастанып, т�сек тартып жатқан 
Есенжол Жанұзақұлы Ахметтің «Аққұм қызы» әнін 
естіп орнынан тұрып, атына мініп,  Сартүбекке бет 
бұрып, арнайы Ахметке келіп маңдайынан сүйіп, 
екі жасқа мәңгі бірге болуға тілегін �леңдетіп 
жеткізген екен (түсініктеме: бұл �леңдетіліп жет-
кізіл ген батаны менің атама туған нағашысы 
Қитаба руынан шыққан ақын Серғали Серікұлы 
табыстаған).

– Ахметтің шығарған Аққұм қызы,
Жетті ғой құлағыма желдей есіп,
Бойыңа туа біткен асыл қасиет
Жеткізер биік таудың шыңдарына
Аққұмның құмында �скен Іңкәр қызды
Шомылдыр Ақк�ліңнің айдынына,
Мәңгілік қос аққудай бірге болып
Б�лініңдер Алланың рахымына.
Байтұрсынның бауыры Ерғазы Ахмет пен 

Спандияр екеуін бірдей Торғайға оқу ға түсіруге 
шамасы жетпейтінін ашық айтып, екеуіне таңдау 
жасатады.  Спандияр да �те білімді, �зі не сенімді 
екенін біле тұра, оқуға Ахметті жіберуге жо лын 
береді. Сонымен, барлығы келісіп, Торғай қаласына 
оқуға түсуге Ахметті жібереді. Тор ғай қаласына  
анасы Бағиламен қыдырып кел ген Іңкәр  оқуда 
жүр ген Ахметпен кез десіп, жақы ны рақ танысады. 
Екі жас сыр ласып жүргенде махаббат хикаялары 
басталып кетеді. Ақк�лге демалысқа келген Ахмет 
атына мініп Аққұм ауылына барып, Іңкәрмен 
кездесіп жүреді. Осылай қуанышты шақтарында 
Іңкәрдің сұлулығы мен ақылдығына к�зі жеткен 
Ахмет екінші «Қарак�з» әнін шығарып, ақ қағазға 
түсіріп, Іңкәрдің қолына ұстатып сыйға тартады.

– Құдайдың құдіретіне таңғаламын,
Жолында бір ғашықтың зарланамын.

Ішімді ғашық оты жандырады,
Сыртыма шығаруға арланамын.

Қайырмасы:
Ей-ей cүмбіл шаш

Беу-у, жұбайым
Болды-ау уайым

Жан сәулем, айта беріп,
Не қылайын? 

1ппақ етің қояндай
Шошып сәулем оянды-ай.
Ғашық болған қарак�з

Қызығыңа тоя алмай...
Араға бірнеше уақыт са-
лып Аққұмға барған 
Ахмет «Қарғаш» әні мен 

с�зін �зі жазып, арнайы қағазға түсіріп, оны да 
Іңкәрға сыйға тартады.

–Ақдидарын к�ргенде тұра алмаймын,
Сенсіз жерде салтанат құра алмаймын.
Сен есіме түскенде, беу қарғашым,
Кемесіндей дарияның бұраңдаймын.

Жылқым жатыр, Ақк�лдің шаңдағында,
Кімдер сері болмайды бойдағында.
Қыз кеткен соң ауылдан қызық кетер,
Келіп, кетіп жүрсейші ойнағыңа.
Орынбордан демалысқа келген Ахметті неше 

түрлі ой мазалай бастайды. Оқу бітіруге бір жыл 
қалғанда Орынбор қаласына Іңкәрді �зімен ертіп 
кету  ойы мазалай береді. Eзінің сенімді бауырлары 
Нұқа мен Бекболаттың Ахметі үшеуі отырып ақыл-
дасып, бірге жоспар құрады. Нұқа құрдасы екеуі 
Аққұмға барып Сартүбекке алып келетін болып 
шешеді. Бекболаттың Ахметіне ауылда қалып, 
барлық мәселені қадағалап отыруға және Іңкәрді 
ауылға алып келген уақытта туыстарға хабар 
таратып, сүйінші сұрау тапсырылады. Осылай бір 

Аллаға сыйынып, Ахмет пен Нұқа Аққұм ауылына 
жол тартады. Жоспар бойынша түс уақытында жолға 
шыққан Ахмет пен Нұқа кеш батқанға дейін 
Іңкәрмен үшеулетіп, Сартүбекке келуі керек. Кешкі 
уақыт болады, бірақ Аққұм жақтан ешқандай хабар 
болмайды, олар кешіккен сайын Бекболаттың 
Ахметі де алаңдай түседі. Келесі күні кешке қарай 
Аққұмнан Ахмет пен Нұқа аман-есен оралады. 
Қастарында Іңкәр болмайды. Ахмет мінген аттың 
жал-құйрығы күзелген, Бекболаттың Ахметі бір 
сұмдық оқиғаны сезгендей. Осы күнді есіне алған 
Бекболаттың Ахметі оқиғаны былайша еске алады: 
«Қабағы салыңқы, �те жүдеу күйде. С�йтсе, Ің-
кәрмен кездесе алмаған. Ахмет қатты назаланды. 
Сабаз артының осылай болатынын жорыды ма екен, 
жылап отырып біраз әңгімесін айтады».

Осы  оқиғадан кейін Ахмет Аққұм ауылына 
баруын тоқтатады. Бірақ Іңкәрдің �зіне адалдығын, 
ешқандай жазықсыз екенін Бекболаттың Ахметіне 
айтады екен. Аққұмнан келген Ахметтің мініп 
жүрген атының құйрық жалы күзелгенін к�рген 
біздің рудың сол дәуірдегі бір ақсақалы «Енді 
Ахметтің �мірі не болар екен?»  деп алаңдаушылық 
білдіріп, жылап алған екен. Бұл оқиға Үмбетей 
ұрпақтарына қатты батады. Осы оқиға Ахметтің 
«Екі жирен» әнінің шығуына тікелей себепкер 
болады. 

– К�шкенде жылқы айдаймын аламенен,
Аулыңа барушы едім даламенен.
1ридаш-ай, әридаш-ай,
Түскенде сен есіме беу, қарағым,
Сағынып сарғаямын санаменен.
1ридаш-ай, әридаш-ай.
Ахау екі жирен, жалын түйген,
Жалғанда ғашығым сен, жаным сүйген
1ридаш-ай, әридаш-ай.
Жан құрбым, с�з с�йлеймін к�рген зардап,
Кетпеймін күдер үзіп ақ сұқарым.
1ридаш-ай, әридаш-ай,
К�ңілімде сен дауалық болмаған соң,
Ойымда толып жатыр арыз арман!
1ридаш-ай, әридаш-ай,
Ахау екі жирен, жалын түйген,
Жалғанда ғашығым сен, жаным сүйген
1ридаш-ай, әридаш-ай.
Ғизатлу хат жазамын, қалқам саған,
Самарқау, осы күнде к�ңілім шабан.
1ридаш-ай, әридаш-ай.
Мұғалақ екі дүние бірінде жоқ,
Дариға осыменен �тті заман.
1ридаш-ай, әридаш-ай.
Ахау екі жирен, жалын түйген,
Жалғанда ғашығым сен, жаным сүйген
1ридаш-ай, әридаш-ай.
1926 жылы Ахмет Ақк�лге келіп, Қали ағасына 

ас берген екен. Осы жолы туған-туыстарын қимас-
тықтан екі ән шығарады. «Елден жырақ», «Ахау 
достар» әндерін туған-туыстарының ортасында 
орындап беріп,  ең жақсы к�ретін бауыры 
Бекболаттың Ахметіне үйретіп, «Мен де алдымда 
не болатынын білмеймін?!», «Бұл асты маған да 
берген ас деп ойлаңдар»  деп айтады жинал-
ғандардың алдында. Ахаң сол  жолы барлық әні 
мен күйін Бекболаттың Ахметіне аманат етіп 
тапсырады.

1926 жылы Ахмет Ақк�лге келіп, Қали 
ағасына ас берген екен. Осы жолы 

туған-туыстарын қимас тықтан екі ән 
шығарады. «Елден жырақ», «Ахау 

достар» әндерін туған-туыстарының 
ортасында орындап беріп, Ең жақсы 

к�ретін бауыры Бекболаттың Ахметі-
не үйретіп, «Мен де алдымда не бола-
тынын білмеймін?!», «Бұл асты маған 
да берген ас деп ойлаңдар»  деп айтады 

жинал ғандардың алдында. Ахаң сол  
жолы барлық әні мен күйін 

Бекболаттың Ахметіне аманат етіп 
тапсырады.
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КӨКЖИЕК

Білім беру және ғылым 
саласында 1,5 мыңға 

жуық түлектер болса, 
олардың алды еліміздің 
іргелі білім ошақтары-

ның ректор-проректор-
лары, декандары, аға 
оқытушы-ғалымдары 
еліміздің жоғары білім 
және ғылым саласын 
ілгерілетіп, білікті 

мамандар дайындап, 
халықаралық қауымдас-
тықта ойып тұрып орын 

алатындай 
адал қызмет етуде.

«БОЛАШАҒЫМ»
Мен 1978 жылғы 12 шілдеде Қы-

зыл орда облысы Қазалы ауданы 
Құмжиек ауылында дүниеге келдім. 
Кәрібоз атамның үлкен ұлы, бүгінде 
профессор Бағдат Кәрібозұлының 
қызымын. Ата-анам ол кезде Н.Гоголь 
атындағы Қы зылорда педагогикалық 
институтының қазақ әдебиеті және 
қазақ тілі факульте тінің студенттері. 
Алғаш мектеп табал дырығын да 
Құмжиекте аттадым.

Кәрібоз атам ел арасында с'зге ше-
шендігі әрі қасының ерекше қоюлы-
ғынан «Кәрібоз шешен» атанып, ауыл-
дағы руларды татуластыру мен елдес-
тіруде халық билігінің маңызды 'кілі 
болған. Кішкентайымнан атама үздіксіз 
адамдар келіп, кеңесі мен батасын ал-
ғандарын к'ріп 'стім. Атамның айтқан 
аңыз-әңгімелерін ерекше құштарлықпен 
тыңдап, дәптерге жазып жүргенім әлі 
есімде. 

«Елдестірмек – елшіден» деп дана 
халқымыз айтқандай, мен де Кәрібоз 
атамның жолын қуып, 1995 жылы әл-
Фараби атындағы Қазақ ұлттық уни-
верситеті Халықаралық қатынастар 
факультетінің алғашқы қазақ тобына 
оқуға түстім. Тәуелсіздігіміздің сол бір 
алғашқы жылдары біз еліміздің тұңғыш 
Президенті Нұрсұлтан Назарбаев, 
қазіргі Мемлекет басшысы Қасым-
Жомарт Тоқаевтан бастап, бүгінде жа-
һанның әртүрлі мемлекеттеріндегі 
Қазақстанның Т'тенше және 'кілетті 
елшілерінің дәрістерін тыңдау бақытына 
ие болдық. 

2000 жылы үздік түлек ретінде елі-
міздің Сыртқы істер министрлігіне жол-
дама алып, марқұм сіңлім Гүлнұрыммен 
бірге тау б'ктеріндегі ару Алматыдан 
Сарыарқаның 'рі, еліміздің т'рі бас 
қаламыз Астанаға келдім.

Сыртқы саяси бағыттағы қызмет 
барысында отбасындағы тәлім-тәрбие, 
еліміздің тарихы мен мәдениетін дәріп-
теу, келісс'здерде жеңіске жетуде 'з 
салаңды жетік меңгерудің маңызын 
ұғын дым. Жас дипломат ретінде шетел-
дік басшылардың мемлекеттік және 
ресми сапарларын ұйымдастыруға етене 
араластым. 2003 жылы тәуелсіз Қазақ-
станның к'пұлтты мемлекет ретіндегі 
тарихи бастамаларының бірі – @лемдік 
және дәстүрлі діндер к'шбасшыларының 
I съезінде Израиль мемлекеті делега-
циясының қатысуына атсалыстым. Бұл 
менің дипломатиялық тәжірибемде 
үлкен әсер қалдырған оқиға болды. 

2007–2009 жылдары сол кездегі Білім 
және ғылым министрі Жансейіт Түй ме-
баевтың шақыруымен бір топ жас ма-
мандармен бірге, енді ғана ашылып, 
жұ мысын бастап жатқан ҚР Президен-
тінің «Болашақ» халықаралық стипен-
дия сының әкімшісі – Халықаралық 
бағ  дарламалар орталығына бас менеджер 
ретінде қабылдандым. Қызу еңбектегі 
жаңа басталамаларым қолдау тауып, к'п 
ұзамай орталықтағы Оқуды ұйымдастыру 
және мониторинг басқармасының 
басшысы лауазымына тағайындалдым. 
Президенттік стипендия иегерлерін 
академиялық оқуға орналастыру, оқуын 
қадағалауға жауапты болып, шетелдің 
үздік жоғары оқу орындарымен серік-
тестік орнатып, «Болашақтың» к'кжие-
гін кеңейтуге 'з үлесімді қосуға мүм-
кіндік алдым. 

2009 жылы әлемнің экономика мек-
тептерінің к'шбасшысы саналатын 
Лондон экономика мектебіне (LSE) 

МЕНІҢМЕНІҢ

оқуға қабылдандым. @лемнің қатардағы 
емес, маңдайалды білім ошағында оқу 
арманым еліміздің тәуелсіздігі және 
адами капиталды дамытудағы ең сәтті 
ұлттық жобасы – «Болашақ» бағдар-
ламасының арқасында орындалды деп 
айтуға толық негіз бар.

Мемлекеттік саясат және басқару 
саласындағы ғылым магистрі дәре же-
сіне оқу барысында басты түй генім – 
мемлекеттік басқарудағы қандай да бір 
орта-және ұзақ мерзімді бағдарлама-
ларды жоспарлау мен дайындау, іске 
асыруда олардың ке лешек ұрпаққа 
қатыс ты әділдігін терең зерт теу және 

жа ғым сыз салдарларын болдыр-
мауға қол жеткізу, кепілдік ету 

'те маңызды. Сондықтан да 
болар, менің қазір зерттеп 
және дәріс оқып жүрген 
бағытта рымның бірі – 
этикалық к'шбасшылық.

Оқуымды аяқтай сала дипломатия 
жолына қайта бет бұрып, еліміздің ин-
вестициялық тартымдылы ғын арттыруға 
етене араласып кеттім. Біраз жыл бойы 
еліміздің Ұлыбритания және Солтүстік 
Ирландия Біріккен Ко рольдігіндегі 
елшілігінде инвестициялық кеңесші 
қыз метін атқардым. 2012, 2015 жылдары 
тұңғыш Президенттің Ұлы британияға 
мемлекеттік сапарларын ұйымдастыруға 
белсенді атсалыстым. 2015 жылғы бір 
ғана мемлекеттік сапар нәтижесінде 
Қазақстанға 9 млрд АҚШ доллары к'-
лемінде инвестиция тарту ісінде шешуші 
тетік бола білдім.

Еліміздің халықаралық қауымдас-
тықта аймақтық к'шбасшы мәртебесін 
і л г е р і л е т у  м а қ с а т ы н д а  Ас т а н а 
ЭКСПО–2017 халықаралық к'рмесін, 
кейін оның мұрагері Астана халықаралық 
қаржы орталығын британ қауымдас ты-
ғына танытып, Отанымызға инвестиция 
әкелуге белсенді араластым.

Сол жылдары ерекше сүйіспен-
шілікпен атқарған бағытымның бірі – 
Еуропалық қайта құру және даму бан-
кінің Қазақстандағы 'кілдігінің жұмы-
сын сүйемелдеу болды, соның ішінде 

баевтың қолдауын ерекше атап 'ткім 
келеді.

Соның ішінде 2020 жылы Үкімет 
қаулысымен стипендияға үміткерлерді 
іріктеудің жаңа ережесі қабылданды, 
әлемдік үздік жоғары оқу орындарының 
тізімі түзіліп, басым мамандықтар тіз-
бесін жасақтау талаптары 'згерді, үміт-
керлерді іріктеу кезеңі толық автомат-
тандырылып, оңтайланды рылды, ауыл-
дық жастар үшін жеңілдіктер ұсынылып, 
мемлекеттік тілді игеру талаптары кү-
шейтілді, «Болашақ» бағдарламасы 
түлектерінің тиімділігі бойынша арнайы 
Bolashaq Impact Report–1 зерттеуі жүр-
гізіліп, түлектермен жұмыс та жаңа 
сапалы деңгейге шығарылды.

«Болашақ» халықаралық стипен-
диясының әкімшісі – Халықаралық 
бағдарламалар орталығына оралудағы 
үлкен жауапкершілік пен тарихи мис-
сиямды ерекше сезіндім – ол талай жас-

тың үмітін үкілеп, арманын асқақтатқан 
теңдессіз президенттік стипендияның 
мәр тебесін, оған деген халықтың сенімін 
арттыру, бағдарламаның заман талабына 
сай жаңғырып, жетілуін қамтамасыз ету 
болды. Орталықтағы білікті мамандар, 
барлық бастамаларымызды қолдаған 
басшылар, сарапшылар, бағдарлама 
түлектері – бірлесіп осы мақсатқа қол 
жеткізе алдық деп сенемін.

Қазір еліміздің маңдайалды жоғары 
оқу орны – Maqsut Narikbayev University 
(КАЗГЮУ) Басқарма т'рағасының 
стратегия және адами ресурстарды да-
мыту бойынша орынбасарымын. Бұл 
жауапты қызметке шақырылуыма менің 
«Болашақ» түлегі мәртебем және халық-
аралық тәжірибем негіз болды. Универ-
ситетіміздің барлық игі әрі тыңғылықты 
бастамалардағы к'шбасшылығын іл-
герілетуге 'з үлесімді қосуға бар күш-
жігерімді салудамын.

Менің жеке тарихымның осылай 
'рбуі және тәрбиелеп жатқан қыздарым 
Бегім Ана, Інжу мен Аянаттың мені 
«үздік үлгі» (Role Model) ретінде баға-
лауында «Болашақ» орны ерекше деп 
толық сеніммен айта аламын. 

БІЗДІҢ «БОЛАШАҚ» 
НЕМЕСЕ «БОЛАШАҚ ТЫҢ» 

БОЛАШАҒЫ БАР МА?..
«Болашақтың» болашағы, тиімділігі 

мен салынған қаражаттың қайтарымы 

банктің ірі қалалардан аймақтарға бет 
бұрып, маңызды инфрақұрылымдық 
жобаларға инвестиция салу бастама-
сында 'з қолтаңбамның бар екендігін 
мақтанышпен айта аламын.

2018–2019 жылдары еліміздің білім 
беру саласындағы маңызды жобаларды 
іске асырушы, бетке ұстар ұлтжанды 
азаматымыз Рауан Кенжеханұлының 
шақыруымен «Рухани жаңғыру» бағ-
дарламасының шеңберінде әлемнің 
ал дыңғы қатарлы жоғары оқу орындары-
ның танымал ғалымдары жазған оқу-
лықтарды қазақ тіліне аудару жобасына 
зор қызығушылықпен қатыстым. Жоба 
аясында Еуропадағы ең ірі қашықтан 
оқытатын білім ордасы – Open Univer-
sity-мен ынтымақтастықты орнаттым. 

2019 жылы елге оралып, «Болашақ» 
ха лықаралық стипендиясының әкімшісі 
– Халықаралық бағдарламалар орта-
лығын 2022 жылға дейін басқардым. Осы 
сындарлы кезеңде «Болашақ» бағдар-
ламасының тиімділігін арттыруда Мем-
лекеттік хатшы – Шетелде кадр ларды 
даярлау ж'ніндегі республикалық ко-
мис сия т'рағасы Қырымбек К'шер-

туралы Covid-19 пандемиясы кезінде, 
соңғы кездері сұрақ жиі қойылып келеді. 
Менің, барлық елге қызмет етіп жатқан 
болашақтықтардың жауабымыз – с'зсіз 
«Болашақтың» болашағы зор және ол әлі 
де мыңдаған жастардың шетелде озық 
білім алуына мүмкіндік беретін баламасы 
жоқ бағдарлама.

Бағдарламаның бірегейлігі халық-
аралық деңгейде де мойындалған. Жо ғары 
білім және ғылым саласының бе делді 
ұйымдары Британдық Кеңес (British 
Council) пен Герман академиялық айырбас 
агенттігі (DAAD) «Болашақ» бағдарла-
масын балама 11 стипендия ара сында 
басты үш бағалау межесі – оқу ба  ғы тының 
нысандылығы, оқу шығыс та  ры ның толық 
қамтылуы және бағдар ла  ма түлектерінің 
елге оралғанда жұмыс пен қам тамасыз 
етілуі негізінде ең үздік халық аралық сти-
пендия болып таныл ған. 

5 қарашада Қазақстан Республикасы 
Президентінің «Болашақ» халықаралық 
стипендиясына 30 жыл толады. Осы 
кезеңде еліміздің 15 697 азаматы сти-
пендия иегері атанса, түлектер саны 12,5 
мыңға жетті. 

Bolashaq Impact Report–1 бағдарлама 
тиімділігі бойынша зерттеу нәтижелеріне 
тоқталатын болсақ, бағдарлама түлекте-
рінің жұмыс берушілерінің 90%-ы тү-
лектердің тек білімі, кәсіби біліктілігі 
ғана емес, сонымен қатар олардың к'ш-
бас шылық, моральдық және коммуни-
кативтік дағдыларын ерекше атап 'тіп, 
'з ұйымындағы болашақтықтарды «оң 
'згеріс агенттері» деп жоғары бағалаған. 
Бүгінде болашақтықтардың шамамен 
52%-ы орта және жоғары буын басшы 
деңгейіне 'ссе, 10%-ы 'з кәсіпорнын 
ашып, халықты жұмыспен қамтамасыз 
етуде.

@леуметтік маңызы зор екі салаға 
ғана сараптама жасайтын болсақ, ден-
саулық сақтау саласында 1 000-нан астам 
түлек болса, зерттеуге сәйкес осы сала-
дағы түлектер жылына күрделілігі 
әртүрлі 200 мыңнан астам ота жасайды. 

Ең маңыздысы, түлектер ел аралап, 'з 
білімімен, тәжірибесімен б'лісіп, 'з 
саларында шәкірттер тәрбиелеуде. 10-15 
жыл бұрын бұл күрделі оталардың елі-
мізде жасалуы екіталай болып, қара жаты 
барлар ғана шетелге емделуге ба рып 
жасатса, бүгінде, соның ішінде болашақ-
тықтардың арқасында мыңда ған қара-
пайым қазақстандықтардың 'мірі сақ-
талуда десем еш артық айт паймын. 
Яғни, болашақтықтар – адам денсау-
лығының жақсаруына, адам 'лімі са ны-
ның азаюына 'з үлестерін қосып жатыр 
деген с'з.

Ал білім беру және ғылым саласында 
1,5 мыңға жуық түлектер болса, олардың 
алды еліміздің іргелі білім ошақтарының 
ректор-проректорлары, декандары, аға 
оқытушы-ғалымдары еліміздің жоғары 
білім және ғылым саласын ілгерілетіп, 
білікті мамандар дайындап, халықаралық 
қауымдастықта ойып тұрып орын ала-
тындай адал қызмет етуде. 

Мемлекеттік басқару мен мемлекет-
тік саясатта болашақтықтар сапалы 
'згеріс, ұлттық жоба басы-қасында. 
Президенттік жастар кадрлық резервінің 

үштен бірін болашақтықтар құрайтынын 
да сызып айтып кеткен ж'н.

Жалпы, бағдарлама тиімділігін 
бағалауда еліміздің қарқынды дамуына 
оң әсер еткен Impact жобалардағы 
«Болашақ» түлектерінің үлесін назардан 
тыс қалдырмаған ж'н деп есептеймін. 
Атап айтқанда, орта және жоғары білім 
саласындағы мемлекеттік және жеке 
жобалар, ұлттық медициналық орта-
лықтар, Астана халықаралық қаржы 
ор талығы, AstanaHub, Astana IT универ-
ситеті ,  Назарбаев университеті , 
Назарбаев зияткерлік мектептері, сон-
дай-ақ ірі мұнай және газ кен орындары, 
құрылыс жобалары, сонымен қатар 
стратегиялық маңызы бар нысандарға 
шетелдік инвестиция тартып, олардың 
ілгері дамуында жергілікті мазмұнды 
күшейтуде 'з ерен үлесін қосқаны, 
қосып жатқаны белгілі.

Бұған қоса, «Болашақ» бағдарламасы 
түлектерінің қауымдастығы мен «Бо-
лашақ» корпоративтік қорының қоғам-
дық және қайырымдылық қызметінің 
нәтижесінде Қазақстанның барлық 
аймағында инклюзивті қолдаудың 
кеңселері ашылды. Дарынды жастардың 
республикалық және халықаралық 
байқауларға баруы қаржыландырылса, 
Голливудтың 30-дан астам бестселлер 
фильмі қазақ тілінде дубляжданып, 
Қазақстан асып, Моңғолияның қазақ-
тілді балаларын бақытты етті. Қауым-
дастықтың «Болашаққа сеніммен» 
тәлімгерлік жобасы шеңберінде «Бола-
шақ» түлектері орта мектеп оқушыларына 
'з үздік үлгісі арқылы кәсіби бағдарлап, 
келешек мамандығын дұрыс таңдауда 
практикалық кеңес беруде.

Қай саланы алмасақ та, денсаулық 
сақтау, білім беру, адами капиталды 
дамыту, мәдениет пен 'нерді ілгерілету, 
мемлекеттік басқару, қаржы, экономика, 
IT, инновацияларды енгізу және бизнес-
процестерді оңтайландыру, қоғамдық 
және қайырымдылық жобалар, 'ндіріс, 
құрылыс – барлық мықты бастамаларды 
жүзеге асыруда болашақтықтар к'шбас-
шылар қатарында екенін зор мақта-
нышпен айтамын.

Бұған қоса, 2020 жылғы халыққа 
Жол дауында Мемлекет басшысы 
Қасым-Жомарт Тоқаев «Болашақ» 
бағдарламасының шеңберінде жыл 
сайын 500 ғалымды әлемнің жетекші 
ғылыми-зерттеу орталықтары мен зерт-
ханаларына тағылымдамаға жолдау 
шешімі бүгінде 'з оң нәтижесін туралы 
айтты. Және «Болашақ» бағдарлама-
сының нысандылығын одан әрі кү-
шейтуге баса назар аудартып, техника-
лық-инженерлік мамандықтар дайын-
дығын күшейтуді алға тартқан бо-
латын.

«Қазақтар, жас қазақтар, технарь 
болуы керек. Бұл – менің сенімім. Үкі-
мет осы мәселелерді жүзеге асыруы тиіс. 
Егер әрбір қаржылық 'неркәсіптік топ 
заманауи зауыт орнатса, ауылдардан, 
қала маңынан келген мыңдаған баланы 
оқытса, оларға адал ақша табуға мүмкін-
дік берсе – бұл әлеуметтік тұрақтылықтың 
маңызды кепілі болады», – деп жастарға 
деген зор сенімін жеткізді. Бұл сенімнің 
ақталуында болашақтықтар шешуші әрі 
маңызды тетік болмақ.

«Болашақтың» болашағы бар, бар 
емес зор. «Болашақтың» баламасы жоқ. 
Ол әлі де мыңдаған жастардың әлемнің 
алдыңғы қатардағы үздік оқу орнында 
озық білім алуға мүмкіндік беретін, 
елімізге оралып халқымыздың игілігіне 
қызмет етуге жағдай жасайтын бірегей 
бағдарлама.

«Болашақ» еліміздің тәуелсіздігінің 
алғашқы жылдарында – әлеуметтік-
экономикалық құлдырау, ішкі және 
сыртқы саяси тәуекелдер мен белгісіздік 
басым кезеңде еліміздің дамуына үлес 
қосатын жастарға деген үлкен үміті – 
адами капиталды дамытудың ұзақмер-
зімді инвестициялық ең сәтті жобасы. 
Бұл инвестиция мың еселеп қайтуда.

Айнұр К�РІБОЗОВА, 
«Болашақ» 

бағдарламасының түлегі,
Maqsut Narikbayev University 

(КАЗГЮУ)
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Мені� тегім 
аза
 хал
ыны� т�рмысында мінсе к�лік, жорыт 
анда 
серік әрі адал 
ызметші бола білген «Кәрібоз 
артай�анда жор�а шы�ады» 
деп келетін 
анатты с�зді� т�п т�ркінінен бастау алатын жыл
ы 
жануарыны� киелілігімен тікелей байланысты. 



Әлемге саяхат 
жасау – көп адамның 
арманы. Әрі бұл арман 
оңай орындала бермейтіні 
тағы бар. Өйткені ол  көп 
ақшаны талап ететіні белгілі. 
Сондықтан болар шетелге 
шығу  десе, санада шектеу 
пайда болады. Сол 
стереотиптерді жойып, 
алыс-жақын елдерге жиі 
саяхаттап жүрген бір жұп 
бар: олар – Ернар Алмабек 
пен Жазира Байдалы. 
Ернардың суреттері 
әлеуметтік желіде жиі 
жарияланып тұрады. Тіпті 
оның видеоблогын жарыса 
бөлісіп жататындар да жоқ 
емес. Оның суреттерінде не 
сиқыр бар? Ол 
кейіпкерлерін қалай 
табады? Біздің бүгінгі 
кейіпкеріміз Ернарға 
қойған сауалымыз 
да осы төңіректе 
өрбіді.  

д
яланып тұрады. Тіпті 
видеоблогын жарыса 
іп жататындар да жоқ 
. Оның суреттерінде не 
р бар? Ол 
керлерін қалай 

ды? Біздің бүгінгі 
керіміз Ернарға 

ан сауалымыз 
сы төңіректе 
ді.  

–Ернар, біз сізді саяхатшы деп атасақ, 
жаңылыспайтын шығармыз. Ең алғашқы 
сапарың қалай басталды?

–Бұған жауап беру қиындау тиетін 
сияқты. �йткені саяхатқа шығуға бала 
кез    ден қызығамын. Баланың алғашқы 
саяхаты деген – ата-анасымен бірге қалаға 
баруы шығар. Менің алғашқы сапарым 
деп, Алматыдан ауылға барғанымды айтуға 
болады. Ол кезде атам мен апам ауылда 
тұра ды. Жаз сайын әке-шешем мені ауылға 
жі беретін еді. Ауылдағы &мір, таудың ете-
гіндегі атамның үйі менің биіктікке деген 
ерек ше махаббатымды оятты. Ал атам мен 
әжем тұратын Тоғызбұлақ Кеген ауданына 
қарайды, тура таудың етегіндегі кішкентай 
ауыл. Тауға деген махаббат сол Тоғыз құма-
лақ тан басталған еді. 

Кейін сол ауылға деген сағынышты 
басу үшін Алматыда да тауға шығып кете-
тін болды. Оның үстіне, әскери дайындық 
са бағынан беретін Нұрлан ағайымыз да 
біз ді тауға жиі апаратын. Ол кісі К&кжай-
лау ға, Медеу мен Шымбұлаққа жиі бара-
тын еді. Бізді жанына ертіп алады. Тау да 
не істеуге болады, не істеуге бол майды 
де  ген дүниенің бәрін бізге ағайымыз үй-
рет ті. Есейе келе, саяхаттаудың не екенін, 
оның да &з ләззаты болатынын ұқтық. Ол 
кезде қалай саяхатқа шығамыз, шетелге 
қа лай барамыз деген сауалдар санада тұра-
тын. Оның жолын қалай табамыз деп ой-
лай тын едік. Алғаш рет 2015 жылы шетелге 
сая хатқа шықтым. Ол жолы жұмыс ба-
бымен Түркияға барған едім. 

Сол жылдың күзінде Марғұлан Сей-
сен баевпен таныстым. Ол кісінің бір жоба-
сы бар еді. Сол жобада ерікті болып жүр-
дім. Кейін әлгі жоба жабылып қалды. 2016 
жылдың к&ктемінде ол кісі Nomad Explor-
er деген жаңа жоба бастады. Сол жобаға 
ме ні фотограф ретінде шақырды. Алғаш 
«Ұлы тау мұрасы» деген экспедиция жа сал-
ды. Сол экспедицияда фотограф болып 
жүр дім. Жеті күн бойы далада қонып, 

Ұлы таудың кереметіне қанығып, табиға-
тын тамашалап, тарихи-мәдени жерлерін 
аралап, суретке түсірдік. Сол жеті күнде 
түрлі-түрлі адаммен таныстым. Олар мені 
кейін басқа саяхаттарға да шақыра 
бастады. Ол адамдардың кейбірі саяхатты 
жақсы к& ретін, кейбірінің жеке туристік 
фир ма лары да болды. Ол орта менің одан 
әрі қа рай да саяхаттауыма жол ашты. 
Марғұлан ағаның жобасы келесі жылы да 
жалғасын тап ты. Үстіртке, Алтайға бардық. 
О д а н  к е й і н  Ж а м б ы л ,  Т ү р к і с т а н 
облыстарын ара ладық. Табиғаты тамаша 
жерлердің бәрі не экспедиция жасадық. 
2018 жылы Youtube-ден арнайы арнамды 
аштым. 

Шағын камера сатып алғам. Сол ка-
мера арқылы видеоблогтар түсіре баста дым. 
2019 жылы келіншегім Жазира Бай да лы 
екеуміз Дубайға барып, бірге ви деоб лог 
түсірген едік. Ол видеомыз да жақсы к& рілім 
жинады. Youtube арнамызды «Сая хаттай-
мын» деп атадық. 

–Саяхаттау үшін к�п қаржы керек емес 
пе? Жалпы, саяхаттау – ол жеке адамның 
хоб биі ғой. Бірақ осы жолда табысты арт-
тыруға бола ма?

– «Саяхаттау үшін қанша қаржы кете-
ді?» деген сауал жиі қойылады. @р адам-
ның шығыны әртүрлі ғой. Біреу к&п жұм-
сайды, біреу аз жұмсайды дегендей. Тіпті 
мүлдем ақша жұмсамай, саяхаттайтындар 

СуреттеСуретте
ТҮРЛІТҮРЛІ

да бар. Сондықтан ақша жағына келгенде, 
әр кімнің жұмсау тәсілі – әрқалай. Мәсе-
лен, мен шамама қарай саяхаттаймын. 
Қым бат елдерге әзірге барғаным жоқ. Бар-
сам да, сол елдерде қаржыны үнемдеудің 
жо лын іздейміз. «К&рпеңе қарай к&сіл» 
де гендей, қалтамызға қарай шешіледі бәрі. 
Ал табысты арттыру деген – мүлдем басқа 
сауал. Шығын мен табыс – екеуіде бір-бірі-
не қарама-қайшы дүние ғой. Саяхаттап 
жү ріп, қалай табыс табуға болады? Саяхат 
де ген нің &зі – шығын емес пе? Ал табыс 
табу үшін туристік фирма ашып, соның 
жо лына түскен абзал болар. 

– Соңғы кездері Мобилограф болуға 
ұм  тылатындар к�бейді. Сізді де мықты мо-
би лограф деп санауға бола ма?

– �зімді мобилографпын деп есепте-
мей мін. Мобилография – б&лек мамандық, 
б& лек сала деп айтуға болады. Иә, біздің 
тү сі ріп жүрген видеоларымыз да бұдан 
алыс кетпейді. Ұқсас екені анық. Видеог-
раф, фотограф десеңіз болады, мен бірақ 
мо билограф емеспін. Ол саланың &з ерек-
ше ліктері бар. Оны оқытатын, үйрететін 
ма мандары болады. Егер мобилография 

ұялы телефонмен видео түсіріп, оған му-
зы ка қосу болса, оны мен де жасай аламын. 
Тіп ті, монтаждау да қолымнан келеді. Бір-
ақ оны мобилография деп атауға болмас.

– Экспедицияға шығуыңызға к�мегі 
тиген адамның бірі Марғұлан Сейсенбаев 
екенін айттыңыз. Nomad Explorer жобасына 
жеңіл келуіңіздің сыры сонда ма?

– Марғұлан ағаның жобасына ерікті 
ре тінде қатысқанымды айттым. Ол жобаға 
баруыма к&мектескен – Тамара Омарова. 
«Мас сагет» сайтында жұмыс істеп жүрге-
нім де, ол кісі сайттың басшысы еді. Сол 
кіс інің кеңесі бойынша волонтер болдым. 
Тамара Омарова Марғұлан ағаны жақсы 
таниды екен. «Осы жобаға видеограф, фо-
тог раф керек болып жатыр екен. Бар саң-
шы»,– деді. Бардым. �скеменге барып, бір 
видео түсіріп к&рдік. �кінішке қарай, ол 
жо баның ғұмыры қысқа болды. Сол кездегі 
та ныстық кейін Nomad Explorer-де жал ға-
сын тапты. 

– Шабандоз қыздың суретін түсіріп, 
әлеу меттік желіге салғаныңызды білеміз. /рі 
ол сурет к�пшіліктің арасында жақсы тарал-
ды. Ол сурет К�лсайда түсірілген бе? Сосын 
бәйге, к�кпар және тағы басқа ұлттық спорт 
түрл ерін іздеп жүресіз бе?

– Шабандоз қызды К&лсайда емес, 
То ғыз бұлаққа барғанымда, к&рші ауыл 
Жалаңаштан түсірген едім. Ұлттық спорт 
түрінен түсіргенім осы шабандоз қыз Алты-
най мен неміс бала Николай ғана. Арнайы 
ұлттық спорт түріне қатысты тақырыпты 
іздеп жүрмеймін. Рас, қызықты кейіпкерлер 
іздейтінім бар. Ол ауылда ма, қалада ма, 
маңызды емес. Іс-әрекеті, тіршілігі, түр-
әл петі қызықтырған адамдарды к&рсем, 
сырт тай суретке, видеоға түсіріп аламын. 

– Соңғы видеоблогыңызды к�ріп, тәнті 
болдық. Құрт қайнатып, лагман созған 
жеңгемізді қазақтың қай к�ркем �ңірінен 
түсіріп алдыңыз?

– Бұл – біздің ауыл. @кемнің, атамның 
ту ған жері, атамекенім Алматы облысы 
Ке ген ауданы Тоғызбұлақ ауылында тү-
сіріл ген. Сол ауылдың бас жағында, ауыл-
дан отыз шақырым жерде жайлау бар. Орта 
Меркі, шет Меркі &зендерінің аңғарының 
бас жағында күнгей Алатаудың басында 
қоныс тепкен. Бұл Қараша деген жайлауда 
тү сірілген. Орта Меркі аңғарының бас 
жағы. Жазда сол сапарға барғанда түсірген 
видеомыз. Айдос дейтін ағамның келіншегі. 
Бұған дейін де ол кісіні қыстауда түсірген 
едім. Ол да жақсы қаралым жинады.  

–Қазақы болмыстағы қарапайым 
кейіпкерлерді қалай табасыз? 

–Фотограф болғаннан кейін адамдарды 
қарап, жіті зерттеп жүреміз. Кей адамның 
образы қызықтырса, тесіліп қарап, зерттеп 
кететінім бар. Алғашында құр фото сессия 
жа сайтын едім. Кейін ол кісілерді сұқбат-
тасу арқылы мінезін, болмысын ашқым 
келді. @рі фотоға түсіремін, әрі видеблог 

жүр гіземін. Екеуі бірге үйлескенде, сәтті 
кадр шығады. @леуметтік желіге шыққан 
ви деоблогымнан да мұны байқауға болады. 
Жалпы, мұның бәрі мақтаныш емес, бұл – 
менің кәсібім.

– Шетелдік сапарларды суретке түсір-
генді ұнатасыз ба, әлде Қазақстанның к�р-
кем табиғатын таспалаған ұнай ма?

– Маған екеуі де ұнайды. Менің Insta-
gram парақшамның 90 пайызы Қазақстанды 
к&рсетуге арналған. Youtube арнама 
шетелдік сапарларымды жиірек саламын. 
Жалпы, мен әлемді танығым келеді. @р 
қазақ осылай әлемді аралап жүріп, таныса 
деймін. �йткені саяхат адамның к&зін 
ашады, к&кжиегін кеңейтеді. Саяхат – ол 
адамның ойын &згертеді. Ол адамға шабыт 
береді. Елімізде де сүйсініп к&ретін, тама-
шалай тын к&рікті мекен &те к&п. Сонымен 
бірге әлемнің де кереметін танып, сая хат-
таған дұрыс деп ойлаймын. Саяхат – түрлі 
идеялар ордасы. К&ңіл молай татын, к&з 
тойдыратын табиғаты к&ркем елдерге сая-
хаттай бергенге не жетсін?!

/ңгімелескен 
Гүлзина БЕКТАС

Ментор кеңес береді, бағыттайды, мәселені шешу 
жолдарын ұсынады, қа жет болған жағдайда әртүрлі 

қызмет са ла ларының мамандарын тартады. Осы лайша, 
менторлар  мектеп, ата-ана, жалпы қоғам мен балалар 

арасын жал ғас тыратын �зіндік ерекшелігі мен маңызы бар 
к�пір болып отыр

Ернар АЛМАБЕК,
фотограф:
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ДАРА ШӘКІРТІДАРА ШӘКІРТІ

Абайтану 	ылымыны не-
   гізін �ала	ан �лы жа-
зушы М�хтар �уезов 

болса, оны әрі �арай жал	ас ты-
рып, бо лаша� �рпа�тарды ру-
хани �азы насына айналдырып, 
�лылар ту 	ан жерге ал	аш �ы-
ларды бірі болып, іргетасын 
�а   ла	ан «Абай тану», «М�хтартану» 
ілімдерін болаша� �рпа� бойына 
сііріп, са насына жеткізе білген 
Кәмен Оразалинні ебегі 
ерекше. 

ДАНА МҰХТАРДЫҢ ДАНА МҰХТАРДЫҢ 

Мәдениет министрлігінің бұйры ғы-
мен 2022 жылы М.�уезовтің 125 жылдық 
мерейтойына орай К.Оразалиннің 
музей-үйі Абайдың «Жидебай-Б$рілі» 
мемлекеттік тарихи-мәдени және әде-
би-мемориалдық музей-қорығының бір 
б$лімі болып ашылды. К.Оразалиннің 
ар тында қалған мұраларын, $міріне қа-
тысты құнды дүниелерін ұрпағы Елдар 
Кәменұлы арқылы есепке алып, зерттеу 
жұмыстары жүргізіліп, Абай ауданының 
орталығы Қарауыл ауылында әке сінің 
кеңесімен 1950 жылы салған үйіне қайта 
ж$ндеу және экспозициялық жұмыстар 
жүргізіліп, Кәмен Ораза линнің музей-
үйі болып 2022 жылы қа ра шаның 11-де 
ашылған болатын.

Кәмен Оразалин 1920 жылы маусым 
айының 16 жұлдызында Абай ауданы 
Құн дызды ауылының Қылышбек жай-
лауында дүниеге келген. 1929 жылы осы 
ауылдағы «Ақтас» бастауыш мектебін 
бі тіргеннен кейін Қарауыл ауылындағы 
Абай атындағы орта мектептің 4-ші сы-
ныбын, одан кейін 5-6-шы сыныпты 
Ая    г$з ауданы Сергиополь қаласындағы 
Сабыржан Ғаббасов атындағы мекте бін 
бітіреді. �рі қарай Кәмен Ораза лин 
орысша үйрену үшін Семей қала сына 
ауысып, 1936 жылы Жаңа Се мей  ден 7 
жылдық мектепті аяқтап, 1939 жылы 
Семей қаласындағы №11-ші мек тептен 
10 жылдықты тәмәмдап, орта білім алып 
шығады.

Кәмен мектепте оқып жүргенде-ақ, 
баспа беттерінде $леңдері шыға бастай-
ды. Семей облыстық «Екпінді» газетінде 
1938 жылы «Күзетте» деген алғашқы 
$леңі, 1939 жылы Абайдың дүниеден $т-
ке    ніне 35 жыл толуына орай ұлы ақын ға 
арнаған «Данышпан ақын» атты $леңі 
басылады. Сондай-ақ, «Ленинге», «К$к-
тем», «Жамбыл атаға», «Тойға шашу», 
т.б. $леңдерімен «Жастардың сыры» әң-
гіме лері баспа беттерінде жарық к$рді.

1939 жылы К.Оразалин әскер қата-
рына шақырылып, Краснояр қаласын-
дағы №365-ші атқыштар полкінін жа-
уын гері  қатарына алынады.  Сол 
ке     зең де гі әскери тәртіп бойынша, әскер 
қатарына алынған жауынгерлерге ұрыс 
болған жерді к$рсету арқылы $з Отан-
дарын қорғауға деген патриоттық се зім-
 де  рін оятқан. 

1940 жылы Омбы облысының Ишим 
қа ласындағы полковой школды бітірген 
сон, Кәмен сержант атағын алып шы-
ғады. Сол жылы Финляндия мен Кеңес 
Одағының арасында соғыс басталған-
ды. Осы соғысқа үлкен дайындықтан 
$ткен, бойшаң және шаңғы тебуді жақ-
сы біле  тін, суыққа т$зімді Сібір әскерле-
 рінен жа сақталған №365-ші полк қата-
рында К.Оразалин де фин соғысына 
ат   танады. Кәмен $зінің полкімен қыр-
ғын соғыс бол ған «Линя Маннергей ма» 
бекінісінде болады. Бірақ Финляндия-
мен соғыс ұзақ қа созылмай аяқталады.

1941 жылы наурыз айында К.Ора-
залин Новосібір қаласында б$лімше 
ко ман  дирі бола жүріп, Сібірдің әскери 
округінің отандық тексеруіне ілінеді. 
Сі       бір дің жаяу әскерлерімен оның б$лім-
шесі ғана бүкіл тексеруге түседі. Ұлы 
Отан соғысы алдындағы бұл тексеруде 
б$лімше командирі сержант К.Оразалин 
Қызыл Армияның отандық тексе  ру-
лерінің тарихында сирек кездесетін к$р-
сеткішке жетеді.

Адамдарды тәрбиелеудегі К.Ораза-
линнің іс-тәжірибесі Сібірдің округтік 
«Красноармейская звезда» газетінде жа-
рияланады да, осыған орай 1941 жылы 
18 сәуірде генерал-майор П.Глинскийдің 
«Огневую подготовку – на уровень тре-
бований народного комиссара обороны» 
атты мақаласы жарияланады. Онда сая-
си және ұрыс дайындығының үздігі кіші 

Ол кісінің ұстаздық ұстанымы �зі оқытқан бала атаулыға 
Абай �леңдерін зердесіне құйып, жат тап �сіруді дағдыға 
айналдырған. Қарауыл мектебінен түлеп ұшқан қан шама 

шәкірттері ұстазы Кәмен ағаның тәрбиесімен 
мамандықтарын әр са ладан таңдасада әдебиетке деген 

құш тарлық тарын к�кейлерінен �шір ген емес. 

командир К.Оразалиннің Қызыл Армия 
жа уынгерлерін тәрбиелеуге қосқан үле-
сіне ерекше баға беріледі. Сондай-ақ 
К.Ора залин Сібірдің к$птеген қала сын-
дағы горнизондарда с$з с$йлейді. Бар   -
лығы «Отклики на сержанта това рища 
Оразалина» деген атпен күнделікті жа-
рия    ланып тұрады. 

 1941 жылы аға сержант атағына ие 
бол ған К.Оразалинді әскери басшылық 
$з полкінен ауыстырып, Новосібір қала-
сындағы №418-ші атқыштар полкінің 
взвод командирі етіп тағайындайды жә-
не сол жерден тура ұрыс майданына ат-
танады.

 Алғашқы күннен бастап, Кәмен Сі-
бір әскерлерінің құрамында взвод ко-
мандирінің орынбасары болып, Днепр 
жағасындағы фашист әскерлерінің жан-
түршігерлік шабуылдарына қаты сып, 
қарсы тойтарысқа ат салысады. Кескі-
лескен ұрысқа кірер алдында «Бір де бір 
адым шегінбеуге» ант бере отырып, 
1941 жылдың 10 тамызында ВКП(б) 
Орталық Комитетінің шақыруына орай 
К.Оразалин партия қатарына $теді. 
Соғыста сержант, аға сержант, старшина, 
взвод командирі шеніне дейін к$теріледі. 

 1941 жылдың 21 қазанында жаумен 
бетпе-бет келген ұрыста жанқиярлық 
ер лік к$рсетеді. 23 қазан күні «Правда» 

газетінің № 251 санында «За нашу по-
беду!» деген атпен комсомолдар мен 
жас тарға арнаған отанды неміс бас қын-
шыларынан қорғауға және қарсы тұ руға 
шақырған үндеу хаты жария ла нады. Сол 
жолы жаумен кескілескен ұрыс та Кали-
нин қаласының маңындағы Кисилев 
де  рев нясында басынан қатты ауыр 
жара   ланып, №3852-ші эвакуо-гос пита-
ліне түседі. Одан 1941 жылғы қараша 
айының 13-інен желтоқсан айы ның 
9-на дейін емделіп, жазылып шығады.

1942 жылдың қаңтарында К.Ора -
залин қатарға қайта қосылып, №930-шы 
атқыштар полкінің құрамында ұрысқа 
қай та кіріседі. Сол жылдары Калинин 
об лысының Западный Двина қалашы -
ғының маңындағы Сычевка елдімекенін 
азат етуде К.Оразалин ерекше к$зге 
түседі. 

1942 жылы 29 маусымда Уфа қала-
сындағы №289-шы әскери госпитальдің 
комиссиясы К.Оразалинді екі аяғынан 

ауыр жараланғандықтан соғысқа жа -
рамсыз деп тауып, әскерден бір жолата 
қайтарады.

Осы ұрыстар кезеңдегі ерлігі еске рі-
ліп, ІІІ дәрежелі «Даңқ» орденімен наг-
радталады, 1941–1945 жж. «Ұлы Отан 
со ғысындағы ерен еңбегі үшін» медалі 
беріледі. Туған жеріне аман-есен оралған 
Кәмен әдебиет әлеміне толықтай бет 
бұрады. 

Соғыстың ауыр уақытына орай ха-
лық тың жарым к$ңілін жігерлендіре 
оты рып, патриоттық рухта «Қазақ офи-
цері», «Ракета», «Тылдың жауынгерлері» 
т.б. әңгімелерін баспа беттерінде жа-
риялап тұрады.

Сондай-ақ елдегі тыл еңбекшілеріне 
насихат жұмыстарын жүргізіп, халық 
ақындары болып К.Оразалин мен 
Ш. �бе нов жер-жерлерде ақындар ай-
тысын ұйымдастырады. Ақындар айты-
сы жергілікті баспа беттерінде басылады.

1943 жылы Мұхтар �уезов туған елі 
Абай ауданына келгенде Кәмен ұлы 
адам  ды тұңғыш к$ріп, тілдеседі. Мұ  қаң-
ның сол жолғы елде болған сапарын да 
қасында бірге жүріп, елді бірге ара лай-
ды. Алматыға оралғаннан кейін М.�уе-
зов «Социалистік Қазақстан» газеті ар-
қы  лы «Ақын ауылында» атты очеркін 
жа    риялайды. Онда: «...Абай үлгісін 

$сиет етіп, айтып отыратын ірі әңгі-
мешілер бар. Олардың бірі – Жүрека  -
дыр дағы қарт колхозшы Оразалы одан 
к$п тарихи оқиғаларды естіп, к$п тоқы-
ған. Кәмен де оқыған, $зі жазушы, Ұлы 
Отан соғысынан жаралы боп қайтқан 
жас жігіт әкесі білген әңгіменің к$бін 
зор ынтамен айтады» деп берген бағасы 
Кәменнің болашақ шығармашылық 
жолына даңғыл жол салады. 

Балдаққа сүйене жүріп, Семей қала-
сындағы мұғалімдер институтының Қа-
зақ тілі мен әдебиет факультетіне 
1944 жылы түседі.

1945 жылы 9 мамырда Ұлы Жеңістің 
құрметіне К.Оразалиннің «Майға сә-
лем» атты $леңі баспа бетінде жарық 
к$реді.

Кәмен 1947 жылы бітіріп, жоғары 
бі  лім алып шығып, 1948 жылы Қа рауыл-
дағы Абай атындағы орта мектепте мұға-
лім болған. 1948 жылдан бастап Кә мен 
ұстаздық еңбек атқара жүріп және сол 
мектепте 1939 жылдан бастап шығып 
тұр ған «Абай ұрпақтары» қолжазба жур-
налға қырық жыл редактор болған екен. 
Осы журналдың тарихын тарқатып ай-
та тын болсақ, кезінде М.�уезовтің 
1939 жы лы елге келген сапарында Қара-
уыл орта мектебінің оқушыларымен 
кез    дес кен екен. Сол кезде М.�уезов: 
«Сендер Абай ұрпақтарысыңдар. Ақын 
ата  ла рыңның ұлылығын болашақ ұр-
пақ    пен ұштастыратын да сен дерсіңдер, 
олай болса, мектеп жасынан әдебиет 
үйірмесін ашып, «Абай ұрпақтары» атты 
әде би қолжазба журналын шығарып 
тұрыңдар!» деп жиналған қауымға үлкен 
ой тастаса керек. С$йтіп, 1939 жылдың 
желтоқсан айында «Абай ұрпақтары» 
қолжазба журналының тұңғыш саны 
жарық к$рген. «Абай ұрпақтары» жур-
налы бастан аяқ қолмен жазылып, бірақ 
дана болып шыққандықтан, кейбір сан-
дары сақталмай қолды болып кеткен. 

Кей бір саны мектепке келген қонақтарға 
сый ретінде тарту етіліп кеткен к$рінеді. 
Сол себепті журналдың латын альфа   ви-
тімен жазылған алғашқы сандары сақ-
талмаған. Қазір 1940 жылы латын әріпі-
мен жазылған бір-ақ саны сақтаулы 
к$ рі неді. «Абай ұрпақтары» қолжазба 
журналының сол кезде болған алғашқы 
редакторлары Талғат �бенов (1941), 
Тұрсынхан Абдрахманова (1942), Сер-
ғазы Қалиевтен (1945), кейін 1947 – 
1974 жыл дары Кәмен Оразалин болған 
екен. Қолжазба журналдың сол кездегі 
сан   дары К.Оразалин музей-үйінің зал-
да    рында бар. Қазір «Абай ұрпақтары» 
қолжазба журналды Қарауылдағы мек-
теп ұстаздары жалғастырып отыр. 

Ұстаздық ете жүріп, 1949 жы  лы 
респубикалық «Леніншіл жас» газе тінде 
Отан соғысы тақырыбына ар  нап 
жазылып жатқан «Қасиет» («Жек сен») 

атты тырнақалды еңбегінен үзінді бері-
леді. Онда соғыстың ең ауыр жыл да ры 
1941-1942 жылдардағы Сталинград үшін 
күрескен совет жауынгерлерінің ер  лік 
істері, қазақ жігіті Жексен мен орыс 
қызы Еленаның арасындағы дос тық, 
ізгілік, махаббат, ұлттар достастығы, 
соғыс кезіндегі $мір шындығы сурет-
теледі. Новиков, Хасанов, Гургенадзе 
тә різді жауынгерлердің ерлік істері 
баян далады.

1950 жылы Ұлы Отан соғысының 
ше    жіресінен сыр шертетін тұңғыш шы-
ғармасы «Жексен» («Қасиет») повесі 
жа     рыққа шығады. Кезінде Мұхтар �уе-
зов тен $з бағасын алып, бұл повесть 
шындығымен ерекшеленді. 

1958 жылдан бастап Қазақстан Жа  -
зушылар Одағының мүшесі. 1959 жылы 
тың игеру эпопеясына арнаған екінші 
күрделі еңбегі – «Ақ жазық» романы дү-
ниеге келді. 1960 жылы «Қазақ ССР ха-
лық ағарту ісінің озық қызметкері» атан-
д ы .  1 9 6 1  ж ы л ы  ү ш і н ш і  к ү р д е л і 
шы   ғар   ма сы – коллективтендіру кезеңін 
жыр ете тін «К$ктем салқыны» романы 
жарық к$рді.

Кәмен Оразалин ұстаздық жолда 
жүріп оқушыларды тәрбиелеуде, шы-
ғар  машылықты қалыптастыруда, 
шәкірт терінің бойындағы бұлақтың 
к$ зін ашу ға күш салған. Соның нәти-
жесінде, жеті адам Қазақстан Жазушы-
лар Одағының мүшелігіне $ткен. 
К. Ора   залин ұлылары мызды жас шә-
кірттеріне танытып, са насына сіңіруге 
баға жетпес еңбегімен бірге оларға 
деген шексіз адал, шәкірттік махаб-
батын білдірді. Ол кісінің ұстаздық 
ұстанымы $зі оқытқан бала атаулыға 
Абай $леңдерін зердесіне құйып, жат-
тап $сіруді дағдыға айналдырған. 
Қарауыл мектебінен түлеп ұшқан қан-
шама шәкірттері ұстазы Кәмен ағаның 
тәрбиесімен мамандықтарын әр са-
ладан таңдасада әдебиетке деген құш-
тарлық тарын к$кейлерінен $шір ген 
емес. 1965 жы лы К.Оразалиннің ұзақ 
жылдар дағы педагогикалық еңбектері 

ескеріліп, «Қазақстан мектептеріне 
еңбегі сіңген мұғалім» деген құрметті 
атақ берілген.

К.Оразалиннің негізгі басты еңбегі – 
заманымыздың заңғар жазушысы Мұх-
тар �уезовтің ғұмырнамасына, жазушы-
лық жолына арнаған эпикалық шы      ғар-
     масы – «Абайдан соң» атты ІV том  дық 
романдар (1972, 1987, 1989, 1995ж.) 
тетрологиясы. Жазушының «Абай  дан 
соң» еңбегі – ең кесек, ең негізгі туын-
ды сы. Романда жас Мұхтардың $су, 
толысу жылдары, ғұламаның жүріп $т-
кен асулары, халқына қылған қызметі, 
тау қыметі, бақ-белесі эпикалық толғау-
мен суреттеледі. Кәмен ағамыз Абай 
$лең дерін және «Абай жолы» эпопеясын 
жатқа білген.

К.Оразалиннің әр шығармасы хал қы-
мыздың тарихындағы елеулі кезең дер ді 
суреттеуге арналған. Ел ішінде оты рып, 

жазушы $мірде болып жатқан ірі $згеріс-
терді назарынан тыс қалдыр маған.

1976 жылы қалың оқырман жұрт шы-
лықтың зор құрметіне б$ленген, Абай 
ауылының $ткені мен бүгінгісі жайында 
және Абай, Шәкәрім, Мұхтар есіміне 
байланысты тарихи орындар ж$нінде 
әңгімеленетін тарихи дерекнама шығар-
масы –«Абай ауылына саяхат» атты кі-
табы шықты.

К.Оразалин оқытушылық, шығар-
машылық қызметпен бірге ауданның 
сая си және мәдени $міріне де белсене 
қатысқан.

1950 жылдан аудандық партия коми-
тетінің пленум мүшесі болып, үздіксіз 
сай ланып келген. Аудандық Кеңестің 
депутаттығына да бірнеше рет сайлан-
ған. К.Оразалиннің еңбектері жоғары 
бағаланып отырған. Ол «Қазан т$ң -
керісі», І дәрежелі «Отан соғысы» орден-
дерін иеленген. «2000 жыл – Мәдениетті 
қолдау жылына» орай Кәмен Оразалин 
«Парасат» орденімен марапатталды.

К.Оразалиннің тағы бір күрделі ең-
бегі – «Абайдан соңғы арыстар» атты ро-
ман дар трилогиясы. Халқымыздың тәуел-

сіз дігі үшін күрескен Алаш арыс тары 
ту    ралы жазылған бұл шығарма 2002 – 2005 
жылдары аралығында жарық к$рді. 

2008 жылы дүниеден озса да, табан 
аудармастан елде отырып, қазақтың ру -
ханият әлеміне үлкен повестер мен эпи-
калық романдар к$шін жеткізген Кәмен 
Оразалин – халық жазушысы.

Сондықтан да барлық $мірін елінің 
жан-жақты $сіп-$ркендеуіне арнаған, 
кім қозғаса да қозғалмай, тұғырынан 
таймай халқымен бірге жасаған Кәмен 
Оразалин Абай ауданының тарихында 
$шпес із қалдырып, ұмытылмас ірі тұлға 
болып қала бермек.

Нұрсұлу САНАҚБЕКҚЫЗЫ, 
Абайдың «Жидебай-Б�рілі» мемлекеттік 
тарихи-мәдени және әдеби-мемориалдық

 музей-қорығының экспозиция және 
к�рме ұйымдастыру б�лімінің 

меңгерушісі
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Наурызбек САРША КЕШІККЕНДЕР – КЕШІККЕНДЕР – 
ӨМІРГЕ ӨШІКПЕҢДЕРӨМІРГЕ ӨШІКПЕҢДЕР

«Отан – отбасынан 
басталады» деген 
�станымды берік �стан�ан, 
әсіресе дәс т�рлі 
��ндылы�тарды ��нтта�ан 
ха лы� ретінде біз отба-
сымызда�ы жа�ын да-
рымыз�а жиі �ол �шын 
беріп, �ор�ан боламыз, 
ын тыма�та болып, �олдау 
к�рсетуге талпынамыз. �з 
кезегінде �зі міз де сон дай 
демеуді к�теміз. Мем лекет 
жекелеген отбасыларды# 
�осын дысынан ��ралады 
десек, отбасында�ы 
жекелеген адамдарды# да 
жай-к�йі ма#ызды р�л 
ат�арма�. $рбір азамат жас 
�лшеміне �арай әрт�рлі 
кезе#ді бастан кешетіні рас. 
Біз осы ретте «Сэнд  вич 
�рпа�ы» ж�нінде с�з 
�оз�ама�пыз. 

«СЭНДВИЧ ҰРПАҒЫ» 
ДЕГЕН КІМДЕР?

Дулат Исабековтің «�пке» драмасы 
есіңізде ме? Басты кейіпкер – Қама жай, 
ата-анасынан жастай айырылса да �мірге 
деген құштарлығы с�нбеген, алдынан 
шыққан қиыншылықтарға мойымай, 
артынан ерген бауырларына қамқор жан. 
Ол ендігі қалған �мірін тек бауырларына 
арнаймын деп жеке �мірін кейінге 
ысырады. Тіпті, �зіне тұрмысқа шығуға 
ұсыныс айтып кел ген Қабен атты жігіттің 
с�зін де бауыр лары үшін кері қайтарады. 
«Қабен ол...ол қиын сияқты, бауыр-
ларымды қиып тастай алмаймын, олар әлі 
мен үшін бала, �здігінен �мір сү ретініне 
күмәнім бар...» деген с�зі соның дәлелі 
болса керек. Шығармадағы Қама жайды 
қазақ отбасындағы жанұя жүгін әрқа лаған 
әрбір жанның жиынтық обра зы деп 
қарастыруға болады. *зі жеке отбасы 
болып, еншісін б�лек алып кет кен адамдар 
да ата-ана алдындағы жауап  кершілігін 
ұмытпай, ауырса, емханаға тасып, 
қаржыдан қысылса, ақшалай демеу болып 
жүретіні жасы рын емес. Тіпті, сол әулеті 
үшін несие ге батқан жандар да баршылық. 
Иә, біз с�з еткелі отырған ұғым да осындай 

жан-жақты жауапкершілікті мойымай мо-
й нына алған жандар туралы болмақ. 
Сонымен, «Сэндвич ұрпағы» дегенге 
келейік. Бұл терминді алғаш рет 1981 жылы 
әлеумет танушы Дороти Мил лер қолдан-
ған және ол 45 пен 65 жас аралығындағы 
адам дарды «сэнд вич тер» деп атаған. Бұл 
ұғымға бала-шағасы мен ата-анасын 
қамқор лығын тең алған орта жастағы 
буын �кілдері кіреді. �леуметтану шылар 
«Сэндвич ұрпа ғының» жасын – 35-50 жас 
шама  сындағы жандар деп есеп тейді. 
*йткені осы жас тағы ер не месе әйел адам-
дардың �з балалары да бар және ата-
анасының да к�зі тірі бо лып келеді. Бала-
лары мен ата-анасы ның жағдайын тең 
ойлаған жандар жоғары да мысал еткен 
кейіпкер Қама  жай секілді �з жеке бас 
�мірінен отбасы ның �мірін жоғары қояды. 
Психолог тердің пікі рінше, адам  дардың 
пси    хо    ло  гиялық күйе ліске к�п ұшы рай тын 
кезеңі де, тіпті осындай ауыр жауап  кер-
шіліктен со зылмалы ауруға шал   дыға-
тындар да осы орта жастағы уа  қыты екен. 
Бұл орта жас басында 30-40 жас аралы-
ғында болса, кейіннен «сэнд   вич ұрпа ғы» 
жасы 45-65 жасқа дейін созылған. Бұған 
себеп – жастардың кеш үйленуі. 

Ұлттық статистика бюросының са-
рапшысы Бибігүл Мирасбектің ай-
туынша, жігіттер мен қыздардың ал ғаш-
қы некеге тұру жасының ұлғаю қарқыны 
байқалады. «2023 жылдың қаңтар-мау-
сым айларында республика бойынша 
53 835 неке қиылды. Оның 64 пайызы – 

қала, 36 пайызы ауылдарға тиесілі. 
Мысалы, кейінгі 5 жылда ер лер арасында 
27,6 жастан 28 жасқа ұлғайды. Қыздар-
дың орташа тұрмыс құратын жасы 25-
тен 25,2-ге �скен. Отбасын құруға асық-
пайтын жастар дың дені  Алматы, 
Қара   ғанды, Шығыс Қазақстан облыс-
тарында тұрады», – дейді ол.

ЖАСТАР НЕГЕ ОТБАСЫН 
КЕШ ҚҰРАДЫ?

Жастардың кеш отбасы құруына да 
белгілі бір деңгейдегі болашақ отба-
сының алдындағы жауапкершілігі себеп 
болатынын айтып �ткеніміз ж�н. Соңғы 
уақытта елімізде отбасын құруға ниетті 
жастар қатары азайған. Қазірдің �зінде 
үйлену жасына жеткен бойжеткен дер-
дің – 30, жігіттердің 40 пайызы – бойдақ. 
Ресми деректі бағдарласақ, 2012 жылдан 

бері тіркелген неке саны 164 мыңнан 
128,5 мыңға дейін т�мендепті. Қазір 
ерлер к�біне 32-33 жасында отбасын 
құрса, ал қыздар 30-ға таяп барып тұр-
мысқа шығуда. Бұған екі тараптың ең 
әуелі «баспаналы болуым керек» деген 
себеп айтатынын атап �туге болады. Ста-
тистикаға сүйенсек, биыл 35-тен асып 
отбасын құрғандардың үлесі орта есеп-
пен 19 пайызға жеткен. Сарап шылар бұл 
жаста шаңырақ к�тер гендердің к�беюіне 
бұрын ажырасып, екінші рет некеге тұр-
ғандар да қосылуы мүмкін екенін айтады.

�лемде 13 секунд сайын бір отбасы 
ажырасса, ал елімізде әр үшінші шаңы-
рақ шайқалады. Мамандардың зерт-
теуін ше, республикада жылына орта 
есеппен 140 мың азамат үйленсе, кейін 
оның 50 мыңы ажырасу туралы шешім 
қабылдайды. Айырылысуға бел буған-
дардың үлесі жалпы тіркелген неке са-
ны ның 34,4 пайызын құрап отыр. Мұн-
дай деректердің �зі болашақ жар таңдауда 
үлкен жауапкершілікті талап ететіні 
с�з сіз. Сарапшылар жастар отбасын 
құру ға асықпайтын бұл үрдісті алдымен 
урбанизациямен, одан кейін инфляция-
мен байланыстырып отыр. Олардың 
пікірінше, бұрын жастар алды-артына 
қарамай үйленіп, материалдық жағдайды 
сосын ойланатын болса, қазір жастар 
материалдық тұрақтылыққа қол жеткіз-
геннен кейін барып саналы түрде 
отбасылы болғысы келеді. Тіпті, балалы 
болуға деген қорқыныш та басым екенін 

жасырмайтын к�рінеді.
Жауапкершілік дегеннен шығады, 

қазіргі қоғамда азаматтық неке де жауап-
кершіліктен жалтарудың бір к� рінісі 
іспет ті.  Қазақстан қоғамдық даму 
институтының сарапшылары әзірлеген 
«Қазақстан отбасылары-2022» ұлттық 
баяндамасында респонденттердің «аза-
маттық неке» құбылысына деген к�зқа-
растары «оң», «теріс», «бейтарап» деп 
аталатын үш топқа б�лініп, зерде ленген. 
Азаматтық некені жақтайтындар к�р-
сеткіші – 28,3, оған қарсылар – 33,1, 
бей тарап ұстанымдағылар үлесі – 
32,8 пайыз. Зерттеуге еліміздің 17 �ңі-
рінен 1 200 адам қатысқан. Маман  дар-
дың айтуынша, бұл дегеніміз – елімізде 
әрбір бесінші неке тіркелмеуі мүмкін 
дегенді білдіреді.

МАМАНДАР НЕ ДЕЙДІ?

Қайтадан «Сэндвич ұрпағы» ұғымына 
оралайық. Жалпы, осы орта буын 
�кілдерінің осы бір құбылысты кезеңі 
ж�нінде әлеуметтанушылар мен пси-
холог тердің пікірін білуді ж�н к�рдік. 
Мәселен, психолог Назгүл Темірғалиева 
бұл құбылысты «ұрпақтар теориясы» 
арқылы түсіндіріп беруге тырысты. 

«Ұрпақтар теориясын» америкалық 
ғалымдар Нейл Хоув пен Вильям Штраус 
1991 жылы ойлап тапқан. Хоув-Штраус 
теориясы әрбір буынның психологиясы, 
болмысы, қоғамдық, саяси к�зқарас-
тарына �з заманының құндылықтары, 
тәрбиесі, үй ішіндегі тәрбиесі әсер етеді 
деп пайымдайды. Себебі әрбір буынға, 
ұрпаққа сай к�зқарастар мен құнды-
лықтар жиынтығы сай келеді. Осы тео-
рияға салатын болсақ, бүгінгі Қазақ-
станда бірнеше ұрпақ �кілі ғұмыр кешіп 
жатыр. Мәселен, «Сэндвич ұрпағы» 
Х ұрпақ пен Z ұрпақтың ортасындағы 

Ү ұрпақ деп айтуға болады. Бұл орта 
жастағы адамдар онсыз да күйзеліске 
бейім келеді. Себебі ер адам 40 жасында 
�з-�зіне «мен кіммін?», «кім боламын?», 
«қандай жетістікке жеттім?» деген секілді 
сұрақтарды �зіне қоя бастайды. Ал әйел 
адамдарда осы жаста сұлулықтарынан 
айырыла бастағандықтан, «қартайып 
барамын» деген күйзеліс басым болады. 
Енді осы жағдайға жаңағы отбасындағы 
туындайтын мәселелерді қосыңыз. 
Сондықтан да «сэндвич ұрпағы» деген 
мәселе күрделі болып к�рінуі заңды 
құбылыс», – дейді ол. 

Ал әлеуметтанушы Ернұр Молдашев 
«сэндвич ұрпағының» басты мәселесі 
әлеуметтік жағдайға келіп тірелетінін, 
бұл мәселені шешуге мемлекет те мүдделі 
екенін жеткізді. 

«Бұрын отбасы деген адам �міріндегі 
ең маңызды институт болатын. Қазір де 
сондай ғой. Бірақ бұрын оның ауқымы 
кең, маңызы жоғары болды. Адамның 
басты қажеттіліктерін қанағаттан  дыра-
тын жалғыз институт осы – отбасы бол-
ды. Мысал келтірейін. Бұрында бала 
дүниеге келген кезден бастап әулеттің 
бақылауында, қамқорлығында болды. 
�йел босанарда абысындары, жеңгелері 
болысып, ауырса емдеп, аяқ-қолын ерте 
жиып алуға к�мектесті. Кейін ер адамдар 
оның шілдехана тойын ұйымдастырып, 
үйленгенге дейін оның жан-жақты 
білімді, қайратты болып �суіне ықпал 
етті. Тіпті, ер-жігіт үйленер кезде де 
оның болашақ жарын үлкендер таңдап, 
жеңгелері арқылы екі жастың отау құ-
руына себепкер болды. Ер-азамат әйелі-
нің, отбасының негізгі асыраушысы 
болды. Ол кезде балабақша жоқ. Баласын 
бағуды ата-әжесі мойнына алды. Осы-
лайша, ол адам белгілі бір ортаның 
қамқорлығын сезініп жүреді. *з кезегін-
де �зі де сондай жауапкершілік арқа-
лайды. Яғни, адам туғаннан бастап 
дүниеден қайтқанға дейін белгілі бір 
ортада �мір сүреді, сол ортаға тәуелді 
болады. Ол ортадан б�лініп кететін 
болса, оған басқа балама жоқ. Кейіннен 
бұл жағдай �згере бастады. Бұған себеп – 
мемлекеттің күшеюі. Яғни, белгілі бір 
деңгейде мемлекет бұрынғы әулет орын-

дап келген кейбір мәселелерді �з мойны-
на алды. Бірақ мемлекет батыс елдердегі 
секілді бұл сатыға толық �ткен жоқ. 
Мәселен, Еуропада болсын, АҚШ-та 
болсын балаларға және қарттарға 
арналған арнайы орталықтар бар. Егер 
қаражатыңыз жетсе, сіздің орыныңызды 
алмастырып береді. Ал біз ондай дәре-
жеге жете қойған жоқпыз. Яғни, мемле-
кет отбасындағы сіз атқаратын кейбір 
міндеттерді атқара алмайды. Сондықтан 
жаңағы «сэндвич ұрпағының» қиын-
дықтарын кешуге мәжбүрсіз. Сонымен 
қатар дәстүрлі отбасы институтының 
кейбір нормалары да әлі бұған дайын 
емес. Мысалы, сіз ата-анаңызды қарттар 
үйіне �ткізуді былай қойғанда, балаңызға 
бала күтуші жалдасаңыз «неге �зі тәр-
биелемейді» деген с�зге қаласыз. Яғни, 
белгілі бір жағдайда «сэндвич ұрпақ-
тарының» қиналуын құптайтын орта 
бар. Екіншіден, мемлекет пен бизнес те 

�зге балама ұсына алмауы да бұл мәсе-
ленің туындауына алып келеді. «Сэндвич 
ұрпақтарының» басты мәсе лесі әлеу-
меттік жағдайға барып тірелетін болса, 
мемлекет те капиталистік елдер дегідей 
түрлі қызмет түрін сізге ұсынуы, жағдай 
жасауы шарт», – дейді ол. 

Мамандар «сэндвич ұрпақтарына» 
COVID-19 пандемия кезеңі ауыр тигенін 
атап �теді. Себебі бұл уақытта балалар 
онлайн оқу жүйесіне к�шіп, ата-аналар 
қатты науқастанып жатты. Бір жағынан 
балалардың білімі үшін бас қатырып 
жүрсе, екінші жағынан вирус иектеген 
ата-аналарының жағдайы осы бір орта 
жас �кілдерін әжептеуір сансыратты. 

«СЭНДВИЧ ҰРПАҒЫНА» 
ҚАНДАЙ К�МЕК КЕРЕК?

К�з алдыңызға сэндвичті елестеті ңіз. 
Үстіңгі жағы – ата-әже, астыңғы жағы – 
бала-шаға. Ал ортаңғы жағында ерлі-
зайыптылар. Енді осы ортаңғы жақ тағы 

«сэндвич ұрпағы» мұндай ауырт-
пашылықтың жолын қалай шешуге бо-
ла ды. Бұған алыстан тарих қопарудың 
немесе танымал психологтің к�мегінің 
аса керегі жоқ. Тек қазақ дәстүріндегі бұ-
рыннан бар немересін ата-әжесіне тәр-
бие лету арқылы бірқатар жеңілдік 
сезінуге болады. *кінішке қарай, ата-
аналар әрқашан үлкен туыстары арқылы 
қабылданатын және берілетін маңызды 
құндылықтар туралы ойламайды. Ата 
мен әженің к�мегін пайдалануға мүм-
кінд ік немесе ниет болмаса, аналар мен 
әкелер күтушілердің немесе тәрбие-
шілердің қызметтеріне жиі жүгінеді. Бі-
рақ аға ұрпақтың немерелерін дамыту 
мен тәрбиелеуде атқаратын маңызды 
р�лдері туралы ұмытпаған ж�н. Мұндай 
үрдісті ғалымдар да қолдайды. Мәселен, 
француз әлеуметтанушылары жүргізген 
зерттеуге сәйкес, сауалнамаға қатысқан 
ата-аналардың 47,8% үшін құндылық-
тарды, сенімдерді және дүниетанымды 
беру маңызды екені белгілі болған. Окс-
форд университетінің зерттеулері де ата-
әжелер баланың әл-ауқатында маңыз ды 
р�л атқаратынын к�рсетті. *мірінде 
бел сенді ата-әжесі бар бала лардың 
эмоцио   налды және мінез-құлық проб-
лемалары аз болады екен. Сонымен 
қатар үлкен кісілерге балалармен ара -
ласуы ұзақ �мір сүруінің бірден-бір 
кепілі екен. Ғалымдар немерелеріне 
күтім жасау егде жастағы адамдардың 
�мірін орта есеппен 5 жылға ұзартуға 
к�мектесетінін анықтады. 

ТҮЙІН: 

Ресейдегі 45-65 жас 
аралығындағы адамдардың 80%-ы 
«сэндвич ұрпақ» және бұлар 
негізінен әйелдер екені анықталған. 
2021 жылы экономика 
ғылымдарының кандидаты Марина 
Карцева 45 үй шаруашылығына 
әсер еткен сэндвич ұрпақтарына 
зерттеу жүргізген. Респонденттер 
уақыттарын қалай Jткізгендерін 
сипаттайтын екі күнделік 
толтырған. Біріншісі – жұмыс күні, 
екіншісі – демалыс күні. 
Анықталғандай, ресейліктердің 
7,9%-ы сэндвич синдромымен 
ауырады, олардың кJпшілігі 
30-39 жаста, олардың 72%-ы 
әйелдер болған. Oлеуметтанушы 
Елена Здравомыслова балаға да, 
қарт адамға да қамқорлық 
жасайтын адамдардың нақты 
санын анықтау Jте қиын деп 
есептейді. «Сэндвичтер» Jз 
жағдайын Jмір нормасы деп 
санайды. Олар бірден екі ұрпаққа 
қамқорлық жасауды табиғи және 
қалыпты нәрсе деп қабылдайды. 
Oлеуметтанушының айтуынша, 
45 пен 65 жас аралығындағы 
ресейліктердің 80%-ға жуығы екі 
есе жүктемені бастан кешіруі 
мүмкін. Ал Америка Құрама 
Штаттарындағы әрбір ересек 
10 адамның 1-і «сэндвич ұрпағы» 
саналады екен. Бір топ америкалық 
ғалымның зерттеуі 2021 жылы 
америкалық ересектердің 40%-ын 
сэндвич ұрпақтары қатарына 
жатқызуға болатынын кJрсетті. 
Олардың 70%-ы психикалық 
денсаулығының нашарлауына 
шағымданған. Ал бізде мұндай 
зерттеулер жүргізіле ме екен? 
Дегенмен ұлттық құндылықтарды 
бойына сіңірген әрбір адам 
ұрпақтар сабақтастығын үзіп 
алмаса деген тілегіміз бар.

Сонымен, «Сэндвич ұрпағы» дегенге келейік. Бұл терминді 
алғаш рет 1981 жылы әлеуметтанушы Дороти Мил лер 

қолданған және ол 45 пен 65 жас аралығындағы адамдарды 
«сэнд вич тер» деп атаған. Бұл ұғымға бала-шағасы мен 

ата-анасын қамқор лығын тең алған орта жастағы 
буын $кілдері кіреді.
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Орталықта бүкіл Орталық Азияда ғы алғашқы 
протонды терапия орта лығы жұмыс істей бастайды. 

Онда жылына 800-1 000 науқас ем алады деп 
жоспарланған.

Елордада келесі жылы 
ай ма�ымызда те�десі 
жо� біре гей �лтты� он-

кологиялы� орта лы� ашы-
латын болады. Біре гейлігі сол, 
онда Орталы� Азия  да ал�аш 
рет «протонды терапия» ен-
гізіледі. Маман дарды� т"сін-
діруінше, про тонды терапия 
орталы� ж"йке ж"йесіні�, к$з-
ді� онкологиялы� аурулары 
кезінде негізінен балаларды 
ем деу "шін аса �ажет. Б%л рет-
те Денсаулы� са�тау ми нистр-
лігі оны енгізу біраз жыл �а %зап 
кетуі м"мкін екенін ес кертеді. 
'андай �иынды�тар туын-
дауда?

П�ЛЕ АУРУ БЕЛЕҢ АЛДЫ
Атын естісе, адам жаны түршігетін 

аурулар бар. Қазақстанда бұл – қатерлі 
ісік аурулары. Республикада онколо-
гия дан болатын �лім к�ш бастап тұр. 
Жыл сайын онкологиялық ауруларға 
шалдыққан 37 мыңнан астам жаңа адам 
тіркеледі, оның басым б�лігі ауруы 
асқынып кеткенде, кеш анықта лады. 
Тағы 13 мыңнан астам адам жыл сайын 
қайтыс болады. Елде 205 мың нан астам 
қазақстандық онкологиялық дерттерге 
душар болып, есепте тұр. 20 мил лионға 
да жетпейтін халқы бар мемлекет үшін 
бұл – жан шошырлық жайт.

Денсаулық сақтау министрлігінің 
мәліметінше, онкологиялық аурулар 
соңғы 20 жылда 25%-ға �сті, қатерлі 
ісіктен қайтыс болғандар саны 33%-ға 
т�мендеді. Қатерлі аурудың ең к�п кез-
десетін түрлері бойынша бірінші 
орында – сүт безі обыры тұр: барлық 
тіркелген жағдайдың 13,2%-ы. Екінші 
орында – �кпе обыры (10%). Үштікті 
колоректальды обыр (9,3%) тұйық тайды. 
Содан соң – асқазан обыры (7,4%).

;лім к�рсеткіші бойынша бірінші 
орында �кпе обыры (16,3%), екінші 
орында – асқазан обыры (12%), үшін-
ші орында – тоқ ішек (колоректальды) 
обыры (10,6%), т�ртінші орында – сүт 
безі обыры (8,1%). 

2022 жыл қорытындысында, үрейлі 
сырқат ең к�п таралған �ңірлерге Қос-
танай, Ақмола, Ақт�бе, Маңғыстау 
об лыс тары жатқызылды. Қостанай 
облысында �лім к�рсеткіші орташа 
республикалық к�рсеткіштен 1,2 есе 
жо ғары, ерте диагностика жасау 5%-ға 
т�мен. Ақмола облысында �лім-жітім 
к�рсеткіші орташа республикалық 
к�р  сет кіштен 1,5 есе к�п, ерте диаг -
н ос тика 6%-ға т�мен.

Еліміздегі онкологиялық сырқат-
танушылық деңгейі орташа деңгейден 
едәуір жоғары �ңірлерге – Шығыс 
Қазақстан облысы (әрбір 100 мың тұр-
ғынның ішінде 306,2 адам онколо гия-
лық кеселдермен ауырады); Солтүстік 
Қазақстан облысы (293,4); Павлодар 
облысы (288,7); Қостанай облысы 
(285,4); Қарағанды облысы (270,1); 
Ақмола облысы (227,7); Абай облысы 
(221,8); БҚО (203,9 адам) жатады. 
Қатерлі ісікпен сырқаттанушылық 
рес публиканың 14 �ңірінде �сті. Не-
бары бес �ңірде ғана к�рсеткіш салыс-
тырмалы түрде т�мен деңгейде болған.

Қатерлі ісік тепсе, темір үзетін жас-
тағы азаматтарды жалмайды: науқас-
тардың жас құрылымының 55,8%-ын 
ең бекке қабілетті жастағы, яғни 18-
64  жас аралығындағы адамдар құрайды.

Сондықтан ең құрығанда,  ел 
орталығында және ең болмаса бір ірі 
орталық болуы тиіс. Астанада Ұлттық 
ғылыми онкология және трансплан-

тология орталығы бар, бірақ оның ғи-
ма раттары да, құрал-жабдықтары да 
ес кірген. Оның орнына жаңа орталық 
ашылатын болады. Жаңа корпусы са-
лынып жатыр. 

ОРТАЛЫҚ ҚҰРЫЛЫСЫ – 
ҮКІМЕТ БАҚЫЛАУЫНДА

Жаңа онкологиялық орталықтың 
ашылуы – стратегиялық маңызды жә-
не әлеуметтік маңызы бар жоба деп 
та  нылды. Оның құрылысы 2021 жыл-
дың басында аяқталады деп жоспар-
лан ған еді. Тым ұзап кетті. 

Сондықтан Қаржы министрлігі 
Астана қаласындағы Ұлттық ғылыми 
онкологиялық орталық (ҰҒОО) жоба-
сына биылғы жыл соңына дейін Ұлт-
тық қордан 9 миллиард 756,6 млн теңге 
б� луді ұсынды. Соның ішінде 9 млрд 
401,4 млн теңге – ҰҒОО-ны салуға, 
құрылыс-монтаждау жұмыстарына, 
қал ған 355,1 миллион теңгеден аста-
мы – орталық құрылысының инжи-
нирингтік қызметтеріне, техникалық 
жә не авторлық қадағалауға, жобаны 

басқаруға бағытталмақ. Үкімет бүгінде 
жыл қорытындысында игерілмей 
қала тын бюджет қаражаттарын қайта 
б�ліске салуда.

Ұлттық ғылыми онкология және 
трансплантология орталығының дере-
гінше, жаңа ҰҒОО ғылыми-зерт теу 
зертханалардан, оқу және клиникалық 
базалардан тұратын �з саласындағы 
же текші халықаралық орталыққа ай-
налады деп күтілуде. 

«Онда ең озық технологиялар, ра-
диа циялық, лазерлік, протондық және 
ядролық медицина б�лімдері құрылуы 
тиіс. Пациенттер к�псалалы тәсілге 
сүйене отырып, ерте диагностикадан 
бастап, жоғары технологиялық емдеуге 
және оңалтуға дейінгі медициналық 
к�мектің барлық спектрін шетелге 
шық пай, Қазақстанда ала алады. Жаңа 
орталықтың құрамында 210 орынға 
тәуліктік стационар (оның 70-і – 
о н к о  г е м а т о л о г и я ғ а  а р н а л а д ы ) , 
150 орын дық күндіз ем алатын ам-
булатор лық терапия орталығы, ауы-
сымына 500 келушіні қабылдайтын 
ем хана болады», – деп мәлім етті қол-
даныстағы орталық. 

Оның құрылыс барысын Премьер-
Министр Jлихан Смайылов �з наза-
рында ұстап отыр. Үкіметтің хабар-
лауынша, Астанадағы заманауи, 
жо  ғары технологиялық құрыл ғылар-
мен жабдықталған жаңа Ұлттық ғы-
лыми онкологиялық орталық (ҰҒОО) 
келесі 2024 жылдың екінші жарты-
сында ашылады. 

Жаңа орталық – бюджеттік инвес-
тициялық жоба, оны жүзеге асыру 
үшін Швейцарияның және АҚШ-тың 
халықаралық жетекші компаниялары 

тартылды. ҰҒОО күрделі нысан бол-
ған дықтан, ол халықаралық стандарт-
тарға сай болуы үшін құрылысқа тиісті 
тәжірибесі бар халықаралық компания 
шақырылыпты.

Бүгінде құрылыс жұмыстары 90%-
ға орындалды. Атап айтқанда, сәулелік 
және ядролық медицина орталықтары, 
протондық терапия орталығы, әкім-
шілік және техникалық блоктары бар 
210 т�сек-орындық емдеу-диагнос-
тикалық корпус салынды. 

Сонымен қатар су, жылу және 
электр мен қамту үшін орталық қала-
лық инженерлік желілерге қосылды. 
Кабинеттер мен палаталарды әрлеу 
жұмыстары аяқталды. Қазір медици-
налық жабдықтарды жеткізу, іске 
қосу-ж�ндеу, сынақтан �ткізу жұмыс-
тары жүргізіліп жатыр.

ҰҒОО басшысы, онколог Санжар 
Шалекеновтің айтуынша, жылына 
6 мың науқасқа қызмет к�рсететін 
жаңа емдеу мекемесінде радионуклидті 
диаг ностика, радиофармацевтикалық 
препараттар шығару және радио-
нуклидтік терапия жүргізу жоспар-
ланған.

– Бізде радиосәулелік емдеу қарас-
тырылған. Ол бірнеше аппарат к�ме-
гімен жүзеге асырылады: біреуі кон-
тактілі сәулелік терапияға, екіншісі 
кон тактісіз емдеуге арналған. Бұл – 
Edge, Turbine және Ethos сияқты құ-
рылғылар. Олардың кейбірі Қазақ-
станда алғаш рет қолданылғалы 
тұр, – деді ол.

Орталықта бүкіл Орталық Азияда-
ғы алғашқы протонды терапия орта-
лығы жұмыс істей бастайды. Онда 
жылына 800-1 000 науқас ем алады деп 
жоспарланған.

– Бізде онкогематология орталығы 
да қарастырылған. Мұнда сүйек кемі-
гін трансплантациялауға арналған 
15 т� сек-орын бар. Бұл – барынша 
сте рилді, таза б�лмелер, онда жылына 
180-ден 200-ге дейін трансплантация 
жасау жоспарланған. Бұл республика 
бойынша мұқтаж науқастардың үштен 
бір б�лігін қамтуға мүмкіндік береді, – 
деді Санжар Шалекенов.

Ол ҰҒОО-ның екінші блогы 
ғылыми-білім беру орталығы бола-
тынын жеткізді. Сонымен қатар мұнда 
140 т�сек-орындық аурухана, үш опе-
рациялық б�лме және үлкен диагнос-
тикалық емхана орналасады.

ОРТАЛЫҚ АШЫЛУҒА 
ДАЙЫН БА?

Тиісті қаржы б�лінсе, кез келген 
ны санды салып шығуға болатыны 
с�зсіз. Шетелдік компания оның кор-
пус тарын тұрғызып, ішін заманауи 
жаб дықтармен лық толтыра, жасақтап 
шығады. Үкіметке тапсырады, тіпті 
биік лауазымды адамдар қызыл лента-
сын қиюы мүмкін. Ары қарай не 
болады? 

Білікті кадрлармен қамтамасыз 
етілмесе, ғимараты қаңырап, қондыр-
ғылары қаңтарылып тұрып қалуы мүм-
кін. Елімізде бос тұрған медици на лық 
нысандар жетерлік. Қаншама зама-
науи, аса қымбат медициналық жаб-
дық тардың шаң басып, босқа жат қа-
нын құзырлы органдар бұған дейін 
анықтаған. 

Үкімет басшысы Jлихан Смайылов 
Денсаулық сақтау министрлігіне бас 
мердігермен бірлесіп, 2024 жылдың 
1 тамызына дейін протонды терапия 
орталығын іске қосуды, нысанды 
пайда лануға беруді тапсырды.

Денсаулық сақтау министрлігі 
шетел  ден білікті мамандарды ша-
қыруға тура келетінін ескертті. Тіпті, 
протонды терапия енгізу мерзімі созы-
лып кетуі мүмкін: �зге елдер бұл іске 
5-10 жыл жұмсапты. 

«Қатерлі ісікті жоғары тиімділікпен 
ерте анықтау және емдеу – тек озық 
халықаралық тәжірибені енгізе алсақ 
қана мүмкін болады. Қазақстанда және 
бүкіл Орталық Азияда алғаш рет ҰҒОО 

базасында ядролық медици на ның 
инновациялық, жоғары тиімділік ті 
әдісін ендіру жоспарланды. Jңгіме 
болып отырған протонды терапия – 
радиотерапияның бір түрі. Онда ісікке 
әсер ету арнайы үдеткіште үдетілген 
протон б�лшектері (разогнанные в ус-
корителе частицы) сәулеленген аймақ-
қа жеткізіледі. Jдіс тек ісікті ғана ны са-
налы түрде зақымдауға мүмкіндік 
бе ре ді. Нәтижесінде, оның айнала сын-
дағы сау тіндерге зиянды әсер азая ды, 
жанама әсерлер кемиді, ісіктің қайта -
лану, рецидив қаупі т�мендейді. Па-
циенттердің �мір сүру деңгейі жоға-
рылайды. Сау тіндерге сәулелік жүк  те    ме 
азаяды. Jлемде балалардағы ісік тер дің 
100% жағдайында протон тера пиясымен 
емдеу ұсынылады», – деді Денсауминінің 
Медициналық және фармацевтикалық 
бақылау ко митеті.

Комитеттің түсіндіруінше, әлемдік 
тә жірибеде протонды терапияны енгі-
зуге 5-тен 10 жылға дейін уақыт кетеді. 
Мысалы, Ресей Димитровград қала-
сын   дағы Протон орталығын іске қосу-
 ға он жыл шығындады. Даниядағы 
орта лықты ашу – 7 жылды, Коян қала-
сындағы Корей онкологиялық орта-
лы  ғында – 5 жыл, Санкт-Петербордағы 
Онкологиялық клиниканың Протон-
ды терапия орталығын құру – 5 жылды 
алыпты. Қазақстанда бұл салада білікті 
маман тапшы.

«Кадр жетіспеушілігі мәселесін 
ше шу, озық технологияларды дамыту 
үшін халықаралық ғылыми тәжірибеде 
Тәлімгерлік-менторлық институты 
қолданылады. Оған сәйкес, отандық 
немесе шетелден арнайы алғызылған 
тәжірибелі маман жергілікті персо-
налды оқытып, үйретеді. Ментор шә-
кірт терімен, яғни тек жастармен ғана 
емес, тәжірибесі аз дәрігерлермен 
білімін б�ліседі, үлгі-�неге, ж�н-жо-
сығын к�рсетеді, белгілі бір уақыт 
бойы жеке бақылауымен машықтан -
дырады. Қазақстан үшін бұл техноло-
гиялардың таңсық, жаңа екенін еске-
ріп, шетелдегі жетекші онколо гиялық 
орталықтардан және протонды тера-
пия орталықтарынан білікті ментор-
тәлімгерлерді тарту қажет», – деген 
ұстанымда Денсаулық сақтау ми-
нистрлігі.

Бұл үшін оларға әлемдік деңгейдегі 
жоғары жалақы т�леніп, жұмыс іс-
теуіне барлық жағдай жасау керек. 
Тәлімгерден ұлағат алатын отандық 
дәрігерлер іріктелуі қажет. Олардың 
барынша жас болғаны (егде жас-
тағылары зейнеткерлікке шығып 
кетеді), ағылшын тілін білгені ж�н. 
Мұның бәрі тыңғылықты жұмысты 
және қомақты сома б�луді қажет етеді. 
Ендеше Үкіметке тағы Ұлттық қорға 
жүгінуне тура келуі мүмкін. 

Бұл орталықтың жай ғана ашылуын 
емес, сондай-ақ іске қосылуын және 
онда білікті дәрігерлердің жұмыс 
істеуін жүздеген мың онкологиялық 
сырқат зарыға күтіп отыр. 

«Мемлекет басшысының тапсыр-
масымен, биылғы қазан айында Онко-
логиялық ауруларға қарсы күрес ж�-
ніндегі 2023–2027 жылдарға арналған 
кешенді жоспар бекітілді. Осыған 
орай, онкологиялық қызметті кешенді 
жаңғырту басталды. Биылдан бастап 
ісікке қарсы сатып алынатын жаңа 
дәрілік заттардың желісі кеңей тілді. 
Онкологиялық қызметтің ғылымы 
мен кадрлық әлеуетін дамыту шара-
лары қабылданады. Диагностикалық 
және емдеу жабдықтарын жаңғыртып, 
16 желілік үдеткішті сатып аламыз. 
Бұдан б�лек, онкологиялық орталық-
тарды қайта құруды және салуды жос-
парлап отырмыз», – деді Денсаулық 
сақтау министрі Ажар Ғиният.

Ауруларды ерте анықтау кезінде 
амбулаториялық-емханалық ұйымдар 
қызметі сапалы және нәтижелі болуы 
үшін мамандар жалақысына қосымша 
ақы т�леуді қарастыратын пилоттық 
жоба басталды. Мысалы, учаскелік 
дәрігер науқас бойындағы онкология-
лық ауруды ерте анықтаса, әрбір жағ-
дай үшін 5 айлық есептік к�рсеткіш 
немесе биыл 17 250 теңге м�лшерінде 
қосымша бонус ала алады.

Онкологиялық ауруы бар деген кү-
дік туса, ондай сырқаттарға «жасыл 
дәліз» ашылады: министрдің ай туын-
ша, ол адам емханаларда «Жасыл жол» 
бағыты бойынша жеделдетілген тәр-
тіп пен, 18 күннің ішінде барлық тексе-
рулерден �те алуы тиіс. 2023 жылдың 
6 айында қатерлі ісіктердің ерте диаг-
ностикасы 5,6%-ға ұлғайды.

ҰҒОО басшысының емдеу ісі ж�-
ніндегі орынбасары, хирург-он колог 
Jділбек Мұқажановтың айтуынша, 
Астанадағы арнайы аппарат –цикло-
трон мен жабдықталған протон ды 
тера  пия орталығы Қазақстан мен Ор-
талық Азиядағы протон терапиясы 
жүр гізілетін жалғыз орталық болады. 
Jлемде мұндай орталықтардың саны 
100-ден аспайды екен, олардың бірі 
бізде болады. 

«Циклотрон протон сәулелерін 
шы ғарып, емдік екі толқынды жет-
кізеді. Соның арқасында екі науқасты 
бір уақытта сәулемен емдеуге болады. 
Бұл протонды терапияның ерекшелігі, 
фотонды сызықтық үдеткіштерден 
айырмашылығы сол, мұнда сәулелену 
не  ғұрлым нысаналы және жұмсақ бо-
лады. Айналасын к�п жараламай, 
ісікке д�п тиеді. Бұл балалар, әлсіреген 
науқастар үшін �те маңызды. Яғни, 
мұнда сәуленің мейлінше аз әсері, 
қор шаған тіндердің барынша аз за-
қым дануы қарастырылған. Қайталама 
сәулелік ісіктердің даму ықтималдығы 
барынша азаяды», — деді Jділбек 
Мұқажанов.

Жыл сайын �ршіп бара жатқан 
пәле ауруына тосқауыл қоя алса, оған 
шалдыққан науқастарды лайықты ем-
доммен қамтамасыз етсе, бұл – «Jді-
летті Қазақстанның» ірі де ізгілікті 
жетістігі болар еді.

ПРОТОН ТЕРАПИЯСЫ – ПРОТОН ТЕРАПИЯСЫ – 
ҚАТЕРЛІ ІСІК ЗАУАЛЫНА ДАУАҚАТЕРЛІ ІСІК ЗАУАЛЫНА ДАУА

Айхан ШӘРІП
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Ашық тендер амалымен «PAGA жүйесін ауыстыру» тауарларын сатып алуды �ткізу туралы 
хабарландыру

«Азиялық Газқұбыры» ЖШС «PAGA жүйесін ауыстыру» тауарларын сатып алу бойынша ашық 
тендер �ткізетіндігі туралы жариялайды (Лот саны – 2, жалпы сомасы 422 385 601,84 теңге, ҚҚС-сыз). 

Сатып алынатын тауарлар тізбесі мен олардың егжей-тегжейлі ерекшеліктері тендерлік құжаттамада 
к�рсетілген. 

Тендерлік құжаттаманың к�шірмелерін 050062, Қазақстан Республикасы, Алматы қаласы, Абай 
даңғылы 109 «В», 604-каб. мекенжайынан алуға болады. 

Тендерлік құжаттаманың к�шірмесін алу үшін әлеуетті жеткізіп берушінің �кілінде сенімхаттың 
түпнұсқасы/Бұйрық пен Шешім к�шірмесі басшыға және жеке басын куәландыратын құжаттың 
к�шірмесі болуы қажет.

Конверттерге салынған тендерге қатысуға арналған �тінімдерді әлеуетті жеткізіп берушілер 
«Азиялық Газқұбыры» ЖШС, 050062, Қазақстан Республикасы, Алматы қаласы, Абай даңғылы 109 
«В», 604-каб. мекенжайына ұсынады (жібереді). 

Тендерге қатысуға �тінімдерді ұсынудың соңғы мерзімі 2023 жылғы 20 қарашада, сағ. 10:00-ге дейін. 
Тендерге қатысуға арналған �тінімдер салынған конверттер 2023 жылғы 20 қарашада, сағ. 11:00-де 

мына мекенжайда ашылатын болады: 050062, Қазақстан Республикасы, Алматы қаласы, Абай даңғылы 
109 «В», 605-конференц залы. 

Қосымша ақпарат пен анықтаманы мына телефон арқылы алуға болады: + 7 (727) 393-04-50. 

Объявление о проведении закупки товаров «Замена системы PAGA» 
способом открытого тендера

ТОО «Азиатский Газопровод» объявляет о проведении открытого тендера по закупке товаров «Замена 
системы PAGA» (Количество лотов – 2, на общую сумму 422 385 601,84 тенге без учета НДС).  

Перечень закупаемых товаров и их подробная спецификация указаны в тендерной документации.
Копию тендерной документации можно получить по адресу: 050062, Республика Казахстан, г. 

Алматы, пр. Абая 109 «В», каб. 604.
Для получения копии тендерной документации необходимо наличие у представителя потенциального 

поставщика оригинала доверенности или копии Приказа и Решения для руководителей с копией 
документа, удостоверяющего личность.

Тендерные заявки на участие в тендере, запечатанные в конверты, представляются (направляются) 
потенциальными поставщиками в ТОО «Азиатский Газопровод» 050062, Республика Казахстан, г. 
Алматы, пр. Абая 109 «В», каб. 604.

Окончательный срок предоставления заявок на участие в тендере до 10:00 часов 20 ноября 2023 
года.

Конверты с заявками на участие в тендере будут вскрываться в 11 часов 00 минут 20 ноября 2023 
года по следующему адресу: 050062, Республика Казахстан, г. Алматы, пр. Абая 109 «В», в конференц-
зале 605. 

Дополнительную информацию и справку можно получить по телефону: + 7 (727) 393-04-50.  

Ашық тендер амалымен ««#лімтау» КС-1 компрессорлық станция алаңында жаңадан құрылыс салу, 
қолданыстағы ғимараттар мен құрылыстарды қайта жаңғырту және күрделі ж�ндеу» жұмыс жобасын 

әзірлеу» жұмыстарын сатып алуды �ткізу туралы хабарландыру

«Азиялық Газқұбыры» ЖШС ««Oлімтау» КС-1 компрессорлық станция алаңында жаңадан құрылыс 
салу, қолданыстағы ғимараттар мен құрылыстарды қайта жаңғырту және күрделі ж�ндеу» жұмыс жобасын 
әзірлеу» жұмыстарын сатып алу бойынша ашық тендер �ткізетіндігі туралы жариялайды (Лот саны – 1, 
жалпы сомасы 129 182 142,86 теңге, ҚҚС-сыз). 

Сатып алынатын жұмыстар тізбесі мен олардың егжей-тегжейлі ерекшеліктері тендерлік құжаттамада 
к�рсетілген. 

Тендерлік құжаттаманың к�шірмелерін 050062, Қазақстан Республикасы, Алматы қаласы, Абай 
даңғылы 109 «В», 604-каб. мекенжайынан алуға болады. 

Тендерлік құжаттаманың к�шірмесін алу үшін әлеуетті жеткізіп берушінің �кілінде сенімхаттың 
түпнұсқасы/Бұйрық пен Шешім к�шірмесі басшыға және жеке басын куәландыратын құжаттың к�шірмесі 
болуы қажет.

Конверттерге салынған тендерге қатысуға арналған �тінімдерді әлеуетті жеткізіп берушілер «Азиялық 
Газқұбыры» ЖШС, 050062, Қазақстан Республикасы, Алматы қаласы, Абай даңғылы 109 «В», 604-каб. 
мекенжайына ұсынады (жібереді). 

Тендерге қатысуға �тінімдерді ұсынудың соңғы мерзімі 2023 жылғы 20 қарашада, сағ. 10:00-ге дейін. 
Тендерге қатысуға арналған �тінімдер салынған конверттер 2023 жылғы 20 қарашада, сағ. 12:00-де 

мына мекенжайда ашылатын болады: 050062, Қазақстан Республикасы, Алматы қаласы, Абай даңғылы 
109 «В», 605-конференц залы. 

Қосымша ақпарат пен анықтаманы мына телефон арқылы алуға болады: + 7 (727) 393-04-50. 

Объявление о проведении закупки работ «Разработка РП "Строительство новых, реконструкция и 
капитальный ремонт существующих зданий и сооружений на площадке компрессорной станции КС-1 

"Алимтау"» способом открытого тендера

ТОО «Азиатский Газопровод» объявляет о проведении открытого тендера по закупке работ «Разработка 
РП "Строительство новых, реконструкция и капитальный ремонт существующих зданий и сооружений 
на площадке компрессорной станции КС-1 "Алимтау"» (Количество лотов – 1, на общую сумму 129 182 
142,86 тенге без учета НДС).  

Перечень закупаемых работ и их подробная спецификация указаны в тендерной документации.
Копию тендерной документации можно получить по адресу: 050062, Республика Казахстан, г. Алматы, 

пр. Абая 109 «В», каб. 604.
Для получения копии тендерной документации необходимо наличие у представителя потенциального 

поставщика оригинала доверенности или копии Приказа и Решения для руководителей с копией 
документа, удостоверяющего личность.

Тендерные заявки на участие в тендере, запечатанные в конверты, представляются (направляются) 
потенциальными поставщиками в ТОО «Азиатский Газопровод» 050062, Республика Казахстан, г. Алматы, 
пр. Абая 109 «В», каб. 604.

Окончательный срок предоставления заявок на участие в тендере до 10:00 часов 20 ноября 2023 года.
Конверты с заявками на участие в тендере будут вскрываться в 12 часов 00 минут 20 ноября 2023 года 

по следующему адресу: 050062, Республика Казахстан, г. Алматы, пр. Абая 109 «В», в конференц-зале 
605. 

Дополнительную информацию и справку можно получить по телефону: + 7 (727) 393-04-50.  

«КС-2 «Керейіт»-те ауа компрессор қондырғысына (АКҚ) арналған ғимарат құрылысын салу» 
жұмыстарын сатып алу бойынша қайта ашық тендерді �ткізу туралы хабарландыру 

«КС-2 «Керейіт»-те ауа компрессор қондырғысына (АКҚ) арналған ғимарат құрылысын салу» 
жұмыстарын сатып алу бойынша ашық тендердің қайтадан �ткізілетіндігі туралы жарияланады. (Лот 
саны – 1, жалпы сомасы 40 059 259,00 теңге, ҚҚС-сыз).

Сатып алынатын жұмыстарын тізбесі мен олардың егжей-тегжейлі ерекшеліктері тендерлік құжаттамада 
к�рсетілген.

Тендерлік құжаттаманың к�шірмелерін 050062, Қазақстан Республикасы, Алматы қаласы, Абай 
даңғылы 109 «В», 604-каб. мекенжайынан алуға болады.

Тендерлік құжаттаманың к�шірмесін алу үшін әлеуетті жеткізіп берушінің �кілінде сенімхаттың 
түпнұсқасы/Бұйрық пен Шешім к�шірмесі басшыға және жеке басын куәландыратын құжаттың к�шірмесі 
болуы қажет.

Конверттерге салынған тендерге қатысуға арналған �тінімдерді әлеуетті жеткізіп берушілер «Азиялық 
Газқұбыры» ЖШС, 050062, Қазақстан Республикасы, Алматы қаласы, Абай даңғылы 109 «В», 604-каб. 
мекенжайына ұсынады (жібереді).

Тендерге қатысуға �тінімдерді ұсынудың соңғы мерзімі 2023 жылғы 13 қарашада, сағ. 10:00-ге дейін.
Тендерге қатысуға арналған �тінімдер салынған конверттер 2023 жылғы 13 қарашада, сағ. 11:30-да 

мына мекенжайда ашылатын болады: 050062, Қазақстан Республикасы, Алматы қаласы, Абай даңғылы 
109 «В», 605-конференц залы. 

Қосымша ақпарат пен анықтаманы мына телефон арқылы алуға болады: + 7 (727) 393-04-50.

Объявление о проведении повторного открытого тендера по закупке работ «Строительство здания для 
воздушной компрессорной установки (ВКУ) на КС-2 «Кереит»»

ТОО «Азиатский Газопровод» объявляет повторный открытый тендер по закупке работ «Строительство 
здания для воздушной компрессорной установки (ВКУ) на КС-2 «Кереит»». (Количество лотов – 1, на 
общую сумму 40 059 259,00 тенге без учета НДС).

Перечень закупаемых работ и их подробная спецификация указаны в тендерной документации.
Копию тендерной документации можно получить по адресу: 050062, Республика Казахстан, г. Алматы, 

пр. Абая 109 «В», каб. 604.
Тендерные заявки на участие в тендере, запечатанные в конверты, представляются (направляются) 

потенциальными поставщиками в ТОО «Азиатский Газопровод» 050062, Республика Казахстан, г. Алматы, 
пр. Абая 109 «В», каб. 604.

Окончательный срок предоставления заявок на участие в тендере до 10:00 часов 13 ноября 2023 года.
Конверты с заявками на участие в тендере будут вскрываться в 11 часов 30 минут 13 ноября 2023 года 

по следующему адресу: 050062, Республика Казахстан, г. Алматы, пр. Абая 109 «В», в конференц-зале 605. 
Дополнительную информацию и справку можно получить по телефону: + 7 (727) 393-04-50.  

Ашық тендер амалымен ««#лімтау» КС-1 вахталық қалашығы алаңында жаңадан құрылыс салу, 
қолданыстағы ғимараттар мен құрылыстарды қайта жаңғырту және күрделі ж�ндеу» жұмыс жобасын 

әзірлеу» жұмыстарын сатып алуды �ткізу туралы хабарландыру

«Азиялық Газқұбыры» ЖШС ««Oлімтау» КС-1 вахталық қалашығы алаңында жаңадан құрылыс салу, 
қолданыстағы ғимараттар мен құрылыстарды қайта жаңғырту және күрделі ж�ндеу» жұмыс жобасын 
әзірлеу» жұмыстарын сатып алу бойынша ашық тендер �ткізетіндігі туралы жариялайды (Лот саны – 1, 
жалпы сомасы 102 456 428,57 теңге, ҚҚС-сыз). 

Сатып алынатын жұмыстар тізбесі мен олардың егжей-тегжейлі ерекшеліктері тендерлік құжаттамада 
к�рсетілген. 

Тендерлік құжаттаманың к�шірмелерін 050062, Қазақстан Республикасы, Алматы қаласы, Абай 
даңғылы 109 «В», 604-каб. мекенжайынан алуға болады. 

Тендерлік құжаттаманың к�шірмесін алу үшін әлеуетті жеткізіп берушінің �кілінде сенімхаттың 
түпнұсқасы/Бұйрық пен Шешім к�шірмесі басшыға және жеке басын куәландыратын құжаттың к�шірмесі 
болуы қажет.

Конверттерге салынған тендерге қатысуға арналған �тінімдерді әлеуетті жеткізіп берушілер «Азиялық 
Газқұбыры» ЖШС, 050062, Қазақстан Республикасы, Алматы қаласы, Абай даңғылы 109 «В», 604-каб. 
мекенжайына ұсынады (жібереді). 

Тендерге қатысуға �тінімдерді ұсынудың соңғы мерзімі 2023 жылғы 20 қарашада, сағ. 10:00-ге дейін. 
Тендерге қатысуға арналған �тінімдер салынған конверттер 2023 жылғы 20 қарашада, сағ. 11:30-да 

мына мекенжайда ашылатын болады: 050062, Қазақстан Республикасы, Алматы қаласы, Абай даңғылы 
109 «В», 605-конференц залы. 

Қосымша ақпарат пен анықтаманы мына телефон арқылы алуға болады: + 7 (727) 393-04-50. 

Объявление о проведении закупки работ «Разработка РП "Строительство новых, реконструкция и 
капитальный ремонт существующих зданий и сооружений на площадке вахтового поселка КС-1 "Алимтау"» 

способом открытого тендера

ТОО «Азиатский Газопровод» объявляет о проведении открытого тендера по закупке работ «Разработка 
РП "Строительство новых, реконструкция и капитальный ремонт существующих зданий и сооружений 
на площадке вахтового поселка КС-1 "Алимтау"» (Количество лотов – 1, на общую сумму 102 456 428,57 
тенге без учета НДС).  

Перечень закупаемых работ и их подробная спецификация указаны в тендерной документации.
Копию тендерной документации можно получить по адресу: 050062, Республика Казахстан, г. Алматы, 

пр. Абая 109 «В», каб. 604.
Для получения копии тендерной документации необходимо наличие у представителя потенциального 

поставщика оригинала доверенности или копии Приказа и Решения для руководителей с копией 
документа, удостоверяющего личность.

Тендерные заявки на участие в тендере, запечатанные в конверты, представляются (направляются) 
потенциальными поставщиками в ТОО «Азиатский Газопровод» 050062, Республика Казахстан, г. Алматы, 
пр. Абая 109 «В», каб. 604.

Окончательный срок предоставления заявок на участие в тендере до 10:00 часов 20 ноября 2023 года.
Конверты с заявками на участие в тендере будут вскрываться в 11 часов 30 минут 20 ноября 2023 года 

по следующему адресу: 050062, Республика Казахстан, г. Алматы, пр. Абая 109 «В», в конференц-зале 605. 
Дополнительную информацию и справку можно получить по телефону: + 7 (727) 393-04-50.  

«МГ ЖБ кран тораптарындағы CCTV ауыстыру» тауарларын сатып алу бойынша қайта ашық 
тендердің нәтижелері және қайта ашық тендерді �ткізу туралы хабарландыру 

«МГ ЖБ кран тораптарындағы CCTV ауыстыру» тауарларын сатып алу бойынша қайта ашық тендер 
�ткізілмеді деп таниды. 

Жоғарыда баяндалғанға байланысты, «МГ ЖБ кран тораптарындағы CCTV ауыстыру» тауарларын 
қайта сатып алу бойынша ашық тендердің қайтадан �ткізілетіндігі туралы жарияланады. (Лот саны – 1, 
жалпы сомасы 60 637 500,00 теңге, ҚҚС-сыз)

Сатып алынатын тауарлары мен олардың егжей-тегжейлі ерекшеліктері тендерлік құжаттамада 
к�рсетілген. 

Тендерлік құжаттаманың к�шірмелерін 050062, Қазақстан Республикасы, Алматы қаласы, Абай 
даңғылы 109 «В», 604-каб. мекенжайынан алуға болады.

Тендерлік құжаттаманың к�шірмесін алу үшін әлеуетті жеткізіп берушінің �кілінде сенімхаттың 
түпнұсқасы/Бұйрық пен Шешім к�шірмесі басшыға және жеке басын куәландыратын құжаттың к�шірмесі 
болуы қажет.

Конверттерге салынған тендерге қатысуға  арналған �тінімдерді әлеуетті жеткізіп берушілер «Азиялық 
Газқұбыры» ЖШС, 050062, Қазақстан Республикасы, Алматы қаласы, Абай даңғылы 109 «В»,  604-каб. 
мекенжайына ұсынады (жібереді).   

 Тендерге қатысуға арналған �тінімдерді ұсынудың соңғы мерзімі: 2023 жылғы 13 қарашада, сағ. 10:00-
ге дейін.

Тендерге қатысуға арналған �тінімдер салынған конверттер 2023 жылғы 13 қарашада, сағ. 11:00-де 
мына мекенжайда ашылатын болады: 050062, Қазақстан Республикасы, Алматы қаласы, Абай даңғылы 
109 «В»,  конференц зал.    

Қосымша ақпарат пен анықтаманы + 7 (727) 393-04-50 телефоны арқылы алуға болады.

Объявление о результатах повторного открытого тендера и проведении повторного открытого тендера 
по закупке товаров «Замена CCTV на крановых узлах ЛЧ МГ»

ТОО «Азиатский Газопровод», признает повторный открытый тендер по закупке товаров «Замена 
CCTV на крановых узлах ЛЧ МГ» - несостоявшимся.

В связи с вышеизложенным, объявляется повторный открытый тендер по закупке товаров «Замена 
CCTV на крановых узлах ЛЧ МГ». (Количество лотов – 1, на общую сумму 60 637 500,00 тенге без учета 
НДС).

Перечень закупаемых товаров и их подробная спецификация указаны в тендерной документации. 
Копии тендерной документации можно получить по адресу: 050062, Республика Казахстан, г. Алматы, 

пр. Абая 109 «В», каб. 604.
Для получения копии тендерной документации необходимо наличие у представителя потенциального 

поставщика оригинала доверенности или копии Приказа и Решения для руководителей с копией 
документа, удостоверяющего личность.

Тендерные заявки на участие в тендере, запечатанные в конверты, представляются (направляются) 
потенциальными поставщиками в ТОО «Азиатский Газопровод» 050062, Республика Казахстан, г. Алматы, 
пр. Абая 109 «В», каб. 604.

Окончательный срок предоставления заявок на участие в тендере назначен до 10:00 часов «13» ноября 
2023 года. 

Конверты с заявками на участие в тендере будут вскрываться в 11:00 часов «13» ноября 2023 года по 
следующему адресу: 050062, Республика Казахстан, г. Алматы, пр. Абая 109 «В», в конференц-зале.

Дополнительную информацию и справку можно получить по телефону: + 7 (727) 393-04-50. 

Келер жылы Шымкент аласында�ы 
жа�адан �рыл�ан Т�ран ауданында Жастар 
ресурсты орталы�ы ашылма. Шымкент 
аласында б�гінде 381 796 жас бар. Б�л – ала 
т�р�ындарыны� 32 пайызы деген с"з. 

Назгүл НАЗАРБЕК

Бүгінде аудандық орталықтардың жұмысы 5 бағытқа 
негізделген. Олар – жастарға қызмет к�рсету, дарынды 
жас тардың шығармашылығын қолдау, коворкинг орта-
лығы, шағын кітапхана және психологиялық кеңес беру 
ба ғыттары. Осылардың шеңберіндегі жұмыстарды жү-
зеге асыру үшін биыл жылдық жоспар бекітіліп, 360 
мыңға жуық жасты қамту к�зделген. Бұл туралы қалалық 
Ішкі саясат және жастар істері ж�ніндегі басқарма 
басшысының міндетін атқарушы М�лдір Кеуенова 
шаһар да мемлекеттік жастар саясатының жүзеге асы-
рылуы жайында Ақпараттық-коммуникациялық орта-
лықта �ткен брифингте баяндады. 

Жастар саясатын үйлестіру мақсатында Жастар 
ресурстық орталығы жастардың бастамаларына жан-
жақты қолдау білдіріп келеді. Қаланың әр аумағындағы 
жастарды сүйемелдеу үшін т�рт ауданда жастарға 
арналған орталық ашылған. 

– Ең алдымен, сапалы білім беруді қамтамасыз ету 
үшін жастар арасында мемлекеттік бағдарламаларды 
насихаттау мақсатында 625 іс-шара ұйымдастырылып, 
оған 99 мыңға жуық жас қамтылды. Салауатты �мір 
салтын насихаттау және патриоттық рухта тәрбие беруде  
Республика күніне орай «Жас жауынгер» әскери-
патриоттық сайысы ұйымдастырылды. «Машат-Арасан» 
демалыс аймағында �ткен әскери жарысқа қаламыздағы 
12 мектептен 120 оқушы қатысты. Ал қала мектеп-
теріндегі спорт залдар мен спорттық алаңшалар базасын 
тиімді пайдалану, жаппай саламатты �мір салтын 
насихаттау бойынша 352 іс-шара �ткізіліп, оған 34 498 
жас қатысты. Сонымен қатар биыл 8 200 жұмыс сыз 
жасты тұрақты жұмыс орындарымен қамту жоспар-
ланып отыр, – деді М�лдір Тұрсынбекқызы. 

NEET санатындағы жастармен жұмыс жүргізу үшін 
жұмыссыз жүрген 29 807 жастың тізімі жасақталған екен. 
Жастар ресурстық орталығы жанынан құрылған моби-
льді топ «Жастар практикасы», «Ақылы қоғамдық 
жұмыс», «Алғашқы жұмыс орны», «Нәтижелі жұмыспен 
қамту және жаппай кәсіпкерлікті дамыту» бағдар лама-
лары бойынша қала базарларында бос жұмыс орындары 
жәрмеңкесі ұйымдастырылған. 

Шымкенттік жастар арасында түрлі жобалар 
аясында конкурстар �тіп тұрады. Соның бірі – Zhas 
Project»жобасы. Мұндай жоба елімізде алғаш рет Мәде-
ниет және ақпарат министрлігінің қаржылық қолдауы-
мен Шымкент қаласы мен Батыс Қазақстан облысында 
ғана қолға алынған. Жобаға қатысу үшін екі аймақтан 
85 жас �тінім білдірген. Оның 35-і шымкенттік. Комис-
сияның қорытындысы бойынша, Шымкент қаласынан 
қатысқан 20 жастың жобасы грантқа ие болды. 

Zhas Project жобасының жеңімпаздары 1 млн теңге 
шағын қаржы грантын иеленді. Жеңімпаздарды ма-
рапат тау шарасы қаладағы әл-Фараби атындағы қала лық 
ғылыми-әмбебап кітапханасында �тті. 

«Үш жылдан бері үйде отырып тапсырыспен 
кондитерлік тәттілер мен ашытқысыз нан пісіремін. Осы 
байқауға ашытқысыз нан жобамды ұсынып, жеңімпаз 
болдым. Енді бұл қаржының к�мегімен әлеуметтік 
жағынан осал жандарға тегін нан таратамын», – дейді 
Zhas Project жобасының жеңімпазы Гүлжазира 
Егембердиева. 

Жеңімпаздың жасы – 32-де. Екі баланың анасы. 
Бала күтіміндегі ана 2024 жылдың мамыр айына дейін 
жо баның талабына сәйкес, әлеуметтік жобаны жүзеге 
асырады. Оның жобасының негізгі мақсатында да осы, 
грант иегерлері белгіленген уақытқа дейін �з �німдерін 
әлеуметтік әлсіз топтарға тегін қызмет к�рсетуді, 
�німдерін таратып отыруды белгілеген. 

Грант иегерлерінің қаржыны жұмсауы мен белгі-
ленген талаптардың орындалуын «Қорған-М» қоғамдық 
бірлестігінің �кілдері бақылап отырады.

«Байқауға қатысуға ниеттенген жастардың белсен-
ділігі жоғары болды. Қалалық жастар ресурстық орта-
лығы, әкімдік және үкіметтік емес ұйымдардың �кіл-
дері нен құралған комиссия ең үздік деп таныған жоба-
лар ды таңдап, қортындысымен оларға сертификат 
табыс тап жатырмыз. Шымкент қаласына биыл 20 грант 
б�лінсе, 2024 жылға 28 грант қарастырылады. Жобаның 
қайтарымсыз гранты жастарға әлеуметтік жобаларды 
жүзеге асыру үшін �те тиімді», – дейді «Қорған-М» 
қоғамдық бірлестігінің жетекшісі Диана Қырғызбаева. 

Жобада негізгі басымдықты NEET санатындағы 
жастарға беореді. Одан б�лек, оған уақытша жұмыс 
істемейтін, білім беру ұйымдарында оқымайтын немесе 
кәсіптік даярлаудан, қайта даярлаудан �тпеген жастар 
да қатыса алады.

Шымкент қаласы 

ШЫМКЕНТТЕ ЖАСТАРҒА ҚОЛДАУ КӨП
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Іргетасы 1868 жылы �алан�ан 
Т�ркістан облысты� клиникалы� 
ауруханасы жыл сайын 34 мы�дай 
пациентті стационарда емдесе, 
оны� ішінде 17 мы�дай нау�ас�а ота 
жасалады. Б!л туралы аурухананы� 
155 жылды� мерейтойына арналып, 
Т�ркістан �аласында "ткен «#асыр-
лы� дәст�рлер мен жа�а техно-
логия лар – пациенттерді� денсау-
лы�ы мен сеніміне апаратын жол» 
та�ырыбында�ы халы�аралы� 
�ылыми-практикалы� конферен-
циясы барысында белгілі болды. 

Түркістан т�ріндегі конференцияның 
�ткізілу мақсаты – мамандар арасында 
тәжірибе алмасу, халықтың денсаулығын 
сақтауға ықпал ететін жаңа медициналық 
білім мен технологияларды әзірлеу және 
нақты клиникалық практикаға енгізу 
бойынша �з жетістіктерінің нәтижелерін 
ұсыну, одан әрі дамудың маңызды жол-
дарын белгілеу.  

Алыс-жақын елдерден келген меди-
цина саласы майталмандарының қаты-
суы мен �ткен конференцияның ашылу 
салтанатында Түркістан облысы әкімі-
нің орынбасары Бейсен Тәжібаев к�п-
шілікті құттықтады. Бейсен Дәулетұлы 
облыстық клиникалық ауруханасының 
тарихы тереңнен бастау алатынын және 
�ңірдегі медицина саласының бүгінгі 
жағдайы туралы айтып берді.

– Түркістан облыстық клиникалық 
ауруханасының 155 жылдық мерекесіне 
арналған халықаралық ғылыми-прак-
тикалық конференцияға қош келдіңіз-
дер! Бұл аурухананың тарихы тереңде. 
1868 жылы Шымкент қаласында әскери 
б�лім жанындағы шағын емхана ашы-
лып, 1947 жылы облыстық ауруханаға 
айналды. Қазір 800 т�сек-орындық 
ауруханада 1 700-ден астам қызметкер 
бар. Олар Түркістан облысының тұрғын-
дарына амбулаториялық және стацио-
нарлық медициналық к�мек к�рсетуде. 

Мұнда білікті дәрігерлеріміз жыл сайын 
34 мыңдай пациентті стационарлық 
емдесе, оның ішінде 17 мыңдай науқасқа 
ота жасалады. Облыс әкімі Дархан 
Аман гелдіұлының тапсырмасымен 
меди цина саласына тұрақты қолдау 
к�рсетілуде. Облыс бойынша 25 мың 
дәрігер және осы сала �кілі ел денсау-
лығын түзеу жолында еңбектенуде. 
Соңғы жылдары облысымызда түрлі 
аурудан болатын �лім-жітім және ауру-
шаңдық т�мендеді. Үш жылда облыста 
ана �лімі 70 пайызға, нәресте �лімі 11 

пайызға т�мендеді.  Ана мен бала 
аурушаңдығын т�мендету мақсатында 
медициналық ұйымдардың кадрлық 
әлеуеті, жарақтандыру деңгейі к�терілді. 
Жалпы, медициналық мекемелерге за-
ман ауи құрылғылар алынуда. Түркістан 
облысы бойынша, жалпы құны 184,6 
млрд теңге құрайтын 6 медициналық 
нысанның құрылысы жоспарлануда. 
Биыл «Ауылда денсаулық сақтауды жаң-
ғырту» ұлттық пилоттық жобасы аясын-
да Сарыағаш және Жетісай аудандық 
ауруханаларын күрделі ж�ндеуден �ткі-

зуге қаржы б�лінді. >ңірде 49 денсаулық 
сақтау нысаны 2024 жылы «Ауылда 
денсаулық сақтауды жаңғырту» ұлттық 
пилоттық жобасы аясында бой к�тереді. 
Біз медицина саласына қолдау к�рсетуді 
жалғастырамыз. Ұлт саулығы жолында 
аянбай еңбек етіп, биік белестерді 
бағын дыра беріңіздер, – деді Бейсен 
Тәжібаев.

Маңызды жиында білікті дәрігерлер, 
профессорлар медицинаның түрлі сала-
сы бойынша мазмұнды баяндама жасап, 
мәселелерді талқылады. Емдеу саласын-

дағы тың жаңалықтарды жариялады. 
Сонымен бірге үздік медицина қызмет-
керлеріне түрлі марапат тапсырылып, 
құрмет к�рсетілді.

Конференцияның екінші күні ше-
тел дік медицина орталықтары �кіл дері-
нің қатысуымен Облыстық клиникалық 
ауруханасы мен Оңтүстік Қазақстан 
медицина академиясы ғимараттарында 
хирургиялық және терапиялық бағыттар 
бойынша мастер-класстар �ткізілді.

Түркістан �ңірінде дәрігерлер 
тапшылығын жою мақсатында жергілікті 
бюджет есебінен 2023 жылы 60 грант 
б�лінді және алдағы үш жылда рези-
дентураға б�лінетін грант санын 70 
пайызға арттыру жоспарлануда. Ауылда 
жұмысқа орналасқан медицина қызмет-
керлерін қолдау мақсатында 21 жас 
маманға 1,5 миллион теңге к�леміндегі 
әлеуметтік қолдау к�рсетілді.

Келесі жылға ауылдық жерлерде 
жіберілген жас мамандарға қолдау 
қаржысы ұлғаяды деп жоспарланған. 
Жергілікті атқарушы органдар мен 
Денсаулық сақтау министірлігі бірлесе 
жұмыс атқарады. Келер жылға білім 
гранттары жүйеленеді. Cрбір жоғарғы 
оқу орындарының студенттерімен 
келісім жасалып, оларды нақты белгілі 
бір �ңірдің қажеттілігіне қарай оқыту 
жоспарлануда.

Елімізде пандемия кезеңінде облы-
сы мыздағы медициналық қызметкер-
лердің шет елдерде білім жетілдіру 
мәселесі тұралап қалды. Осы мақсатта 
биыл 200 млн теңге к�лемінде қаражат 
қаралды. Осы арқылы медициналық 
қыз меткерлер шет елдерде, атап айтқан-
да Швейцария, Германия, Франция, 
Турция, Ресей елдерінде білім жетіл діре-
ді. Аталмыш бастама алдағы жылдары 
жүйелі түрде ұйымдастырылып, қаржы-
ландыру к�лемі артады деп күтіліп отыр.

Тельман БЕЙСЕН,
Түркістан облысы 

ОБЛЫСТЫҚ АУРУХАНАНЫҢ 
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Бала тәрбиесі – басты назарда. 
Жасы рары жо�, со��ы жылдары 
мектеп �абыр�асында�ы балалар-
ды� сапалы біліммен бірге саналы 
тәрбие алып, Отанын с�йетін, ор-
тасын �адірлейтін, �лкенді сыйлап, 
кішіге �ам�ор болатын азамат болып 
"суіне ы�пал ететін игілікті ж!мыс-
тарды� а�сап кеткені аны�. 

Оған кейінгі кездері балалар мен 
жас�спірімдер арасында құқықбұзу шы-
лықтың небір түрінің тіркеліп жатқаны 
дәлел бола алады. Осы орайда Жетісу 
об лысы басшылығының баста ма сымен 
жү зеге асырылған оқушыларды адам гер-
шілік-құқықтық тәрбиелеу ж�ніндегі 
пилоттық жоба Талдықорған қаласының 
30 мектебін қамтып отырға нын айта кет-
кенді және басқа аймақ тарға үлгі ретінде 
ұсынғанды ж�н к�ріп отырмыз. Бұл жо-
ба ның негізгі мақсаты – оқушылардың 
же ке тұлға ретінде да муын және оларды 
әлеу мет тендіруді менторлық сүйемелдеу 
ар қылы �ңірде бірыңғай тәрбие кеңіс ті-
гін қалып тастыру. 

«Cдеп-құқықтық жұмыс ж�ніндегі 
ментор» жобалық кеңсесі облыстық Қо-
ғамдық даму басқармасының базасында 
құрылған. Басқарманың мәліметіне 
қарағанда, облыс орталығының әрбір 
мектебінде педагогика, психология, 
құқық саласында білімі бар, сондай-ақ 
біліктілік талаптарына сәйкес келетін, 
арнайы оқу курсынан �ткен мамандар 
менторлық қызметті жүзеге асырады. 
Қазір Талдықорған қаласы бойынша әр 
мектепте 1 маманнан, барлығы 30 адам 
осы бағытта жұмыс істейді. Осынау 
шарапатты шара адамдарды жұмыспен 
қамтумен қатар, ең бастысы мектепте 
оқитын балалардың тәрбиесіне де ба-
рын ша оң ықпал етпек. 

«Қазір қалалық мектептердің оқу-
шы лары ментор маманның  кім екенін, 

оған сенуге және �зін алаңдатқан мәсе-
лелерін айтып, ой б�лісуіне болатынын 
біледі. Ментор кеңес береді, бағыттайды, 
мәселені шешу жолдарын ұсынады, қа-
жет болған жағдайда әртүрлі қызмет 
са ла ларының мамандарын тартады. 
Осы лайша, менторлар  мектеп, ата-ана, 
жалпы қоғам мен балалар арасын жал-
ғас тыратын �зіндік ерекшелігі мен 
маңызы бар к�пір болып отыр», – дейді 
«Cдеп-құқықтық жұмыс ж�ніндегі 
ментор» жобалық кеңсесінің жұмысына 

жетекшілік ететін облыстық Қоғамдық 
даму басқармасы басшысының орын-
басары Ілияс Түстікбаев. 

Оның айтуынша, қазан айында 
менторлардың қатысуымен «Қауіпсіздік 
және құқықбұзушылықтың алдын алу» 
ай лығы �тті, ал қараша айына «Білім 
беру» айлығы жоспарланып отыр. Осы-
ған байланысты желілік кестеге сәйкес 
Талдықорған қаласының оқушылары 
мен мұғалімдеріне облыстық Полиция 
департаментінің экстремизмге қарсы 
күрес, есірткіге қарсы күрес б�лім дері-
нің, Талдықорған қалалық №1 емхана-
ның және тағы басқа да салалардың 

ма  ман дарымен бірлесіп, дәрістер �ткі-
зіледі.

Сонымен қатар шақырылған лектор-
лардың қатысуымен арнайы әңгіме-
лесулер жоспарланған. Мысалы, жоба 
енгізіле бастағаннан бастап оқушыларға  
Ғылым және жоғары білім министрі 
Саясат Нұрбектің, облыс прокуроры 
Ма дияр Басшыбаевтың, «Ұлттық ерік-
тілер желісі» ЗТБ атқарушы директоры 
Татьяна Миронюктің, дінтанушы, 
теолог, психолог Нұрлан Асановтың, 
«Қа зақ стан студенттер альянсы» респуб-
ликалық студенттер қозғалысы» ҚБ 
т�рағасы Ұлан Нәукеннің, шығыс тану-
шы, «Отбасы хрестоматиясы» жобасы-
ның жетекшісі, «Қуыскеуде» кітабының 
авторы Санжар Керімбайдың дәрістері 
ұйымдастырылды. Ал қараша айының 
алғашқы онкүндігінде  225 оқушыға 
SDU, ҚБТУ, ҚазҰУ, ҚазҰПУ, Narxoz, 
ҚазҰМУ және  еліміздің тағы  басқа 
үздік жоғары оқу орындарына кәсіби 
бағ дарлау экскурсиялары жоспар-
ланған. 

Мемлекет басшысының  «Cділетті 
Қазақстанның экономикалық бағдары» 
атты Жолдауында жүктелген тапсырма-
лар ды орындауға бағытталған жұмыстар-
дың бірі болып саналатын «Адамгер-
шілік-құқықтық жұмыс ж�ніндегі 
ментор» жобалық кеңсесі �з жұмысын 
биылғы оқу жылында бастаған. Жоба-
лық кеңсе жас�спірімдер тәрбиесінің 

�зектілігін ескере отырып, �з жұмы-
сында балалар мен жас�спірімдердің 
құқықтары мен міндеттерін түсіндіру, 
нашақорлықтың, лудоманияның, суи-
цид тің, буллингтің, кибербуллингтің, 
зор лық-зомбылықтың барлық түрінің 
алдын алу, жыныстық қолсұғылмау шы-
лықты қалыптастыру (ерте жүктіліктің 
алдын алу), саламатты �мір салтын на-
си хаттау, мамандық таңдау және кәсіптік 
бағдар беру, сонымен қатар шығарма-
шылық ойлауды дамыту және қаржылық 
сауаттылықты арттыру ба ғыттарын не-
гізге алған.

Болат АБАҒАН, 
Жетісу облысы  

ТАЛДЫҚОРҒАНДА ПИЛОТТЫҚ 
ЖОБА ІСКЕ ҚОСЫЛДЫ 

Б!�ан дейін газетімізде жария-
ла�анымыздай, Т�ркістан облысы-
ны� аудан әкімдері мен кәсіпкер-
леріні� *ытай Халы� Республика-
сына ісса пары нан кейін "�ірде 
бірнеше зауыт - фабрика ашу �ол�а 
алынды. Ынты ма� тасты�, эко-
номика лы�, сауда және ауыл 
шаруа шылы�ын арттыру бо йынша 
бір�атар меморандум�а �ол 
�ойылды. Б!л туралы Т�ркістан 
об  лысыны� әкімі Дархан Саты-
балды ны� т"ра�алы�ымен "ткен 
жиында ай тылды.

Айта кетейік, мұның бәрі �ңірдің 
�р кендеп, дамуына, тұрғындарды жұ-
мыспен қамту, халықтың әл-ауқатын 
к�теруге бағытталған жобалар. 

Басқосуда облысқа инвесторлар 
тартып, �ндірістік кәсіпорындарды 
аралап, кәсіпкерлермен тәжірбие 
алмасу мақсатында ұйымдастырылған 
шара нәтижесі туралы толықтай баян-
далды. Осы тұрғыда облыс басшысы 
бұл бағыттарды жүзеге асыру бойынша 
тиісті тапсырмалар берді.

Жиынға қытайлық инвесторларда 
онлайн байланыс арқылы қатысып, 
олармен облыста бірлескен кәсіп-
орындарды құру бойынша бірқатар 
жобаларды талқылады. Дархан Саты-
балды Сайрам, Сауран, Отырар, Қазы-
ғ ұрт, Ордабасы аудандары және Кентау 
қаласының әкімдерінің есебін тың-
даса, 20-дан астам кәсіпкердің де жаңа 
жобалары таныстырылды. Бұған дейін 
дәл осындай іссапар Шардара, Жеті-
сай, Сарыағаш, Келес, Мақтаарал 
ау дан дары және Арыс қалалары әкім-
дерінің қатысуымен ұйымдас тырылған 
болатын.

Нәтижесінде, бұрғылау машина-
лары мен крандарға қажетті жабдықтар 
шығарумен айналысатын, жылу қа-
зан  дық тарын шығаратын, тоқыма 
клас тарын дамытып, қағаз және сүт 
�німдерін шығарумен айналысатын 
компаниялармен бірлесе жұмыс жүр-

гізу к�зделген. Жылыжай �ндірісін 
да мыту, балық шаруашылығы, мал 
бор дақылау кешені, етті терең �ңдей-
тін цех құрылысына қажетті жаңа 
тех но логиялардың жабдықтарын шы-
ғаратын �ндіріс орындарын ашу 
мүмкіндіктері қарастырылуда.

Сондай-ақ азық-түлік консервілеу 
бойынша жеміс-жидек �німдерін 
кептіретін аппарат шығарумен айна-
лысатын, ауыл шаруашылығы техни-
ка ларын және к�мір жағу арқылы 
электр энергиясын, алюмин, газаблок, 
кірпіш �ндірумен айналысатын ком-
паниялардың тәжірибесін пайда ла-
нып, �ңірде жүзеге асыру қолға алын-
бақ.

Облыс әкімі бастаманың нәтижелі 
болуы үшін бұл жұмыстарды тұрақты 
түрде жүргізуді тапсырды. Инвестиция 
тарту бағытындағы жұмыстарды кү-
шей тіп, жүйелі жолға қоюды міндет-
теді.

– Босаңсуға еш себеп жоқ. Ел эко-
номикасын дамытып, халықтың ла-
йық ты �мір сүруіне жағдай жасауға, 
тұ рақты жұмыс орындарын ашуға 
міндеттіміз. Оның жолдарын к�збен 
к�ріп келдіңіздер. Енді осыны тұрақты 
жолға қою керек. Күнделікті жұмыс 
істеп, жүзеге асырған ж�н. Cлі де 
нақты жобалар аз. Инвестор �зі келіп, 
жоба ұсынатын заман жоқ қазір. Олай 
ойлауды қойыңыздар. Сананы �згерту 
керек. Ізденіңіздер. >ңір экономикасы 
жақсара түсуі үшін инвестиция тарту-
дың маңыздылығы айрықша. Оның 
үс тіне, қосымша қаржы к�здерін та-
буы  мыз қажет, – деді Дархан Саты-
балды.

>ңір басшысы барлық әкімге 
инвестициялық ахуалды жақсартуды 
жүктеді. Бұл мәселеге әр аудан әкімі 
жеке жауапты екенін ескертті. Кәсіп-
керлікті дамытудың негізгі бағыт еке-
нін атап �тті.

Т.БЕЙСЕН,
Түркістан облысы 

КӘСІПКЕРЛІКТІ 
ДАМЫТУ МАҢЫЗДЫ

Мемлекет басшысының  «�ділетті Қазақстанның 
экономикалық бағдары» атты Жолдауында жүктелген 
тапсырма лар ды орындауға бағытталған жұмыстар-
дың бірі болып саналатын «Адамгер шілік-құқықтық 

жұмыс ж$ніндегі ментор» жобалық кеңсесі $з жұмысын 
биылғы оқу жылында бастаған.
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МЕРЕЙТОЙ 

Татьяна КАПУОВА: 

Татьяна Капуова – қазақ отбасына 
ке  лін болып түскен украин қызы. 
Қазақ ас ха насынан бастап салт–
дәс түр, жөн–жоралғыларды терең 

мең герген Татья на келін қазір өзге ұлттың ба-
лаларына театр көмегімен қазақ тілін үйретіп 
жүр. «Мен қазір қазақша сөйлеп қана қоймай, 
қа зақша ойлай бастадым», – дейді Татьяна.

ҚАЗАҚ ҚАЗАҚ 

ТӘНТІМІН

ОТБАСЫЛАРЫНДАҒЫ ОТБАСЫЛАРЫНДАҒЫ 
««

««– Қазақ отбасы келін болып 
түскен Татьянаны қалай қабылдады? 
9ңгімемізді осыдан бастайық-
шы.

– �лемде 256 ұлт бар екен. 
Соның 150-ден астамы қазір 
қасиетті қазақ жерінде тұрып жатыр. 
Бұл жерде мен қасиетті деген с�зді 
текке қолданып отырғаным жоқ. 
Қазақ – расымен киелі халық. 
�йтпесе, тарихқа қанды әріптермен 
жазылған депортация кезінде �мірі 
к�рмеген, білмеген басқа ұлт 
�кілдерін бауырына баспаған болар 
еді. Тарихи деректерге қарасақ,  
Қазақстанға ХХ ғасырдың бірінші 
жартысына дейін депортацияланған-
дардың саны 1 миллион адамнан 
асқан екен. Міне, дарқан мінез, 
кең жүректіліктен бастау алатын 
тектілік мен келін болып түскен 
отбасына да дарыған. 

Жолдасым Максимнің әкесі 
Набидолла – қазақ. Руы беріш. 
Анамыз Еленада неміс пен орыстың 
қаны бар. Бірақ бұл отбасы толықтай 
қазақы дәстүрді ұстанады. Енеміздің 
жаны қазақ болып кеткен. Бұл 
отбасы мені �з қыздары сияқты 
қабылдады. Шектеулер немесе 
қатаң бір талаптар болмады. «8з 
үйіңе келдің. Еркін жүр. Ештеңеден 
қысылма» деп отыратын енем 
еркелетіп жүріп, маған к�п нәрсені 
үйретті.

– Сіз түскен әулеттің к)зқарасын 
білдік. Ал )з ата-анаңыз ше, таң-
дауыңыз қазақтың жігітіне түскеніне 
тосырқамады ма?

– 8зімнің әкем Иван да, 
анам Людмила да жолдасымды 
жақсы қабылдады. «Тіпті, 
діні, тілі басқа шаңыраққа 
қалай үйренесің?» деп те 
сұрамаған екен. Оның 
себебінің бір  ұшын 
жоғарыда айттым.

�кеміз қазақ жерінде �сіп-
�нгендіктен, әу бастан ол кісі 
қазақ халқымен аралас-құралас 
�сті. Біз де бала кезімізден қазақ 
балаларымен бірге ойнап �стік. 
8з отбасымызда ұлт жағынан б�ліну 
немесе адамдармен ұлтына қарап 
араласу деген дүние болмаған екен. 
Ата-анама Максимнің адамгершілігі, 
ұстамдылығы ұнады.

– Дәмді етіп ас дайындау – қазақ 
шаңырағына түскен келіннің басты 
миссиясының бірі десек те болады. 
Ендігі қазақ асханасымен етене 
танысқан да боларсыз?

– Қазақ отбасына келген 
уақытта �зім үшін ашқан жаңалығым 
– етке салынатын тұздықты дайын-
дауды үйреніп алдым. Тұздықты 
дайындау жолын жолдасым үйретті. 
Рас, тұрмыс құрмай тұрғанымда 
үйдегі анам да қазақ халқына еліктеп 
ет асатын. Бірақ тұздық дайын-
дамаған екен. С�йтіп, жаңа от-
басыма келгенде етті қазақша 
асуды, тұздық дайындауды, 
бауырсақ пісіруді меңгеріп алдым. 

Қазыны баппен пісіремін, отағасы 
қуырдағымды да мақтайды. Қазір 
шайды  ірімшіксіз іше алмаймын. 
Мені таңдандыратыны, қазақ 
асханасындағы тағамдардың дені 
�те қарапайым жолмен дайын-
далады. Бірақ дәмі тіл үйіреді. 
Менің ойымша, әлемде қазақ 
асханасының ерекшелігіне тең 
келетін асхана жоқ. 

– Байқап отырсам, қазақ шаңыз 
тәп-тәуір жетіліп қалыпты. Қазақ 
тілін қалай үйрендіңіз?

салт-дәстүр, ж�н-жоралғылардың 
мағынасы туралы әжептәуір ақпа-
раттар айта аламын.

– Қазақ отбасына түскен келін 
ретінде қандай мәселені ерекше атап 
)тер едіңіз?

– Қазақ отбасыларында бірлік 
басым. «Бірлік болмай, тірлік 
болмас» деген мақал бұл с�зімді 
толық түсіндіріп тұр деп ойлаймын. 

сахналарда )нер к)рсетіп жүр. Енді, 
міне «Вершина» театры )зге ұлт 
балаларына қазақ тілін оқытуды 
қолға алғанына куә болып отырмыз. 
Осы бағыттағы жаңалықтармен 
б)лісе отырсаңыз?

– Мойындаймын, қазақ тілінде 
100 пайызға толыққанды с�йлемесем 
де, біраз хабарым бар. К�птеген 
с�зді білемін. Бір кездері Қатира 
Дүтбаева атындағы колледжде қазақ 
б�лімінде оқығанымның да пайдасы 
тиді деп ойлаймын.

– Бағыма орай, мен үлкен 
әулетке келін болып түстім. 
Тіл үйренуде оның үлкен 
артықшылық тары бар. Мереке, 
демалыс күндері біздің әулетке 
барлық туысымыз жиналады. 
Жаңалық біткеннің бәрін, әрине 
туыстарымыз қазақ тілінде 
баяндайды. Туыстардың арасындағы 
емен-жарқын әңгіменің арқасында 
қазақ тілін біраз меңгеріп алған 
жайым бар. 

Осы жерде басқа ұлтқа келін 
болып түскен қыздар мені құптайды 
деп ойлаймын. 8йткені жаңа 
отбасы, жаңа ортаға сіңісу үшін 
келінге кішкене ізденіс керек 
болады. Мен де қазақ халқының 
дәстүрлері туралы к�п мәлімет 
іздей бастадым. Қазір беташар, 
тұсау кесер, сәлем салу сияқты 

Олай дейтінім, қандай жағдай бола 
қалса да, біздің әулетімізде ағайын-
туыстар жиналып, үнемі к�мекке 
келеді. Бас сүйейді. 8зімді кейде 
үлкен державаның қорғауында 
тұрғандай сезінемін.

– Келіндік )мір )з алдына, )зіңді 
үнемі қоғамдық жұмыстардың бел 
ортасынан к)реміз. Есту қабілетінен 
айырылған адамдардың «Брависсимо» 
театры, балаларға арналған 
«Вершина» мәдени орталығында 
)зіңнің жетек шілігіңмен үлкен 

БІРЛІККЕБІРЛІККЕ
Қазір біз «Вершина» мәдени 

орталығында «Театр к�мегімен 
қазақ тілін үйрену» деп аталатын 
пилоттық үйірмені аштық. Ол 
үйірмеде әртүрлі этнос �кілдері, 
соның ішінде орыстілді жеткін-
шектер жиналған. Біз қазір 
балалармен бірге қазақ тілінде 
шағын спектакльдер дайындап 
жатырмыз. Біраз дайындықтан соң 

қойылымдарымызды сахналарға 
шығаратын боламыз. Бұл бағытта 
маған қазақ тілін еркін меңгерген 
«Светоч – Атырау» орыс –славян 

этноұйымының меңгерушісі 
Раиса Биткова к�мектесуде. 

Шыны керек, мұндай жобалар 
Қазақстан халқын біріктіре 
түседі. 

– Алда қандай жоспар-
ларыңыз бар?

– Алда жоспарларым �те 
к�п. «Вершина» мәдени 

орталығына келіп театр саласына 
бейімделіп жүрген балаларымды 
республикалық, халықаралық 
деңгейге к�тергім келеді. �рине, 
еңбектене береміз. Сондай-ақ мені 
қазақ халқының керемет �нері – 
оюлар тарихы қызықтырады. Алға 
қарай осы ою ою �нерін насихаттай-
тын элементтерді театрмен инте-
грациялауым да мүмкін. Қазақша 
ойлап, қазақша с�йлейтін қазақтың 
Татьянасы болып жатсам, мен үшін 
үлкен мәртебе сол болмақ.

Сұхбаттасқан 
Баян ЖАНҰЗАҚОВА

Сондай-ақ �. Мәмбетов 
атын дағы мемлекеттік драма 
және комедия театрының бас 
режиссері Ұланмырза Қарыпбаев 
театрдың 5 жылдағы жетістік-
теріне тоқталып �тті. 

— Бес жылда театр үлкен 
к�рсеткіштерге қол жеткізді. 
Театр спектакльдері к�рермен 
тарапынан үлкен сұранысқа ие 
болды. Биыл театрымыз алғаш 
рет шетел сахнасында �нер 
к�рсетті. Беларусьте �ткен 
«Март-Контакт» халықаралық 
театр фестивалінде «Үздік актер-
лік ансамбль» номинациясын 
жеңіп алды. Ш. Құсайынов 
атын дағы облыстық қазақ музы-
калық-драма театры мемлекет 
және қоғам қайраткері Темірбек 
Жүргеновтің 125 жылдық 
мерейтойына орай �ткізілген 
«Сәлем» халықаралық комедия-
лық театр фестивалінде «Чарли 
Чаплин» трагикомедиясымен 
қатысып, бас жүлденің иегері 

атан ды, – дейді бас режиссер 
Ұланмырза Қарыпбаев. 

Айта кетейік, 5 жылдың 
ішінде театр репертуарында 
к�рерменнің жүрегінен орын 
алған, адам жанын рухани байы-
татын 22 спектакль жарыққа 
шықты, 424 іс-шара мен 2 халық-
аралық жобаға қатысты. 

Соңғы уақытта әдеби 
шығарманы театр сахнасына 
бейімдеу үрдісі жақсарып келеді. 
Биыл Ақан серінің 180 жылдығы 
әрі Сәкен Жүнісовтің 90 жылдық 
мерейтойына орай «Ақан сері» 
спектаклі сахналанбақ. Еске 
салайық, бұған дейін «Ақан сері 
– Ақтоқты», «Құлагер» қойылым-
дары қойылған. 

Баспас�з мәслихатынан кейін 
театр актерлерінің фотогалереясы 
салтанатты түрде ашылды. 
Галерея ның қызыл лентасын 
�. Мәм бетовтің жары – Қорлан 
Ихсанқызы кесті. 8нер ордасы-
ның мерейтойына орай Астана 

қалалық мәслихатының депутаты 
Ерлан Дәкенов құттықтау с�з 
с�йлеп, қалалық мәслихаттың 
т�рағасы Ерлан  Каналимовтың 
құттықтау хатын табыстады.

Сахна саңлақтарының қаты-
суымен «Бізге 5 жыл» атты 
спек такль-концерті Астана 
қаласы әкімінің орынбасары 
Есет Байкеннің құттықтау с�зімен 
басталды.

— �зірбайжан Мәмбетов 
атындағы мемлекеттік драма 
және комедия театры осыдан 5 
жыл бұрын Астананың 20 жылдық 
мерейтойы қарсаңында к�рер-
менге есігін айқара ашқан еді. 
Бүгін, міне Астанамыздың 25 
жылдық мерейтойымен қатар 
театрдың да 5 жылдығын атап 
�тіп отырмыз. Уақыт �лшемімен 
қарасақ, 5 жыл – қас-қағым сәт. 
Бірақ театр ұжымының осы 
уақыт ішінде жеткен жетістіктері 
орасан зор. Театр республикалық, 
халықаралық фестивальдарда 

жүлделі орындардың иегері 
атанды. Театр репертуарындағы 
«Боранды бекет» қойылымы 
еліміздегі 400 премьераның 
ішінен үздік бестікке кіріп, �ткен 
жылғы «Ұмай» ұлттық �нер 
сыйлығымен марапатталды. 
Ал ға шында NOMAD деген атау-
мен ашылған театрға �зірбайжан 
Мәмбетов есімі берілгеннен 
кейін жақсы серпіліс болды. 
Себебі �зекеңнің театр әлемінде 
қалдырған ізі мәңгілік, бұл �нер 
ордасының да жолы мәңгілік 
болсын! – деді елорда әкімінің 
орынбасары Есет Байкен.

Сонымен қатар іс-шара 
барысында халықаралық «Түрк-
сой» ұйымының бас хатшысы 
Шавкат Исмайлов  �нер ұжымын 
«Түркі дүниесінің мәдениетіне 
еңбек сіңірген қайраткері» 
атағымен марапаттады.

Сымбат БАУЫРЖАНҚЫЗЫ

Астанада�ы �зірбайжан Мәмбетов атында�ы 
мемлекеттік драма және комедия театры биыл 5 жылды# 
мерейтойына арнал�ан мерекелік іс-шара %ткізді. Іс-
шара «Мәмбетов м'расы» атты баспас%з мәслихатымен 
басталды. Жиын барысында театрды+ к%ркемдік 
жетекшісі Т'рсынбек ,абатов театрды+ б/гінге дейін 
жеткен жетістіктері мен алда�ы жоспарлары туралы 
айтып %тті. Оны+ айтуынша, бес жыл б'рын 20 актермен 
бастал�ан мәдениет оша�ында #азір 40-тан аса %нер иесі 
#ызмет етеді.

Бағыма орай, мен үлкен әулетке келін болып түстім.
 Тіл үйренуде оның үлкен артықшылық тары бар. Мереке, демалыс 

күндері біздің әулетке барлық туысымыз жиналады. 
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